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يادداشت-4

 راهبردهاي مناسب 
براي موفقيت در بازار بورس 

 رونقي 
در بورس نيست

 چرا كودكان 
در خيابان رها مي شوند

اس��تراتژي مناس��ب براي 
كس��ب موفقي��ت در ب��ازار 
بورس يك��ي از اصلي ترين 
س��والاتي اس��ت كه ذهن 
فعالان ب��ازار س��رمايه را به 
خود مشغول مي كند. براي 
موفقيت در ب��ورس بايد به 
عوامل بس��يار زيادي توجه 
كنيم. يك ف��رد موفق بايد بتواند اوضاع سياس��ي و 
اقتصادي داخل و خارج كش��ور را به خوبي تجزيه و 
تحليل كند. او بايد بتواند قيم��ت توليدات داخلي، 
قيمت و چش��م انداز تولي��دات خارجي به خصوص 
كاموديتي ها، حجم نقدينگي كشور، قيمت ارز، نرخ 
تورم، سياست هاي پولي بانك مركزي، سياست هاي 
مالي دول��ت، سياس��ت هاي بانك مرك��زي امريكا 
)فدرال رزرور( و س��اير عوامل ديگر را مورد بررس��ي 
قرار داده و چشم اندازي از آينده اقتصاد داخل و خارج 

كشور در جميع حالات را براي خود تداعي كند.
در ادامه به نكاتي اشاره خواهد شد كه مي تواند براي 

موفقيت در بورس مفيد فايده باشد.
الف- يكي از اصلي ترين و ابتدايي ترين استراتژي هاي 
هر س��رمايه گذار تش��كيل ي��ك پورتفوي )س��بد( 
س��رمايه گذاري اس��ت كه ش��امل كلي��ه كالا هاي 
سرمايه اي )املاك و مس��تغلات، طلا، ارز، خودرو، 
سپرده بانكي و س��هام( باشد. رعايت اين نكته باعث 
مي ش��ود تا ريسك س��رمايه گذاري تا حدود زيادي 
كنترل ش��ود. در م��ورد پورتفوي بورس��ي نيز اين 
رويكرد كاملًا صادق است. يك پورتفوي خوب بايد 
بصورتي باشد كه شامل سهام شركت هاي منتخب 
صنايع پيشرو باشد. به طور مثال يك پورتفوي خوب 
بايد ش��امل صنايعي هم چون فولادي، ش��يميايي، 
نفت و گاز، دارويي، بانكي، غذايي و... باشد. البته ذكر 
اين نكته ضروري اس��ت كه با توجه به شرايط بازار و 
چشم انداز آتي هر صنعت، بايد به هر كدام از گروه ها 
وزن مناس��ب را تخصيص داد تا بتوان س��ود خوبي 

كسب كرد.
ب- يك��ي ديگر از نكات مهم كه بايد به آن به صورت 
ويژه توجه كرد، آن است كه يك سرمايه گذار موفق 
بايد هميشه مقداري از سرمايه خود را به صورت نقد و 
آماده به خريد نگه دارد تا با توجه به شرايط بازار اقدام 
به شكار فرصت هاي جذاب كند. در بين فعالان بازار 
به وفور مشاهده شده است كه به علت عدم نقدينگي، 
فرصت هاي خريد جذاب در برخي از نماد ها از دست 
رفته اس��ت و به جز آه و افسوس چيزي نصيب يك 

تحليل گر نشده است.
ج- تعصب هاي بي جا نسبت به سهام يك شركت يكي 
ديگر از عواملي اس��ت كه زيان هاي جبران ناپذيري 
را ب��راي ي��ك معامله گر پدي��د م��ي آورد. تعصب 
باعث مي ش��ود فرد نتواند به خوب��ي تحليل كند و 

عكس العمل مناسب را در برابر نشانه هاي تكنيكالي 
يا بنيادي يك نماد از خود نشان بدهد. توجه به اين 
نكته ضروري اس��ت كه روند تغيير قيمت سهام يك 
شركت هيچگاه به صورت مداوم با شيب ثابت نبوده 
است. قيمت سهام يك شركت يا روند معاملات يك 
گروه بصورت غير خطي و داراي فراز و فرود )حركت 

سينوسي( است. 
به عبارتي هيچ سهامي در بورس وجود ندارد كه براي 
هميشه محكوم به رشد باشد يا فقط سقوط و تنزل را 
تجربه كند. يك فرد سرمايه گذار بايد بتواند تشخيص 
بدهد در آينده نزديك، كدام گروه از صنايع فعال در 
بورس ش��رايط صعودي خواهد داشت و كدام گروه 
روند اصلاح قيمتي را تجربه خواهد نمود. با توجه به 
توضيحات داده ش��ده يك معامله گر بايد سعي كند 
بدون تعصب، تمام گروه هاي فعال در بازار بورس را 
مورد تجزيه و تحليل قرار دهد تا بتواند از رش��د هاي 

قيمتي هر گروه منتفع شود.
د- حجم و ارزش معاملات موضوع مهم ديگري است 
كه مي تواند اقبال معامله گران به كليت بازار را نمايش 
بدهد. زماني ك��ه ارزش معام��لات از حد ميانگين 
خود كمتر باشد نش��ان دهنده اين موضوع است كه 
فعالان بازار نسبت به آينده چشم انداز خوبي ندارند 
و انتظار رش��د قيمتي از سهام شركت ها به خصوص 
شركت هاي بزرگ و شاخص ساز را ندارند. بالعكس 
زماني كه ارزش معاملات برفراز ميانگين خود است 
گواه اين نكته مي باشد كه معامله گران فعال در بازار 
بورس نسبت به آينده اقتصادي شركت ها خوش بين 
بوده و حاضر هس��تند نقدينگي بيشتر از حد نرمال 
بابت خريد سهام شركت ها صرف نمايند. در چنين 
حالتي انتظار رشد قيمت سهام شركت ها وجود دارد.

و- هيجانات يكي ديگر از موضوعاتي اس��ت كه يك 
معامله گر بايد س��عي كند ت��ا آن را به خوبي كنترل 
كند. هيجاني عمل كردن باعث مي ش��ود فرد خارج 
از استراتژي معاملاتي خود دست به خريد و فروش 
س��هام بزند. در اين ش��رايط حتي ممكن است فرد 
برخلاف تحليل خود اقدام ب��ه معامله كند و پس از 
فروكش كردن هيجانات )مثلًا پايان زمان معاملات 
و بسته ش��دن بازار( تازه متوجه شود چه اشتباهي 
مرتكب شده اس��ت. با توجه به توضيحات داده شده 
يك معامله گر بايد در زماني كه ش��رايط هيجاني بر 
بازار حاكم است يا اينكه فرد از نظر روحي در شرايط 
خوب��ي قرار ن��دارد، در انجام معام��لات خود جانب 

احتياط را رعايت كند.
نكاتي كه در بالا به آن اشاره شد تنها برخي از نكاتي 
اس��ت كه يك معامله گر بايد به آنها پايبند باش��د تا 
بتواند از زيان خود كاس��ته و در مس��ير كسب سود 
موفق باش��د. هرگز نبايد فراموش كرد رمز موفقيت 
در بازار بورس داش��تن تجربه در كنار ارتقاي سطح 

آگاهي است.

بي��ش از دوس��ال از ريزش 
ب��ورس مي گ��ذرد و در 
اي��ن م��دت هر مس��وولي و 
كارشناس��ي چندين وعده 
ب��راي ترميم اين ب��ازار داده 
اس��ت اما به قول قديمي ها 
وعده س��رخرمن بود ديگر. 
)وع��ده س��رخرمن يعن��ي 
وعده اي كه داده مي ش��ود اما به آن عمل نمي ش��ود( 
خب اينجا يك سوال مطرح مي شود زماني كه وعده 
مي دهند نبايد به وعده ه��اي خود عمل كنند؟ خب 
يك سال زمان كافي براي عمل كردن به وعده نيست؟ 
وعده مسوولان و كارشناسان در برخي از بازارهاي مالي 
در چند روز يا چند ماهه عملي مي ش��ود؛ اما وضعيت 
بورس اين چنين نيست و وعده ها شايد چندين سال 
بعد عملي ش��وند. اين چندين س��ال هم دليل دارد، 
در دو س��ال و اندي گذشته مس��وولان و كارشناسان 
در تمام��ي حوزه ه��ا وعده ترميم بورس و بازگش��ت 
س��رمايه ها را دادند اما هنوز خبري نيس��ت و زيان و 
قرمزي بورس نسبت به گذشته بيشتر شده است. به 
هر تربيت مي توان گفت كه بورس در فصل زمستان 
مانده و در اين مدت يك در جاده برف گير كولاكي گير 
كرده و راه خروج ندارد. البته كولاك هميشگي نيست 
و گاهي خورش��يد برف  و يخ هاي حاصل از كولاك را 
آب مي كند. اما خورش��يد چگونه در آس��مان بورس 
طلوع مي كند؟  راه طلوع خورشيد در بورس تنها ورود 
پول قوي و جديد است؛ يعني ورود نقدينگي پرقدرت 
مي تواند كولاك را كنار بزند؛ اما با آن وعده هاي طلايي 
كه محقق نشد چه كس��ي جرات مي كند پول جديد 
براي بورس بياورد؟ دو سال تمام سرمايه هاي مردم در 
بازار سرمايه سوخت و انتظار ورود پول جديد به بازار 
كمي خنده دار است چرا كه شرايط اين بازار بسيار بد 
اس��ت و آدم عاقل سرمايه  خود را درگير بازار زيان زده 
نمي كند. دو سال و چند ماه از ريزش بورس مي گذرد و 
هيچ مسوولي به زيان ميلياردي مردم توجه ندارد و علت 
اين بي توجهي مشكل نيست. بورس با تمام مشكلات 
سياسي و اقتصادي گره خورده دليل آن هم به نبود پول 
برمي گردد، پول در بورس نيست و هر مشكلي كوچك 
يا بزرگ در كشور بهانه ريزش بورس مي شود. بررسي 
آمارها و نمودارها نشان مي دهد كه جاده ريزش بورس 
به انتهاي خود رسيده و بايد منتظر رشد بورس بود در 
ميان مدت بود. اين آمار خبر ارزندگي بيش از 99 درصد 
س��هام موجود در بازار مي دهد و به  طور كلي مي توان 
گفت كه بازار سرمايه آمادگي لازم براي رشد پرقدرت 
را دارد. اما بايد صبر كرد و ديد كه آيا با عملكرد برخي 
از افراد جلوي اين رش��د گرفته مي شود يا نه؟ در انتها 
بايد گفت كه تمام سهم هاي موجود در بورس ارزنده 
هستند و با يك سيگنال مثبت مي توانند جهشي خوب 

و رو به بالا را تجربه كنند.

رها كردن ك��ودك در خيابان 
داراي دو بُع��د حقوق��ي و 
جامعه شناسي است كه در هر 
مورد بايد ب��ه صورت جداگانه 
مورد بررسي قرار گيرد. از لحاظ 
حقوقي، قانون در اين خصوص 
هيچ نقصي ندارد. بر اين اساس 
خانواده اي كه فرزند خود را در 
خيابان، س��طل زباله و... رها مي كند اگر منجر به مرگ 
كودك شود كه قتل محسوب مي شود و از طريق مراجع 
قضايي قابل پيگيري است. از آنجايي كه خانواده وظيفه 
حفظ و نگهداري فرزندان خود را دارد اگر كودك خود را 
سر راه بگذارد و بچه زنده هم بماند، والدين عمل خلاف 
قانون انجام داده ان��د و بايد تحت پيگرد قرار گيرند. جدا 
از جنبه حقوقي مهم ترين شاخه اي كه اين موضوع بايد 
مورد بررسي قرار گيرد، بحث آسيب شناسي و علت يابي 
اين پديده است كه جامعه شناسان مي توانند آن را مورد 
بحث ق��رار دهند. نمي توان به طور كلي قضاوت كرد اين 
كودكان از چه خانواده اي هستند و چرا مادر و پدر آنها اين 
كار را انجام مي دهند اما فقر و تولد نوزاد از رابطه نامشروع 
دو دليلي اس��ت كه همواره ديده مي شود. اصولا مادري 
كه فرزند نامشروع به دنيا مي آورد به دليل نگاه سرزنش 
آميز افراد جامعه، مجبور مي شود كودك خود را سر راه 
بگذارد يا در سطل زباله رها كند و سرنوشت يك انسان را 
ادامه در صفحه 8 با مخاطره روبرو كند.  

رقيه  نداييسعيد  اميرشاهكرمي

رزا  همتي

 ذخايرنهنگهايبيتكوينبهپايينترينحدخود
در۲۹ماهگذشتهرسيد

 چراحملونقلبار
هنوزبرمدارسنتميچرخد؟

 هودل بيت كوين به بالاترين حد 
در پنج سال گذشته رسيد

صفحه6 صفحه7

 هفت چالش هوشمندسازي 
تجارت جاده اي

يادداشت- 1

 پيش نيازهاي 
سرمايه گذاري

يكي از موضوعاتي كه امروز 
ديگر كمتر كس��ي نسبت به 
آن تردي��د دارد، بحث تاثير 
تحريم ها بر اقتصاد ايران است. 
از افزايش هزينه توليد گرفته 
ت��ا افزايش هزين��ه صادرات 
و حض��ور در بازاره��اي 
بين الملل��ي تنها بخش��ي از 
مشكلاتي است كه تحت تاثير تحريم ها براي اقتصاد 
ايران به وجود آمده اس��ت. با اين وجود اما ما بايد اين 
سوال را بپرسيم كه سهم و نقش تحريم ها در مشكلات 
چقدر است و سياست هاي اشتباه داخلي چه مشكلاتي 

به وجود آورده است. 
در سال هاي گذشته براي ما بارها ثابت شده كه هرجا 
به بخش خصوصي واقعي ميدان داده ايم، نتايج مثبت 
آن را ديده ايم. از حضور در بازارهاي بين المللي گرفته 
تا بازگشت ارز به كشور در دوران تحريم همگي نشان 
از ظرفيت ه��اي اين بخش دارد كه متاس��فانه تحت 
تاثير تصدي گري اقتصادي دولت و مشكلاتي كه براي 
س��رمايه گذاران به وجود آمده، كار براي آنها محدود 

شده است.
موضوع مهم ديگر در اين حوزه، بحث محدوديت ها و 
مشكلات داخلي همزمان با تحريم هاست. فشارهايي 
كه بر سرمايه گذاران وارد مي شود و مشكلاتي كه در 
حوزه كسب مجوز كسب و كار وجود دارد، باعث شده 
بس��ياري از فعالان اقتصادي براي آغاز كاري جديد با 
ترديد مواجه شوند. اين موضوع چه در دوره تحريم و 
چه در زماني كه تحريمي وجود نداشته باشد براي ما 
مشكل آفرين باقي خواهد ماند. از اين رو اگر قصد داريم 
از كاهش احتمالي تحريم ها استفاده كنيم، بايد موانع 

داخلي موجود را نيز به حداقل برسانيم.
سرمايه ذاتا فرّار است. يعني هر جا كه صاحب سرمايه 
احساس خطر كند، پول خود را خارج مي كند. از اين 
رو ما براي آنكه بتوانيم سرمايه گذاري را افزايش دهيم، 
بايد شرايطي را ايجاد كنيم كه سرمايه گذاران احساس 
امنيت كنند. ثبات اقتصادي و ثبات در تصميمات در 
اين حوزه  مهم ترين نق��ش را ايفا مي كنند. در واقع ما 
بايد شرايطي را فراهم كنيم كه سرمايه گذار براي آينده 
خود احساس امنيت كند و بتواند نقشه اقتصادي خود 
را اجرايي كند. در چنين ش��رايطي مي توان به سمت 
توسعه و افزايش س��رمايه گذاري حركت كرد در غير 
اين صورت حت��ي در صورت كنار رفتن تحريم ها نيز 
مش��كلات داخلي باقي خواهد ماند و باز شرايط براي 
اس��تفاده از تمام ظرفيت هاي اقتصادي كشور فراهم 

نخواهد شد.

عباس آرگون

 رابرتمالي
نمايندهويژهامريكادرامورايران:

 تضمين نمي دهيم 
 دولت بعدي 

از برجام خارج نشود

 صففروشلوكسهاي
 منطقهيكتهران5برابر

تعدادمعاملاتاينمنطقهاست

لوكس سازي و لوكس  فروشي در شمال پايتخت 
در دوران تحريم همواره مورد توجه گروه خاصي 
از س��رمايه گذاران و س��فته ب��ازان ملك��ي بوده 
اس��ت. گروهي كه نه تنها از قدرت مادي بالايي 
برخوردارند، بلكه بعضا از ق��درت نفوذ در مراكز 
صفحه 5 را بخوانيد تصميم گيري و...  

 آچمز 
 سفته بازان 

 ملكي 
در شمال 
پايتخت

در سال هاي پس از آغاز دور اخير تحريم ها عليه اقتصاد ايران، 
مقامات دولت قبل بارها از اين گفتند كه يكي از اصلي ترين 
معضلاتي كه اقتصاد ايران را تهديد مي كند، معضل كمبود 
سرمايه گذاري جديد در اقتصاد ايران است. در سال هاي 

گذش��ته تحت تاثير عوامل مختلف، آمارهاي رسمي از 
اين حكايت دارند كه سرمايه گذاران از ورود به طرح هاي 
جديد در اقتصاد ايران امتناع مي كنند يا به آن با ديده ترديد 
مي نگرند. هرچند آمارها نشان مي دهد كه سرمايه گذاري 

در اقتصاد ايران ادامه داشته اما در عين حال به نظر مي رسد 
كه در برخي س��ال ها، روند استهلاك س��رمايه از جذب 
سرمايه هاي جديد پيشي گرفته است. البته اين موضوع 
تنها به سرمايه هاي بخش غير دولتي مربوط نيست و در 

ساير حوزه ها نيز ديده مي شود. تحت تاثير تحريم ها، منابع 
مالي دولت ها براي حضور در طرح هاي عمراني و زيرساختي 
كاهش يافته و همين موضوع بسياري از طرح هاي بزرگ 
را كه با محوريت دولت پيگيري مي شدند تحت تاثير قرار 

داده اس��ت. از س��وي ديگر نيز با توجه به تحريم ها، عملا 
جذب س��رمايه گذاري هاي خارجي محدود يا در برخي 
حوزه ها متوقف شده است. اين در حالي است كه بسياري 
از كش��ورهاي در حال توسعه در ميان كشورهاي حاشيه 

خليج فارس در اين سال ها توانسته اند با استفاده از منابع 
نفتي و البته جذب سرمايه خارجي اهداف اقتصادي خود را 
دنبال كنند. با وجود آنكه در سال هاي گذشته بارها از سوي 
صفحه 2 را بخوانيد دولت ها اعلام شده كه ...  

درحالي پيش تر رييس سازمان هواپيمايي كشوري 
افزايش ۳۰ درصدي بليت هواپيم��ا را رد كرده بود 
كه بار ديگر زمزمه افزايش قيمت شنيده مي شوددر 
اين حال، مس��وولان س��ازمان هواپيمايي و انجمن 
ش��ركت هاي هواپيماي��ي در اي��ن ب��اره اظهارنظر 

نمي كنند.
اواسط مردادماه امس��ال رييس كميسيون عمران 
مجل��س با بي��ان اينك��ه »از افزاي��ش ۳۰ درصدي 
قيمت بليت پروازهاي داخلي جلوگيري كرده ايم« 
گف��ت: برخي ايرلاين ه��ا عمدا در ح��ال زمين گير 
كردن هواپيماها هستند. محمدرضا رضايي كوچي 
با اش��اره به مصوبه س��ه ماه پيش براي افزايش ۳۰ 
درصدي قيمت بليت پروازهاي داخلي توسط شوراي 
عالي هواپيمايي، اظهار كرد: س��ه ماه اس��ت كه اين 
كار را متوق��ف كرده ايم. وي ادام��ه داد: در اين بين 
برخي ش��ركت  هاي هواپيمايي به طور غيرمستقيم 
هواپيماهاي خود را زمين گير مي كنند. وي در اين باره 
توضيح داد: به همين دليل نيز بليت پرواز به سختي 
تهيه مي ش��ود. در زمان حاضر حدود 115 فروند از 
ناوگان مسافري كشور فعال است. اين در حالي است 
كه ناوگان هوايي مس��افربري كش��ور داراي حدود 
4۰۰ فروند هواپيماست. به گزارش تسنيم، رييس 
كميسيون عمران مجلس در پاسخ به اينكه آيا برخي 
شركت هاي هواپيمايي عمدا در حال زمين گير كردن 
ناوگان خود براي فشار جهت افزايش قيمت ها هستند، 
گفت: دليل زمين گير ش��دن هواپيماها تركيبي از 
اقدامات عمدي و غيرعمدي اس��ت. به عبارت ديگر 
ايرلاين ها از ي��ك طرف مي گويند قطع��ه نداريم و 
قطعات معيوب شده است. هم اينكه به دنبال افزايش 
قيمت بليت پروازها هستند. رضايي كوچي در پاسخ 
به اين پرسش كه مجلس تا چه زماني مي تواند در برابر 
افزايش قيمت بليت پروازها مقاومت كنند، اضافه كرد: 
اين افزايش ۳۰ درصدي در شوراي عالي هواپيمايي 
تصويب شده و ايرلاين ها در انتظار ابلاغ آن هستند. 
وي با يادآوري اينكه ايرلاين ها براي يك ساعت پرواز 
حدود 9۳۰ هزار تومان دريافت مي كنند، تصريح كرد: 
با افزايش ۳۰ درصدي يك ساعت پرواز به حدود 1.2 
ميليون تومان افزايش مي يابد، البته اين در صورتي 

است كه شركت ها تخلف نكنند.

  انكار سازمان هواپيمايي كشوري
اين در حالي ب��ود كه 2 هفته بعد، رييس س��ازمان 
هواپيمايي كش��وري با بيان اينكه امس��ال افزايش 
قيمت ها را در همه حوزه ها داشته ايم، گفت: دي ماه 
سال گذشته 15 درصد قيمت بليت را كاهش داديم 

و در سايت ايرلاين ها آن را همچنان كنترل مي كنيم. 
محمد محمدي بخش افزود: شركت هاي هواپيمايي با 
توجه به تمام اتفاقات روي داده در حوزه هاي مختلف و 
افزايش قيمت ها كه در صنعت هوانوردي وجود دارد، 
درخواست افزايش قيمت بليت هواپيما را داشته اند.

رييس س��ازمان هواپيمايي كشوري يادآور شد: اين 
درخواس��ت در شوراي عالي هواپيمايي مطرح شده 
كه در صورت نهايي شدن آن را اطلاع رساني خواهيم 
كرد. محمد ي بخش در پاس��خ به اينكه افزايش ۳۰ 
درصدي قيمت بليت هواپيما را تاييد مي كنيد، گفت: 
اين عدد را تاييد نمي كنيم. بر اساس اين گزارش، طي 
روزهاي اخير اتفاقات��ي در بخش حمل ونقل هوايي 
كشور روي داده كه شائبه عملياتي شدن افزايش ۳۰ 
درصدي قيمت بليت هواپيما را افزايش داده است. 
يكي آنكه انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي ليس��ت 
قيمت پروازهاي داخلي را از سايت خود حذف كرده 
اس��ت. به طور معمول اين انجمن پي��ش از افزايش 
نرخ، براي بارگذاري ليس��ت جديد فايل قيمت ها را 
از آيكون نرخ بليت س��ايت به نشاني aira.ir حذف 
مي كند. نكته ديگر عدم پاس��خگوي رييس و دبير 
انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي است. تماس هاي 
مكرر خبرنگار تس��نيم با دبير و رييس اين انجمن تا 
لحظه تنظيم اين گزارش نتيجه اي در بر نداشته است. 
از سوي ديگر مسوولان سازمان هواپيمايي كشوري 
هستند كه گويا با همديگر به سفر رفته اند. تلفن همراه 
هيچكدام از مس��وولان اين سازمان از جمله رييس، 
معاون هوانوردي و سخنگو طي ديروز و امروز )جمعه 

8 مهر 14۰1( در دسترس نيست.

  لندينگ رايگان براي هواپيماهاي ايراني 
در قطر 

در تحولي هوايي ديگري، رس��تم قاسمي، وزير راه و 
شهرسازي در حاشيه امضاي تفاهم نامه هاي همكاري 
ميان بخش هاي مختلف اين وزارتخانه و وزارت ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي اعلام كرد: قطر 
براي لندينگ يك هواپيما در ايام جام جهاني 2۰22 
حدود 1۰ هزار دلار دريافت مي كند ولي اين رقم براي 
ايران تقريبا مجاني شده اس��ت و آنها پولي دريافت 
نمي كنند. به گزارش ايسنا، قاسمي در ارتباط با سوالي 
درباره ميزان آمادگي طرف قطري براي اس��تفاده از 
ظرفيت هاي موج��ود در ناوگان حمل ونقل هوايي و 
دريايي ايران جهت جابه جايي مسافران در ايام جام 
جهاني فوتبال عنوان كرد: ما از نظر تعداد پرواز تقريبا 
محدوديتي نداري��م و با قطري ها در اين خصوص به 
ادامه در صفحه 3 توافق رسيده ايم.   

 رييس كميسيون عمران مجلس: 

 ايرلاين ها در انتظار 
افزايش 30 درصدي نرخ پروازها



در سال هاي پس از آغاز دور اخير تحريم ها عليه اقتصاد 
ايران، مقامات دولت قبل بارها از اين گفتند كه يكي از 
اصلي ترين معضلاتي كه اقتصاد ايران را تهديد مي كند، 
معضل كمبود سرمايه گذاري جديد در اقتصاد ايران 
است. در سال هاي گذشته تحت تاثير عوامل مختلف، 
آمارهاي رسمي از اين حكايت دارند كه سرمايه گذاران 
از ورود ب��ه طرح هاي جديد در اقتص��اد ايران امتناع 
مي كنند يا ب��ه آن با ديده تردي��د مي نگرند. هرچند 
آمارها نش��ان مي دهد كه س��رمايه گذاري در اقتصاد 
ايران ادامه داش��ته اما در عين حال به نظر مي رس��د 
كه در برخي سال ها، روند استهلاك سرمايه از جذب 
سرمايه هاي جديد پيشي گرفته است. البته اين موضوع 
تنها به سرمايه هاي بخش غير دولتي مربوط نيست و در 
ساير حوزه ها نيز ديده مي شود. تحت تاثير تحريم ها، 
منابع مالي دولت ها براي حضور در طرح هاي عمراني 
و زيرس��اختي كاهش يافته و همين موضوع بسياري 
از طرح هاي بزرگ را كه ب��ا محوريت دولت پيگيري 
مي شدند تحت تاثير قرار داده است. از سوي ديگر نيز 
با توجه به تحريم ها، عملا جذب سرمايه گذاري هاي 
خارجي محدود يا در برخي حوزه ها متوقف شده است. 
اين در حالي اس��ت كه بسياري از كشورهاي در حال 
توسعه در ميان كشورهاي حاش��يه خليج فارس در 
اين سال ها توانسته اند با استفاده از منابع نفتي و البته 
جذب سرمايه خارجي اهداف اقتصادي خود را دنبال 
كنند. با وجود آنكه در سال هاي گذشته بارها از سوي 
دولت ها اعلام شده كه حمايتي كامل از سرمايه گذاران 
جديد انجام مي ش��ود اما در عمل همچنان عملكرد 
دولت ها به گونه اي بوده كه دستيابي به اين اهداف را 
بامش��كل مواجه كرده است، موضوعي كه در گزارش 
اخير مركز پژوهش هاي مجلس نيز به آن اشاره شده 
و بر اهميت تصميمات ثبات س��از دول��ت در جذب 

سرمايه گذاري هاي جديد تاكيد دارد.
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي جديدترين 
گزارش خ��ود از امنيت س��رمايه گذاري در ايران در 
زمس��تان ۱۴۰۰ را منتش��ر كرد. اطلاعات استخراج 
شده از شاخص ملي امنيت سرمايه گذاري و رتبه بندي 
استان ها بر اساس آن و مقايسه دو شاخص پيمايشي 
)۶.۳۶( و آم��اري )۴.۱۵(، همچن��ان ش��كاف قابل 
توجهي ميان آمارهاي رسمي )HD( و ارزيابي فعالان 
اقتصادي مش��اركت كننده در اين گ��زارش )SD( را 
نشان مي دهد. از اين اختلاف مي توان نتيجه گرفت كه 

اتكاي صرف به آمارهاي رسمي ممكن است تحليل ها 
و تفسيرهاي امنيت سرمايه گذاري را دچار خطا كند. 
آنچه فعالان اقتصادي براي سرمايه گذاري خود ملاك 
تصميم گيري قرار مي دهند احس��اس و ادراك آنها از 

شاخص هاي مورد بررسي است و نه آمارهاي رسمي.
با مقايسه رتبه بندي استان ها در مولفه هاي آماري و 
رتبه بندي آنها در مولفه هاي پيمايشي و در نهايت در 
رتبه بندي همه استان ها در تلفيق هر دو مولفه كه به 
عنوان شاخص امنيت سرمايه گذاري شناخته مي شود، 
درمي يابيم كه در قسمت نامناسب ترين ها، استان هاي 
كهگيلويه و بويراحمد، چهارمحال و بختياري، ايلام و 
تهران در اكثر مواقع در انتهاي رتبه بندي در مولفه هاي 
آماري قرار داشته اند و با بررسي مولفه هاي پيمايشي 
كه توسط فعالان كسب و كار ارزيابي مي شود، ملاحظه 
مي كنيم كه مثلا در پايش زمس��تان ۱۴۰۰ اكثر آن 
استان ها جزو ۵استان نامناسب نيز از منظر مولفه هاي 

مورد سنجش قرار گرفته اند.
در زمس��تان ۱۴۰۰ همانند چند پايش قبلي نماگر 
عملكرد دول��ت با كمي��ت ۷.۴۸ مجددا ب��ه عنوان 
نامناسب ترين نماگر ارزيابي شده است؛ بايد دقت شود 
كه مقدار كمي اين عدد نسبت به پايش پاييز ۱۴۰۰ 
كه داراي كميت ۷.۸۱ بوده است با كاهش مواجه شده 
كه نشان از مناسب تر شدن روند آن نسبت به گذشته 

اس��ت؛ ادامه اين روند و بررسي در آن در گزارش هاي 
آتي مي تواند پيامها و تحليل هاي قابل توجهي براي 

سياست گذاران و تصميم گيران داشته باشد.
ش��ايان ذكر است مولفه هاي تش��كيل دهنده نماگر 
»عملكرد دولت« عبارتند از: س��هولت احقاق حقوق 
قانوني شهروندان در ادارات )مولفه پيمايشي(، اختلال 
در كس��ب و كار بر اثر محدوديت هاي جديد خارجي 
)مولفه پيمايشي( و حمايت و همراهي واقعي مقامات 
استاني از داوطلبان سرمايه گذار )مولفه پيمايشي( . در 
عين حال در زمستان ۱۴۰۰ نيز همانند چند مطالعه 
گذشته، مجددا نماگر »مصونيت جان و مال شهروندان 
از تعرض« مناسب ترين نماگر در ميان ساير نماگرها 
بوده اس��ت. نماگر »ثبات اقتصاد كلان« در زمستان 
۱۴۰۰ با كميت ۶.۵۲ مجددا در جايگاه دومين نماگر 
نامناسب قرار گرفته است؛ اين نماگر در پاييز ۱۴۰۰ با 
كميت ۶.۵۶ در جايگاه چهارمين نماگر نامناسب قرار 
داشته است؛ به عبارتي اين نماگر كه همواره در چندين 
پايش گذشته نيز جايگاه دومين نماگر نامناسب را به 
خود اختصاص داده، بعد از بهبود نسبي در پايش پاييز 
۱۴۰۰، وضعيت رو به بهبودي خود را از دست داده و 

روند نامطلوبي را در زمستان ۱۴۰۰ نمايان مي كند.
در اين گزارش به ترتيب مولفه هاي »عمل مسوولان 
به وعده هاي داده شده )۸.۰۸( «، »ميزان اختلال 

ايجادشده در اثر محدوديت هاي خارجي )۸.۰۱( « 
و »اعمال نفوذ و تباني در معاملات ادارات )۷.۹۷( 
«، نامناس��ب ترين و بدترين ارزيابي ه��ا را به خود 
اختصاص داده اند و نشان از ضرورت عمل به وعده ها 
و قراردادها توس��ط نهادهاي دولتي و سازمان ها و 

نهادهاي ذيل قوه مجريه دارد.
تكرار تعداد دفعات نامناسب ارزيابي شدن مولفه »عمل 
مسوولان ملي به وعده هاي داده شده« )جزء دو رتبه 
اول نامناسب ترين مولفه ها( نشان دهنده حساسيت و 
توجه بسيار بالاي فعالان كسب و كار مشاركت كننده 
در اين سلسله مطالعات نسبت به صحبت ها، قول ها 
و وعده هاي مسوولان كشور و اثرگذاري بسيار بالاي 
صحبت هاي آنها در فضاي كلي امنيت سرمايه گذاري 
اس��ت. قطعا تداوم اين روند و آث��ار آن بر كارآفرينان 
واقعي و سرمايه گذاران بالقوه، هزينه هاي سنگيني بر 
كل اقتصاد كش��ور تحميل مي كند. شايان ذكر است 
مولفه »ميزان اختلال ايجادشده در اثر محدوديت هاي 
خارجي« در پايش زمستان ۱۴۰۰ با كميت )۸.۰۱( 
نس��بت به پاييز ۱۴۰۰ با كميت )۷.۷۶( نامناسب تر 
ارزيابي شده است. در پايش زمستان ۱۴۰۰، فعالان 
مشاركت كننده در حوزه فعاليت دام داري، مرغداري 
و ش��يلات نامناس��ب ترين ارزيابي را در ميان س��اير 
حوزه ه��اي كاري اعلام كرده اند؛ در حالي كه در چند 
پايش گذشته فعالان مشاركت كننده در حوزه فعاليت 
ارتباطات، توزي��ع ... و )حمل و نقل، انبارداري، عمده 
فروشي و خرده فروشي( همواره نامناسب ترين ارزيابي 
را در مورد حوزه كار خود ارايه مي دادند؛ چرايي تغيير 
اين موضوع با توجه به اتفاقات حوزه كاري مورد نظر نياز 
به بررسي هاي دقيق تر دارد. در صورت احياي برجام 
از سوي دولت رييس��ي و بهبود نسبي شاخص هاي 
اقتصادي، به نظر مي رس��د كه شانس آن وجود دارد 
كه با ارسال پالس هايي مثبت به سرمايه گذاران، آنها 
را براي ورود به عرصه هاي جديد آماده كنند. در كنار 
آن اجراي با ثبات برجام، ش��انس ايران براي جذب 
سرمايه گذاري هاي جديد را نيز افزايش خواهد داد. 
موضوعي كه مي تواند در بلندم��دت به نفع اقتصاد 
ايران در راستاي افزايش ثبات اقتصادي نيز در نظر 
گرفته شود اما در صورتي كه دولت راهي براي نهايي 
كردن برجام پيدا نكند، احتمالا باز هم بحث بر س��ر 
چگونگي اطمينان بخشي به س��رمايه گذاران براي 

ورود به اقتصاد ايران به قوت خود باقي خواهد ماند.

رهبري

سياست
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پيام تسليت رهبر انقلاب در پي 
در گذشت حاج مسحن لباني

حضرت آيت الله خامنه اي در پيامي درگذش��ت عبد 
صالح و مومن و بصير، آقاي حاج محسن لبّاني را تسليت 
گفتند. متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است: 

بسم الله الرّحمن الرّحيم
درگذشت عبد صالح و مومن بصير، مرحوم آقاي حاج 
محسن لبّاني را به خاندان و بازماندگان و نيز دوستان 
و همكاران آن مرحوم تس��ليت ع��رض مي كنم و 
رحمت و مغفرت الهي براي ايشان مسألت مي نمايم.
سيدعليخامنهاي

حاج محس��ن لباني مطلق، يكي از پيرغلامان اهل 
بيت عصم��ت و طهارت)ع( و از ي��اران ديرين امام 
خميني)ره( و مقام معظم رهبري بود كه در شامگاه 
 س��ي ام صفر مصادف با سالروز ش��هادت حضرت 
علي ابن موسي الرضا)ع( دعوت حق را لبيك گفت.

وزير اقتصاد: 
پرداخت حقوق به بانك هاي 

قرض الحسنه منتقل شود
وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: در وزارت امور اقتصادي 
و دارايي مقرر ش��د بسياري از دس��تگاه هاي اجرايي كه 
مي توانند حس��اب هاي پرداخت حقوق كاركنان دولت 
را به بانك هاي قرض الحس��نه انتقال دهند تا به اين بهانه 
قدرت اعتباردهي بانك هاي قرض الحسنه افزايش يابد. 
سيد احس��ان خاندوزي در نشست مديران صندوق هاي 
قرض الحسنه منطقه ترشيز كه در محل فرمانداري كاشمر 
برگزار ش��د، در خصوص مش��كلاتي كه پيش روي اخذ 
تس��هيلات وجود دارد، اظهار كرد: بانك مركزي در سال 
۱۴۰۱ به عنوان سياست اقتصاد كلان دولت براي كنترل 
نقدينگي كش��ور و كاهش تورم ناچار شد سقف افزايش 
ترازنامه را به بانك هاي كشور ابلاغ و نظارت كند. وي اظهار 
كرد: ماهيانه رييس كل بانك مركزي با نظارت بر تك تك 
بانك ها تلاش مي كند بيشتر از حدي تراز نامه بانك ها بزرگ 
نشود تا در پايان سال ۱۴۰۱ كنترل بيشتري را در عدد كلي 
نقدينگي و تورم كشور داشته باشيم. وزير امور اقتصادي و 
دارايي بيان كرد: بانك ها در جذب منابع و تسهيلات دهي 
خودشان با محدوديت هاي بيشتري نسبت به سال هاي 
قبل مواجه هستند، اگر بانك بخواهد بدون سقف و قاعده 
تسهيلات بدهد و خلق پول انجام دهد مجدد در پايان سال 
شاهد افزايش ۴۰ درصدي نقدينگي كشور خواهيم بود و 
همچنان به دليل افزايش تورم سفره و قدرت خريد مردم 
كمتر مي شود. وي گفت: اين سياست بانك مركزي بايد به 
نحوي اعمال شود كه نياز بخش هاي توليدي واقعي كشور 
و نيازهاي خرد خانوارها، افراد و جامعه را بتواند با بيشترين 
درجه پوشش تأمين كند. خاندوزي بيان كرد: قطعاً اين 
محدوديت ها و كاهش در سقف پرداختي ها نارضايتي هايي 
را ايجاد مي كند، بايد تلاش نمود تا اين محدوديت ها بيشتر 
در بخش هايي اعمال شود كه از محل تسهيلات به عنوان 
ابر بدهكاران بدحساب بانكي يا تسهيلات را در بخش هاي 
غير ضروري و غير مولد اقتصاد در سوداگري و واسطه گري 
استفاده مي كردند. وي عنوان كرد: بر اساس سند تحول 
دولت و رويك��رد رييس جمهور بايد بتوانيم تا حد ممكن 
از ظرفيت هاي مردمي براي نظام تأمين مالي اس��تفاده 
كنيم در اين خصوص نقش بانك ها پررنگ، جدي، اصلي و 
محوري بوده و خواهد بود. وزير امور اقتصادي و دارايي ادامه 
داد: امسال براي اولين بار نه تنها سرمايه بانك قرض الحسنه 
به دو برابر افزايش يافت بلكه تلاش مي شود براي دومين 
بار تا پايان س��ال جاري افزايش س��رمايه مجدد را داشته 
باشيم. وي تصريح كرد: متأسفانه نظام بانكداري متعارف 
ما در كش��ور درك دقيق و همدلانه و كمك كننده اي به 
صندوق هاي قرض الحسنه در سال هاي گذشته نداشته و 
به همين دليل بانك مركزي با كندي كارها را پيش مي برده 
است. خاندوزي گفت: براي رفع مشكلات، دستورالعمل 
س��اماندهي صندوق هاي قرض الحسنه در شوراي پول و 
اعتبار مصوب شد و اميدواريم به زودي ابلاغ و اجرايي شده و 
عقب افتادگي سال هاي گذشته جبران شود. وي همچنين 
عنوان كرد: ميزان نكول در بانك هاي قرض الحسنه زير يك 
و حتي نيم درصد است، اما اين عدد در شبكه بانكي كشور 
بين ۵ تا ۱۵ درصد بوده و اين نش��ان مي دهد صندوق ها و 
بانك هاي قرض الحسنه در اين زمينه بسيار كارآمدتر و با 
اعتماد بيشتر عمل مي كنند. وزير امور اقتصادي و دارايي 
افزود: ماه گذشته در وزارت امور اقتصادي و دارايي مقرر شد 
بسياري از دستگاه هاي اجرايي كه مي توانند حساب هاي 
پرداخت حقوق كاركنان دولت را به بانك هاي قرض الحسنه 
انتقال دهند تا ب��ه اين بهانه قدرت اعتبار دهي بانك هاي 
قرض الحس��نه افزايش يابد. وي با بي��ان اينكه رويكرد ما 
كمك به صندوق هاي قرض الحسنه است، افزود: در وزارت 
امور اقتصادي و دارايي فقط شفافيت حساب صندوق هاي 
قرض الحسنه را شرط استفاده كردن از ساير معافيت ها در 
نظر گرفته ايم. خاندوزي خاطرنشان كرد: با توجه به اينكه 
بالغ بر ۵ تا ۶ هزار صندوق قرض الحس��نه در كشور فعال 
هستند مي طلبد در يك نرم افزار و فرمت خاص گزارش هاي 
خود را به سازمان اقتصاد اسلامي و بانك مركزي ارايه دهند.

    امهال تسهيلات صندوق ممكن نيست
غضنفري تاكيد كرد: صندوق توسعه ملي، اتاق تسويه يا 
كلينيك پاكس��ازي اقتصادي نيست، يعني افرادي كه از 
دولت ها طلبكارند نبايد به جبران آن، طلب صندوق را پس 
ندهند يا به دنبال قيمت هاي ترجيحي يا بازپرداخت ريالي 
به قيمت روز وام گيري باشند. در واقع صندوق محلي براي 
سرريز نتايج سياست هاي نادرست دولت ها يا فشار ناشي 
از تحريم ها نيس��ت. صندوق وام ارزي داده  و بايد وام را به 
صورت ارزي و به موقع پس گيرد. همچنين صندوق محلي 
براي انتقال تراز منفي ناش��ي از اختلافات ديگر بخش ها 
با دولت ها نيس��ت. در دوره هاي قبل شاهد اين بوديم كه 
برخي دريافت كنندگان منابع از صندوق، با تغيير دولت، 
به دليل برخي اختلاف حس��اب ها، از بازگش��ت منابع به 
صندوق خودداري مي كردند كه اين رويه نبايد ديگر تكرار 
شود. نه در ايران و نه در هيچ كجاي جهان نمي توان به يك 
بانك خصوصي يا خارجي گفت وامي كه پرداخت شده را 
پس نمي دهيم چون كالاي ما مشمول قيمت گذاري شده 
است. قيمت گذاري سياستي اس��ت كه در ديگر نهادها 
براي آن تصميم گيري مي ش��ود و صندوق توسعه ملي را 
نمي توان در آن دخيل دانس��ت و با اين بهانه، از پس دادن 
منابع صندوق خودداري كرد. وي با اشاره به اينكه صندوق 
نبايد به اهمال و امهال برگردد و هيچكس در صندوق توسعه 
ملي حاضر نيست دوباره پنجره اهمال و امهال را باز كند، 
گفت: س��هامداران صندوق توسعه ملي، همه مردم ايران 
هستند. شريك اصلي صندوق، بخش خصوصي است اما 
همه و نه تعدادي بسيار محدود. صندوق توسعه ملي تنها 
نهاد مالي ارزي كش��ور براي سرمايه گذاري و مشاركت با 
بخش خصوصي است. صندوق بايد موتور توسعه كشور 
باشد و براي ايفاي درست اين نقش، بايد در فرآيندها و 
سازوكارها، افزايش بهره وري سرمايه و سرعت بخشيدن 
به بازگشت منابع و تكرار فرآيند سرمايه گذاري مد نظر 
باشد و نه رسوب منابع صندوق نزد اندكي افراد. رييس 
هيات عامل صندوق توس��عه ملي تصريح كرد: فارغ از 
نتايج كار در حساب ذخيره ارزي و صندوق توسعه ملي، 
مسوولان گذشته صندوق همگي در چارچوب مقررات 
عمل مي كردند؛ يعني اگر بخشي از اين منابع در اختيار 
دولت ها قرار گرفته براساس مجوزهاي خاص بوده يا اگر 
تسهيلات داده شده بر اساس مقررات بوده و اينطور نيست 

كه مديران قبلي تصميمات غيرقانوني گرفته باشند.

فقط با تجزيه طلب هاي تروريست 
برخورد مي كنيم

رييس س��تاد كل نيروهاي مسلح گفت: اگر امريكايي ها 
نسبت به پهپادهاي ايراني اقدامي داشته باشند، نيروهاي 
مسلح جمهوري اسلامي ايران به اين اقدام خصمانه پاسخ 
خواهند داد. رييس ستاد كل نيروهاي مسلح در خصوص 
ادعاي انه��دام يك فروند پهپاد ايراني توس��ط نيروهاي 
امريكايي در اقليم شمال عراق گفت: اگر امريكايي ها نسبت 
به پهپاد ايراني اقدام داشته باشند نيروهاي مسلح جمهوري 
اسلامي ايران به اين اقدام خصمانه پاسخ خواهند داد و اين 
حق مقابله و انتقام را براي خود محفوظ مي دانيم. باقري با 
تاكيد بر اينكه نيروهاي مسلح جمهوري اسلامي اطلاعات 
كامل و دقيقي نسبت به پايگاه هاي حرير، اربيل و دهوك 
در عراق دارند خاطرنش��ان كرد: م��ا در اين مقطع تنها با 
تجزيه طلب هاي تروريست در حال برخورد سخت نظامي 
هستيم و هيچ اقدامي در اين مقطع نسبت به امريكايي ها 
نداريم و آنها بدانند انتقام اين حركت براي نيروهاي مسلح 
ما محفوظ اس��ت و به جاي خود و مناسب با آن برخورد 
خواهيم كرد.وي تصريح كرد: اين ادعاي امريكايي ها درباره 
انهدام پهپاد رزمي جمهوري اسلامي ايران ثابت مي كند 
امريكا با تروريست ها و تجزيه طلب ها همدست است و در 
حال همكاري با اين گروه هاي تجزيه طلب و تروريست ها 
مي باشند. باقري در ادامه با توصيه به كشورهاي همسايه 
كه پايگاه هاي امريكايي و صهيونيس��تي در آنها مستقر 
است، گفت: اگر اقدام خصمانه اي عليه جمهوري اسلامي 
ايران، امنيت ملي و منافع ملي از پايگاه هاي امريكايي در 
كشورهاي همسايه اتفاق بيفتد حتماً به آن پايگاه ها جواب 
خواهيم داد. وي با تاكيد بر اينكه دوس��تي كشور ايران با 
كشورهاي همسايه يك رسم و رسومي دارد و اگر اين رسم 
و رسوم رعايت نشود بايد انتظار پاسخ منطقي و متقابل ما 
را داشته باشند گفت: مقابله با هرگونه اقدام دشمني را حق 
قانوني خود مي دانيم و در همه دنيا اين حق وجود دارد و ما 
از اين حق به موقع استفاده خواهيم كرد. شنبه هفته جاري 
نيز نيروي زميني سپاه طي اطلاعيه اي از آغاز عمليات 
انهدام مواضع و محل استقرار گروهك هاي تروريستي و 
ضد ايراني در اقليم شمال عراق خبر داد و اعلام كرده بود 
كه عمليات رزمندگان اسلام در راستاي تضمين امنيت 
پايدار مرزي و تنبيه تروريست هاي جنايتكار متجاوز و 
مسووليت پذير كردن مقامات اقليم در قبال مقررات 

بين المللي و وظايف قانوني خود ادامه خواهد داشت.

مقابل توطئه دشمن
كوتاه نخواهيم آمد

سردار تنگسيري گفت: كمربندها را محكم ببنديم و براي 
تحقق تمدن نوين اسلامي با صلابت پشت سر رهبر عزيز 
انقلاب اسلامي گام برداريم و با توكل بر خداوند متعال مقابل 
توطئه دش��من كوتاه نخواهيم آمد. به گزارش سپاه نيوز؛ 
دريادار سرتيپ پاسدار عليرضا تنگسيري، فرمانده نيروي 
دريايي س��پاه در گردهمايي رزمن��دگان دفاع مقدس در 
شهرستان هنديجان خوزستان گفت: افتخار مي كنم در 
جمع دوس��تاني حضور يافتم كه دوران جواني را كنار آنها 
بودم، شما كساني هس��تيد كه شاخص مسير حركت رو 
به جلوي آنان متكي به خون جوانان غيور و شهيدي است 
كه تا آخرين لحظه نفس شان در ميدان عمل دفاع مقدس 
بياد امام بودند و در مسير امام استقامت كردند. تنگسيري 
گفت: امروز ما ب��ا توكل بر خداوند متع��ال مقابل توطئه 
دشمن كوتاه نخواهيم آمد، اگر يك قدم در مقابل دشمن 
عقب نشيني كنيم، يعني در حق شهدا كوتاهي كرده ايم و ما 
را نمي بخشند همه ما در برابر خون شهدا مسوول هستيم، 
بايد كمربندها را محكم ببنديم و در مسير گام دوم انقلاب 
براي تحقق تمدن نوين اسلامي همراه و همگام با مكتب 
شهيد سليماني، سرباز خوبي براي ولايت باشيم . فرمانده 
نيروي دريايي سپاه با اشاره به شناخت راهبرد اصلي دشمن 
در فضاي كنوني جامعه گفت: دشمن امروز به دنبال ايجاد 
تفرقه و انشقاق در جامعه است، مي خواهد به گونه اي وانمود 
 كند كه مردم و جوانان ما نا اميد شوند، زهي خيال باطل !

  دش��منان ما نمي دانند مردم نجيب و ولايتمدار و جوانان 
با همت و علم پژوه ما همان گونه كه در دفاع مقدس جانانه 
سختي ها را تحمل و با صلابت ايستادگي نمودند امروز نيز 
با بصيرت و دشمن شناسي، اهداف پليد دشمن را بيشتر 
از هميشه دانسته و مي دانند دشمن در روزهاي آخر عمر 
استكباري مي خواهد ما را از اقتدار ملي باز دارد پس بر همه 
ما واجب است در ادامه مسير شهدا براي تحقق شعار سال 
)توليد دانش بنيان اشتغال آفرين( كه براي ما يك منشور و 
 راهبرد است با حفظ وحدت ملي گام برداريم و خسته نشويم . 
وي با اشاره به آيه ۱۶۹ سوره آل عمران و رمز ماندگاري ياد 
و نام شهدا گفت: ياد و نام شهدا براي هميشه در عالم براي 
چراغ راه هدايت ما ماندگار است تا ما راه را گم نكنيم، الآن 
مزار شريف » حاج قاسم « شهيد عزيز ما در كرمان، روزانه 
ميزبان هزاران نفر براي زيارت و حاجت روايي است، » ولا 
تحْسبنّ الّذِين قُتِلُوا فِي سبِيلِ الله أمْواتًا بلْ أحْياءٌ عِنْد ربِّهِمْ 
يرْزقُون « بله شهدا زنده اند و قطعأ شهيد سليماني از سردار 
سليماني قوي تر و بزرگ تر است و آنها براي ما دعا مي كنند.

گزارش مركز پژوهش ها از تاثير عملكرد دولت ها

نماينده ويژه امريكا در امور ايران: 

چراسرمايهگذارانازورودبهاقتصادايرانميترسند؟

نمي توانيم تضمين دهيم كه دولت بعدي از برجام خارج نشود
نماينده وي��ژه امريكا در امور اي��ران در گفت وگويي با 
تلاش براي مقصر جلوه دادن ايران در بي نتيجه ماندن 
تلاش هاي ديپلماتيك براي احياي برجام، گفت: دولت 
بايدن نمي تواند به ايران تضمين دهد كه دولت آينده 
امريكا از برجام خارج نخواهد ش��د. ب��ه گزارش وبگاه 
وُرلد، رابرت مالي، نماينده ويژه امريكا در امور ايران در 
گفت وگو با اين برنامه رادويي در پاسخ به اين سوال كه 
آيا مذاكرات احياي برجام به بن بست رسيده است يا نه، 
گفت: ما يك ماه پيش تصور مي كرديم به توافق نزديك 
هستيم و بعد از آن ايران به دلايلي كه بايد از آنها پرسيد، 
شروع به طرح مساله اي كرد كه هيچ ارتباطي با توافق 
ندارد و مربوط به تحقيقات آژانس بين المللي انرژي اتمي 
درباره فعاليت هاي گذشته ايران و وجود ذرات اورانيوم 
در چند محل اس��ت. مالي مدعي شد: بنابراين، بدون 
اينكه بخواهم وارد جزييات شوم، مي گويم چيزي كه 
ايران خواسته اين است كه ما، يعني امريكا و كشورهاي 
اروپايي روي آژانس فش��ار اعمال كني��م تا پرونده اين 
تحقيقات بسته شود. اين مساله هيچ ارتباطي با توافق 
ندارد. از اين گذشته، ما هم اين كار را انجام نخواهيم داد. 
اين ادعاي مالي درباره موضوع تحقيقات آژانس در ايران 
و مرتبط بودن آن با روند مذاكرات وين در حالي مطرح 
مي شود كه حسين امير عبداللهيان، وزير امور خارجه 
ايران پيش تر در گفت وگويي با وبگاه المانيتور گفته بود: 
در مورد همكاري با آژانس هيچ مشكلي نداريم. اكنون 
در چارچوب پادمان همكاري هاي ما با آژانس ادامه دارد. 
دوربين هاي آژانس نصب هستند و عمليات مانيتورينگ 
خود را انجام مي دهند. ولي اقدامات داوطلبانه و بيشتري 
كه انجام داده بوديم از جمله دوربين هايي را كه داوطلبانه 
نصب شده بود، از مدار خارج كرديم. در اقدام متقابل، به 
خاطر قطعنامه اي كه در آژانس چهار ماه پيش صادر شد. 
امريكا و سه كشور اروپايي، كار اشتباهي را انجام دادند؛ 
در حالي كه در وسط مذاكره بوديم، قطعنامه را در آژانس 
ارايه كردند. ما به همكاريمان با آژانس ادامه مي دهيم. 

اميرعبداللهيان افزود: در مورد س��ه مكان اتهامي عليه 
ايران، آژانس سوالاتي دارد؛ آماده ايم به سوالات آژانس 
پاسخ دهيم. اما قويا اعتقاد داريم آژانس بايد تكنيكي و 
فني عمل كند. مشكل ما با آژانس بين المللي انرژي اتمي 
اين است كه سياسي عمل مي كند. اگر آژانس متمركز 
بر مسووليت و وظيفه فني خودش بشود، ما هم در اين 
مسير همكاري هايمان را با آژانس تقويت خواهيم كرد. 
در سال ۲۰۱۵ اتفاقي افتاد و اراده و توافقي سياسي ميان 
ايران و امريكا و سه كشور اروپايي به حل مسائل ايران و 
آژانس كمك كرد. ما مي خواهيم در كنار همكاري هاي 
فني و پاسخ به سوالات آژانس، اين اراده سياسي هم وجود 
داشته باشد. ما دو درصد كل فعاليت هسته اي جهان را در 
ايران، آن هم در چارچوب صلح آميز انجام مي دهيم اما ۳۷ 
درصد بازرسي هاي آژانس به ايران اختصاص دارد. معني 
آن اين است بعد از آنكه همه طرف ها به برجام برگردند، 
ما هم بايد همه دسترسي ها را مجددا به آژانس بدهيم؛ 

دسترس��ي هاي فراتر از پادمان. پس اين خيلي طبيعي 
است كه اتهامات بي اساسي كه الان در دستور كار آژانس 
عليه ايران است، بايد از ميان برداشته شود. اما قبول داريم 
كه مسيرش كار فني اس��ت. اما به موازات آن بايد اراده 
سياسي مثل سال ۲۰۱۵ براي بستن پرونده هاي اتهامي 
وجود داشته باشد. مالي درباره موضوع تضمين خواهي 
ايران در مذاكرات وين نيز گفت: در صورت انجام توافقي 
در وين براي بازگشت امريكا به برجام، واشنگتن نمي تواند 
تضمين بدهد دولت بعدي اين كشور از اين توافق خارج 
نخواهد ش��د.  او در اين باره مطرح ك��رد: من مي توانم 
درك كنم چرا آنها اين تضمي��ن را مي خواهند اما ما از 
لحظه ش��روع اين مذاكرات، در حدود يك س��ال و نيم 
پيش، گفتيم كه سيستم ما به اين شكل كار نمي كند. 
اگر رييس جمهور آينده طي اقدامي حساب نش��ده و به 
صورت يك جانبه تصميم بگيرد كه با وجود كارآمد بودن 
توافق از آن خارج ش��ود، ما هيچ كاري نمي توانيم براي 
متوقف كردن آن انجام دهيم. وزي��ر امور خارجه ايران 
در گفت وگوي ياد شده درباره موضوع تضمين ها گفته 
بود:  وقتي از تضمين صحبت مي كنيم به رفتار امريكا در 
توافق سال ۲۰۱۵ نگاه مي كنيم. خروج ترامپ از برجام 
يك اقدام مغاير مقررات بين المللي بود. الان نيز با وضعيتي 
مواجه هستيم كه طرف هاي مذاكره كننده امريكايي به 
ما مي گويند هيچ تضميني براي دولت بعدي نمي دهيم. 
بالاخره در عرف و رويه هاي بين الملل وقتي توافقي امضا 
مي شود، اين قرارداد، توافق پايدار ميان نظام هاي سياسي 
و حكومت ها است و نه دولت هايي كه مي آيند و مي روند.  
او در ادامه گفت: ماه هاست معاونم آقاي دكتر باقري 
و همكارانم در وين مذاكره مي كنند. ارتباطات زيادي 
خود من با طرف هاي مختلف در موضوع بازگشت به 
برجام دارم اما وقتي ما صحبت از ضمانت مي كنيم، 
طرف امريكايي مذاكره ما، اظهار مي دارد ما حداكثر 
تا پايان دولت خودمان ضمانت خواهيم داد. اين چه 

پيامي براي طرف هاي ديگر كه علاقه مند هس��تند 
بيايند و در ايران سرمايه گذاري كنند دارد. اين رفتار، 
اين پيام را به س��رمايه گذار خارجي مي دهد كه وارد 
ايران نشويد، وقت زيادي نداريد. من در نشست امنيتي 
مونيخ با برخي از مديران شركت هاي بزرگ، گفت وگو 
داش��تم. معاون اقتصادي من هم نشست مفصلي با 
كمپاني هاي بزرگ عمدتا اروپايي در مونيخ داش��ت. 
همه آنها به ما مي گفتند اگر مدت قراردادها كوتاه باشد 
ما نمي توانيم پروژه اي را در ايران اجرا كنيم. البته در 
مورد تضمين و طول مدت قراردادها ما پيشرفت هايي 
را در تبادل پيام هاي مان با امريكايي ها در هفته هاي 
گذشته شاهديم اما هنوز به نقطه مطلوب نرسيده ايم.

مالي همچنين در پاسخ به اين سوال كه آيا ايران مصمم 
به ساخت سلاح است، بيان كرد: بدون استناد به آن چه 
جامعه اطلاعاتي در اين خصوص خواهد گفت، مي توانم 
بگويم كه ما فكر مي كنيم در مقطع فعلي به نظر نمي رسد 
ايران تصميمي براي دستيابي به سلاح هسته اي گرفته 
باشد. اذعان اين مقام امريكايي به صلح آميز بودن ماهيت 
برنامه هسته اي ايران در حالي است كه مقامات ايران، 
خود بارها تاكيد كرده اند توليد و به كارگيري تسليحات 
هسته اي، جايي در دكترين دفاعي ايران ندارد. نماينده 
ويژه امريكا در امور ايران در پاسخ به سوالي درباره 
اظه��ارات و اقدامات مداخله جويان��ه دولت امريكا 
درباره اتفاقات اخير ايران، مدعي ش��د: سياس��ت 
دولت بايدن ت��لاش براي دامن زدن ب��ه بي ثباتي 
در ايران يا تغيير حكومت نيست، بلكه فقط تلاش 
مي كند نس��بت به باورهاي ايالات متحده مبني بر 
اينكه مردم حق دارند از آزادي هاي اوليه اس��تفاده 
كنند، صادق باشد. همچنين معاون رييس جمهور 
و رييس سازمان انرژي اتمي گفت: متاسفانه شاهد 
هستيم دشمنان به شدت موضوع فناوري هسته اي 
در ايران را مورد تهاجم قرار داده و مخالف وجود اين 

فناوري در ايران هستند. اتهامات ناروا و بي اساسي 
كه عليه برنامه ها و فعاليت هاي صلح آميز هسته اي 
ايران مطرح و بهانه كرده اند تا تحريم هاي ظالمانه 

عليه جمهوري اسلامي را اعمال كنند.
او با مردم بودن و خسته نشدن از مردم، مقاوم بودن و در 
همه عرصه در صف اول بودن و ... را از جمله ويژگي هاي 
سردار حاج قاسم سليماني برش��مرد و در ادامه گفت: 
اميدواريم خداوند متعال به ما توفيق درك مس��ائل را 
داده تا در انجام وظايف خود كوشا و فرصت ها را هرگز 
از دست ندهيم. به اعتقاد رييس سازمان انرژي اتمي، 
تاثيرات فناوري هاي نوي��ن در زندگي مردم، جامعه و 
اقتصاد را بايد به كارگيري و معرفي كرد و به سهم خود 
آن را مستقر كنيم. او يافتن مسائل و شناسايي مشكلات 
را يكي از وظايف تحقيقات نتيجه گراي سازمان انرژي 
اتمي تلقي كرد و افزود: متاسفانه شاهد هستيم دشمنان 
به شدت موضوع فناوري هسته اي در ايران را مورد تهاجم 
قرار داده و مخالف وجود اين فناوري در ايران هستند. 
اتهامات ناروا و بي اساس��ي كه مطرح و بهانه كرده اند تا 
تحريم هاي ظالمانه عليه ايران را اعمال كنند و از تهمت 
و افترا هم خسته نمي ش��وند. اسلامي از تاثير فناوري 
هس��ته اي در همه حوزه ها سخن به ميان آورد و بيان 
كرد: فناوري انرژي هسته اي نه تنها در حوزه سلامت 
و پزش��كي بلكه در بخش كشاورزي، صنعت، محيط 
زيست و آب و خاك نيز موثر است كه در كشور از اين 
فناوري بسيار استفاده شده است. رييس سازمان انرژي 
اتمي با بيان اين مطلب كه يكي از ماموريت هاي سازمان 
انرژي اتمي توجه به حوزه كشاورزي است، اظهار كرد: 
استان كرمان در زمينه هاي مختلف كشاورزي از جمله 
پس��ته، خرما و مركبات در كشور زبانزد بوده و كرمان 
يكي از استان هاي شاخص براي فعاليت و به كارگيري 
فناوري هاي هسته اي براي خدمت به مردم و فعالان 
حوزه كشاورزي است. اسلامي ادامه مي دهد: همكاران 
ما در س��ازمان انرژي اتمي در م��دت كمتر از ۱۰ ماه 
توانستند سيستم صنعتي نتيجه تحقيقات استفاده 
از فناوري پلاسما را به ثمربرساندند كه ۲۰ فروردين 
امسال از آن رونمايي شد و توليد صنعتي آن در دست 
اقدام اس��ت و اميدواريم با مش��اركت مردم و كمك 
مسوولان اين سيس��تم در يكي از مناطق رفسنجان 
نصب شود. رييس س��ازمان انرژي اتمي تشريح كرد: 
اين آفت موجب بروز ضايعاتي بر روي محصول شده 
و همچنين تاثيرات منفي در صادرات پس��ته داشته 
است، بر اس��اس اين طرح سامانه هايي طراحي شده 
كه در خطوط توليد و فرآوري پسته مستقر مي شود و 
با استقرار آنها مي توان سم زدايي محصول را انجام داد. 
اين سامانه مي تواند آفت پذيري پسته را از بين برده و 
همچنين بر ماندگاري و ظرفيت نگهداري اين محصول 
بيفزايد.  به گفته او، فناوري پلاسما عامل مهمي براي 
دفع آفت سم آفلاتوكسين از محصول پسته است و از 
اين فناوري مي تواند ۹۷ درصد آفت پسيل را دفع كند.



ديروز بازارساز در شروع معاملات توافقي، ۷۴ ميليون 
دلار، يعن��ي چيزي در ح��دود هفت برابر متوس��ط 
معاملات روزانه بازار توافقي، دلار با نرخ ۳۰۸۵۰ تومان 

در اين بازار عرضه كرد.
 جمعه بازارساز در شروع معاملات توافقي، ۷۴ ميليون 
دلار، يعن��ي چيزي در ح��دود هفت برابر متوس��ط 
معاملات روزانه بازار توافقي، دلار با نرخ ۳۰۸۵۰ تومان 

در اين بازار عرضه كرد. 
به نظر مي رس��د بازارساز با عرضه س��نگين دلار در 
بازار توافق��ي، قصد دارد ن��رخ ارز را در كريدور فعلي، 

مديريت كند.
اين درحالي است كه روز گذشته، هشت ميليون دلار با 
ميانگين نرخ ۳۰ هزار و ۸66 تومان و يك ميليون يورو 
با ميانگين نرخ ۳۰ هزار و 6۵6 تومان به صورت توافقي 

معامله انجام شد.
 مجموع عرضه ارز در سامانه نيما )حواله( تا ساعت ۳۰: 1۴ 
ديروز )پنجشنبه مورخ 1۴۰1.۰۷.۰۷( معادل ۷۴۸ 
ميليون يورو و مجموع ارز معامله شده در اين سامانه 
معادل 2۸ ميليون يورو بوده اس��ت. گفتني اس��ت، 
مجموع معاملات روز چهارشنبه مورخ 6 مهرماه سال 
جاري نيز در سامانه نيما معادل 16۵ ميليون يورو بود.

همچنين در بازار متشكل ارزي )اسكناس( تا ساعت 
۳۰: 1۴ ديروز )پنجشنبه مورخ 1۴۰1.۰۷.۰۷( هشت 
ميليون دلار با ميانگين نرخ ۳۰ هزار و ۸66 تومان و يك 
ميليون يورو با ميانگين نرخ ۳۰ هزار و 6۵6 تومان به 

صورت توافقي معامله انجام شد
اين درحالي است كه با مشاهده وضعيت بازارهاي مالي 

شاهد افت قيمت دلار در هفته اول مهرماه بوده ايم.
قيمت دلار در هفته اول مهر، ۰،۷۷ درصد افت داشت. 
اين بازار هفته گذشته نيز، ۰،۰۳ درصد افت كرده بود.

صرافي ملي، روز پنجشنبه ۷ مهر، نرخ فروش دلار را 
2۸۵2۳ تومان اعلام كرد. اين در حالي اس��ت كه روز 
پنجشنبه ۳1 ش��هريور، تابلو صرافي ها رقم 2۸۷۴۳ 

تومان را نشان مي داد.
دلار در بازار آزاد، در هفته جاري روند نوساني داشت و 
در محدوده ۳1 هزار تومان و ۸۰۰ هزار تومان در نوسان 
بود. اما روز گذشته ورق برگشت و دلار وارد كانال ۳2 
هزار تومان شد. روز پنچشنبه ۷ مهر، بر اساس اعلام 
برخي كانال هاي تلگرامي، كف و سقف قيمت دلار به 
۳1 هزار و ۹۳۰ و ۳2 هزار و 1۵۰ تومان رسيد. بازدهي 
بازار طلا نيز در هفته اول مهر، با ۰،6۹ درصد افت همراه 
شد. طلا هفته گذشته ۰،۵6 درصد رشد را تجربه كرده 
بود. قيمت طلا بر اساس آخرين گزارش اتحاديه طلا و 
جواهر تهران، به يك ميليون و ۳22 هزار و ۷۷۰ تومان 
رسيد. اين در حالي اس��ت كه هر گرم طلا در روز ۳1 
ش��هريور، يك ميليون و ۳۳2 هزار و ۴ تومان معامله 
مي شد. بازار سكه تنها بازاري بود كه هفته اول پاييز را 
با رشد دنبال كرد.اين بازار در هفته اول مهر، با 1،۳۹ 
درصد رشد همراه شد كه تنها بازار با بازدهي مثبت در 
اين هفته بود. بازار سكه هفته گذشته را با ۵،۰۷ درصد 
رشد به پايان رسانده بود. قيمت سكه طرح جديد به 
1۴ ميليون و 6۰۰ هزارتومان رسيد. در حالي كه قيمت 
سكه در روز پنجشنبه ۳1 شهريور، 1۴ ميليون و ۴۰۰ 

هزار تومان اعلام شد.
بر اساس داده هاي منابع مختلف، بازار طلا و سكه در 
هفته گذشته نوس��انات زيادي را تجربه كرد. در بازار 

داخلي طلا روند كاهشي داشت و سكه افزايشي بود. 
طلا حتي براي ساعاتي به كانال 1 ميليون و 2۰۰ هزار 
توماني هم رفت اما بار ديگر به كانال بالاتر برگشت. البته 
اونس جهاني كاهش و دلار در بازار داخلي افزايش��ي 
بود. احتمالا همين عامل باعث رفت و بازگشت قيمت 

طلا شد.

  دلايل رشد قيمت سكه و طلا در هفته اخير
يك كارش��ناس بازار سكه و طلا ضمن اشاره به اينكه 
همزمان با نوسانات نرخ ارز در بازارهاي داخل، قيمت 
اونس جهاني طلا نيز در روزهاي پاياني هفته از س��ير 
نزولي خود خارج شد و افزايش پنج دلاري را رقم زد، از 
افزايش قيمت سكه و طلا در آخرين معاملات نسبت 

به ابتداي هفته خبر داد.
محمد كش��تي آراي در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: 
در هفت��ه اي كه گذش��ت، قيمت جهاني ط��لا تا روز 
چهارشنبه سير نزولي داشت اما از روز پنجشنبه قيمت 
هر اونس جهاني طلا افزايشي شده و در روز پنجشنبه 
ب��ه 16۵۰ دلار رس��يد كه به طور متوس��ط پنج دلار 
افزايش هفتگي قيمت طلاي جهاني را نشان مي دهد.

اين كارش��ناس بازار س��كه و طلا ادامه داد: از س��وي 
ديگر نرخ ارز در داخل ني��ز طي يك هفته اخير روند 
ثابت همراه با نوسانات كاهشي داشت ولي در دو روز 
پاياني هفته با توجه به توق��ف مذاكرات برجامي، هر 
دلار امريكا دوباره به كانال ۳2 هزار تومان صعود كرد و 
همين افزايش نرخ ارز سبب شد كه قيمت سكه و طلا 
كه سير نزولي و تقريبا باثباتي داشت، از روز پنجشنبه 

با افزايش مواجه شود.
وي در رابطه با آخرين قيمت هاي معاملاتي س��كه و 
طلا در روز گذشته )پنجشنبه( و تغييرات آن نسبت به 
ابتداي هفته، گفت: قيمت هر قطعه سكه طرح قديم با 
1۵۰ هزار تومان افزايش هفتگي به 1۳ ميليون و ۵۵۰ 
هزار تومان رسيد. سكه طرح جديد در آخرين معاملات 
روز پنجش��به 1۴ ميليون و ۵۰۰ هزار تومان قيمت 
داش��ت كه آن نيز نس��بت به ابتداي هفته 1۵۰ هزار 
تومان افزايش داشته است. نيم سكه هشت ميليون و 
۵۰ هزار تومان، ربع سكه پنج ميليون و ۵۰ هزار تومان و 
سكه هاي يك گرمي نيز سه ميليون و ۵۰ هزار تومان در 
پايان هفته قيمت خورده اند كه اين سه قطعه، هريك 

افزايش ۵۰ هزار توماني داشته اند.
نايب رييس س��ابق اتحاديه طلا و جواهر تهران افزود: 
قيمت هر مثق��ال طلاي 1۷ عيار ب��ا ۴۴ هزار تومان 
افزايش در آخرين معاملات هفت��ه به پنج ميليون و 
۷۳۴ هزار تومان رس��يد و هر گرم طلاي 1۸ عيار نيز 
به طور متوس��ط در اين هفته 1۰ هزار تومان افزايش 
پيدا كرد و به يك ميليون و ۳2۳ هزار تومان به ازاي هر 

گرم دادوستد شد.

  حباب يك ميليون و ۶۰۰ هزار توماني
 قيمت سكه

كشتي آراي خاطرنشان كرد: در هفته اي كه گذشت، 
باتوجه به تعطيلات روزهاي پاياني ماه صفر، س��طح 
معاملات و دادوستدها كاهش پيدا كرده بود اما از روز 
گذشته )پنجش��نبه(، تا حدودي تقاضا در بازار ايجاد 
شد و معاملات به روال عادي خود بازگشت؛ بر همين 
اساس با افزايش قيمت سكه و طلا در نتيجه افزايش 
ن��رخ ارز و قيمت جهاني طلا، مجددا حباب س��كه با 
افزايش همراه شد. در حالي كه در ابتداي هفته حباب 
سكه در محدوده يك ميليون و ۳۰۰ هزار تومان قرار 
داش��ت، در آخرين معاملات روز پنجشنبه با افزايش 
۳۰۰ هزار توماني، حباب آن ب��ه يك ميليون و 6۰۰ 

هزار تومان رسيد. 
وي براي هفته پيش رو نيز پيش بيني كرد كه حداقل 

تا روز دوشنبه قيمت ها در همين سطح باقي بماند.

  دربازار جهاني طلا چه مي گذرد
به گزارش بلومبرگ، انتشار اطلاعات اقتصادي امريكا 
و باز شدن راه براي سختگيرانه تر شدن سياست هاي 
پولي فدرال رزرو اين كشور، بازار معاملات فلزات گرانبها 

ازجمله طلا را بي ثبات تر كرده است.
شاخص تورمي PCE يعني شاخص هزينه هاي مصرف 
ش��خصي در امريكا بهتر از حد انتظار بوده است. اين 
ش��اخص كه قيمت كالاها و خدمات خريداري شده 
توسط مصرف كنندگان در امريكا را ارزيابي مي كند، 
نش��ان داد اقتصاد امري��كا مي تواند سياس��ت هاي 
سخت گيرانه بيشتري را از سوي بانك مركزي تحمل 
كند. نرخ هفتگي بيكاري در امريكا به پايين ترين رقم 

از آوريل رسيده است.

افزايش ارزش دلار به دنبال بالا رفتن نگراني درمورد 
ركود اقتصاد دنيا باعث كاهش 1.1 درصدي ارزش طلا 
در اوايل هفته جاري شد. بالا رفتن ارزش دلار خريد طلا 
را براي دارندگان ساير ارزها دنيا گران تر كرده و تمايل 

براي آن را پايين مي آورد.
تحليلگران عقيده دارند با توجه به اطلاعات اقتصادي 
امريكا و ادامه فشار قيمت ها، بعيد به نظر مي رسد كه 

طلا بتواند يك حداقل قيمت براي خود تعيين كند.
ادامه سياست افزايش نرخ بهره توسط بانك مركزي 
امريكا و ساير بانك هاي دنيا فضاي بازار معاملات طلا 
را همچنان بدبينانه نگه داشته است. سود خزانه داري 
امريكا كه يك��ي از محرك هاي اصل��ي قيمت طلا و 
درواقع نقطه ضعف آن اس��ت، به بالاترين رقم طي 1 

دهه گذشته رسيده است.
قيمت نقره امروز با ۰.۷1 درصد افزايش به 1۸ دلار و 
۸۵ سنت رسيد و پلاتين با ۰.1۹ درصد افزايش ۸6۹ 

دلار معامله مي شود

  ارزش پوند انگليس باز هم كاهش يافت
اقدام بانك مركزي انگليس براي مداخله در بازار اوراق 
قرضه، اس��ترلينگ را با بي��ش از 1 درصد كاهش به 

1.۰۷6۳ در برابر دلار امريكا رساند.
مداخله ب��ازار اوراق قرضه كه توس��ط بانك مركزي 
انگليس در روز چهارش��نبه اعلام شد، استرلينگ را 
با بي��ش از 1 درصد كاهش ب��ه 1.۰۷6۳ در برابر دلار 

امريكا رساند.
اين كاهش پس از بهبود موقتي نزديك به ۵ درصدي 
پوند از پايين ترين سطح خود در تاريخ انگليس در اوايل 

هفته جاري ميلادي رخ داد.
بانك مركزي انگليس اعلام كرد كه خريد موقت اوراق 
قرضه را انجام خواهد داد و فروش اوراق را كه مدت ها 

برنامه ريزي شده بود، به تعويق خواهد انداخت.
اين اقدام به اين معني است كه اين بانك تا 1۴ اكتبر 
روزانه ۵ ميليارد پوند )۵.۴ ميليارد دلار( اوراق قرضه 

دولتي بلندمدت خريداري خواهد كرد.
طبق داده هاي موسس��ه رفينيتي��و Refinitiv كه 
از سال 1۹۹2 محاسبه شده اس��ت، اين بانك در روز 
چهارشنبه نزديك به 1 ميليارد پوند از دست داد چرا 
كه بازده ۳۰ ساله اوراق 1۰۵ واحد پايه )bps( كاهش 
يافت ك��ه بزرگ تري��ن كاهش در تاريخ اين كش��ور 

محسوب مي شود.
اوراق قرضه دولتي بريتانيا در روزهاي اخير پس از اينكه 
كواسي كوارتنگ، وزير دارايي تازه منصوب شده، اعلام 
كرد كه اين وزارتخان��ه ماليات ها را كاهش مي دهد و 
استقراض را افزايش مي دهد، سقوط كرده است. اين 
اعلاميه باعث افزايش بازدهي شد كه برعكس قيمت ها 

حركت مي كند.
بر اس��اس اين گزارش، روز دوش��نبه، بيانيه مالي 
كوارتنگ، همراه با قولي مبن��ي بر اينكه چيزهاي 
بيش��تري در راه است، س��قوط اس��ترلينگ را به 

پايين ترين سطح 1.۰۳2۷ دلار رساند.
روز سه ش��نبه، پس از اينكه هاو پي��ل، اقتصاددان 
ارش��د بانك مرك��زي انگليس، پيش��نهاد كرد كه 
اين تنظيم كنن��ده بايد نرخ به��ره را در ماه نوامبر 
به شدت افزايش دهد، پوند برخي از ضررهاي خود 

را كاهش داد.

آماررويداد

ادامه از صفحه اول
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شفاف سازي در رابطه با آمار 
فروش اوراق

اختلاف آمارهاي منتشر شده از سوي بانك مركزي و 
وزارت اقتصاد در رابطه با فروش اوراق موجب سردرگمي 
فعالان اقتصادي شد. به گزارش تجارت نيوز، در روزهاي 
گذشته، بار ديگر يك ناهماهنگي بين بانك مركزي و 
وزارت اقتصاد در ارايه آمار، س��بب سردرگمي فعالان 
اقتصادي شده بود. آمار بانك مركزي از فروش اوراق در 
مرحله هجدهم تقريبا نصف آمار وزارت اقتصاد اعلام 
شد و مش��خص نيس��ت كه كدام يك از اين آمارها به 
واقعيت نزديك تر است. وزارت اقتصاد و دارايي در اين  
رابط��ه توضيحات داد: اطلاعات ف��روش اوراق متعهد 
پذيره نويس��ي به مبلغ ۵۵ هزار ميليارد ريال توس��ط 
دول��ت به نهادهاي فع��ال در بازار س��رمايه در روز ۳۰ 
شهريور ماه در گزارش بانك مركزي از مرحله هجدهم 
عرضه اوراق اسلامي درج نش��ده بود. به گزارش روابط 
عمومي و اطلاع رس��اني وزارت امور اقتصادي و دارايي 
در پاس��خ به مطلب م��ورخ1۴۰1/۷/۴  مبني بر ايجاد 
ش��بهه درباره تفاوت در آمار ارايه شده بانك مركزي و 
وزارت امور اقتصادي و دارايي از مرحله هجدهم عرضه 
اوراق اسلامي اعلام كرد كه اين تفاوت به دليل فاصله 
يك روزه در ارايه آمار است. بر اين اساس بانك مركزي 
در 2۹ش��هريور ماه طي گزارشي اعلام كرد در مرحله 
هجدهم عرضه اوراق اس��لامي كه در اين تاريخ برگزار 
ش��د، پنج هزار و ۳۰ميليارد تومان اوراق فروخته شده 
است و وزارت اقتصاد در اطلاعيه خود، رقم فروش اوراق 
را 1۰هزار و ۵۳۰ميلي��ارد تومان اعلام كرد و علت اين 
تفاوت، فروش ۵ هزار و ۵۰۰ ميلي��ارد تومان اوراق در 
روز ۳۰ ش��هريور ماه بوده است. گزارش بانك مركزي، 
پيش از فروش اين مي��زان اوراق بوده، در حالي كه روز 
چهارشنبه ۳۰ شهريور ماه در قالب فروش اوراق متعهد 
پذيره نويسي به مبلغ ۵۵ هزار ميليارد ريال توسط دولت 
به نهادهاي فعال در بازار سرمايه عرضه شد كه در گزارش 
بانك مركزي درج نشده بود. بر اساس اين گزارش سايت 
خبري تجارت نيوز در گزارشي با عنوان »اختلاف بانك 
مركزي و وزارت اقتصاد« شبهاتي درباره اين اختلاف 

آماري مطرح كرده بود

بازارساز در شروعي توفاني ۷۴ ميليون دلار عرضه كرد

 عرضه سنگين ارز  پرقدرت در بازار توافقي

پاداش گزارش فساد مالي چيست؟
پاداش گزارش فساد هم نقدي در نظر گرفته شده و هم 
غيرنقدي. گزارشگران ممكن است تا سقف يك ميليارد 
تومان پاداش نقدي يا در اولويت ارتقاي ش��غلي قرار 
بگيرند. به گزارش تجارت نيوز، دستورالعمل گزارش 
فساد اعلام ش��ده است. بر اس��اس اين دستورالعمل 
گزارشگران فساد هر گروه از شخص حقيقي يا حقوقي، 
كاركنان وزارت اقتصاد و دس��تگاه هاي تابعه و عموم 
م��ردم و تش��كل هاي مردمي مي توانند باش��ند. آنها 
مي توانند اطلاعات مربوط به فساد را از طريق سامانه 
سوت زني وزارت اقتصاد يا صندوق دريافت گزارش و 

اسناد به صورت فيزيكي ارايه دهند.
به نقل از تسنيم، رييس مركز بازرسي، مديريت عملكرد 
و پاس��خگويي به ش��كايات وزارت اقتصاد در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينكه چه حمايت هايي از گزارشگران 
فساد در برابر فشارهاي مديران بالادستي در نظر گرفته 
شده است، گفت: در صورتي كه مديران مانع حمايت 
از گزارشگران فساد شوند يا شاهد اقدام تلافي جويانه 
ازس��وي آنها عليه گزارشگران باشيم، گزارشگر حتما 
تحت حمايت هاي دس��تورالعمل وزارت اقتصاد قرار 
خواه��د گرفت. علي نظام��ي با بيان اينك��ه از جمله 
ويژگي هاي دستورالعمل جديد حمايت از گزارشگران 
فساد، پيش بيني پاداش هاي نقدي و غيرنقدي است، 
گفت: براي اولين بار در كشور ۳درصد از عوايد حاصل 
از گزارش فس��اد تا سقف يك ميليارد تومان به عنوان 
پاداش نقدي گزارشگر فساد در نظر گرفته شده است. با 
توجه به محدوديت ها و مقرراتي كه وجود دارد حداكثر 

ظرفيت ها مورد استفاده قرار گرفته است.
نظامي افزود: البته در تلاش هس��تيم تا در راس��تاي 
ارتقاي حمايت ها، پيشنهادات جديدي به هيات دولت 
ارايه كنيم. در مجلس ش��وراي اسلامي نيز طرحي در 
خصوص حمايت از گزارشگران فساد در جريان است 
كه اميدواريم در آينده نزديك اين تلاش ها نيز به نتيجه 
برسد. اگرچه سازوكار فعلي وزارت اقتصاد در حمايت و 
تشويق گزارشگران فساد گامي بلند و موثر خواهد بود، 
اما ضرورت دارد با تقويت مباني قانوني زمينه لازم براي 
افزايش پاداش ها فراهم شود. مشوق هاي غيرنقدي نيز 

شامل مواردي از جمله اولويت يافتن در معرفي كارمند 
نمونه، ارايه تقديرنامه از جانب شخص وزير اقتصاد و حق 

تقدم در انتصاب به مشاغل مديريتي مي باشد.

  جزييات فرآيند رسيدگي به گزارش فساد
وي گفت: وقتي گزارش��ي در س��امانه ثبت مي شود، 
گزارش��گر مي تواند مش��خصات هويتي از قبيل نام و 
نام خانوادگي خود را ثبت كند ي��ا مي تواند به صورت 
ناش��ناس گزارش خود را ثبت نمايد. س��پس مرجع 
پيگيري مستقر در مركز بازرسي وزارت اقتصاد بررسي 
اوليه را انجام خواهد داد و در مرحله بعد گزارش به مرجع 

تحقيق و بازرسي ارجاع داده خواهد شد.
رييس مركز بازرس��ي اظهار ك��رد: در مرجع تحقيق، 
بررسي دقيق و مستندسازي ها انجام خواهد شد و در 
صورت صحت اطلاعات و مس��تندات گزارش و احراز 
فساد، مرجع پيگيري موظف خواهد بود تا گزارش را 
به مراجع قضايي يا رسيدگي به تخلفات اداري ارجاع 
دهد. در نهايت پس از اينكه آراي قطعي صادر و عايدي 
براي دولت ايجاد شد، موضوع به كميته احراز خواهد 
رفت و مبلغ پاداش گزارشگر تعيين خواهد شد. وقتي 
گزارش ها به مرجع پيگيري ارسال مي شود، اين مرجع، 
اطلاعات هويتي گزارشگر را به صورت كامل پنهان كرده 
و محرمانه نزد خود نگه مي دارد و صرفا محتواي گزارش 
را به مراجع تحقيق ارس��ال مي كند. در طول فرآيند 
رسيدگي نيز مرجع پيگيري موظفه به ارايه بازخورد به 
گزارشگر بوده و در نهايت و در مرحله آخر نيز با گزارشگر 

براي پرداخت پاداش ارتباط برقرار خواهد شد.

  تدوين دستورالعمل حمايت 
از گزارشگران فساد

رييس مركز بازرسي وزارت اقتصاد در پاسخ به سوالي 
در خصوص ساز و كار جديد وزارت اقتصاد در حمايت از 
گزارشگران فساد گفت: در راستاي تاكيدات مقام معظم 
رهبري و رويكردهاي دولت سيزدهم، بر ترويج فرهنگ 
مبارزه با فس��اد و افزايش نظارت مردمي تاكيد شده 
است. همچنين مباني ديگري از جمله عمل به مواد 1۳ 

و ۳۳ كنوانسيون سازمان ملل متحد براي مبارزه با فساد 
و قانون ارتقاي سلامت اداري نيز وجود دارد.

علي نظامي گفت: اين موارد سبب شد تا با دستور وزير 
اقتصاد مركز بازرس��ي مطالعات جدي را در خصوص 
سامانه هاي س��وت زني و موارد مشابه آن را در كشور و 
ساير كشورها آغاز كند. دستورالعمل فعلي كه تدوين و 
ابلاغ شده است، يك ساز و كار جامع تشويق و حمايت 
از گزارشگران فساد است كه مشابه قوانين مرسوم در 
دنيا و براس��اس اس��تاندارد ايزو ۳۷۰۰2 تدوين شده 
است. نظامي با اش��اره به اينكه يك سيستم مديريت 
سوت زني شامل سه عنصر است، گفت: اين عناصر شامل 
دستورالعمل حمايت و تشويق، فرآيند رسيدگي شفاف 
با اركان مستقل و سامانه سوت زني است. در تجربه هاي 
محدود قبلي در كش��ور، معمولا ش��اهد ضعف در دو 
عنصر اول بوده ايم. باتوجه به اين ضعف ها، س��ازوكار 
جديد وزارت اقتصاد، فراتر از صِرف راه اندازي س��امانه 
س��وت زني، به مصاديق حمايت و تشويق و همچنين 
شفافيت فرآيند رس��يدگي توجه ويژه اي شده است. 
در گذش��ته وزارت اقتصاد در بحث سامانه سوت زني 
اقداماتي را از جمله در حوزه مالياتي و بورس انجام داده 
بود اما فاقد جامعيت لازم بود. ساز و كار جديد مبتني 
بر تجربيات گذشته مي باشد و تمامي موضوعات فساد 

و تمامي دستگاه هاي تابعه وزارتخانه را در برمي گيرد.

  حوزه ماليات و بانك 
در صدر گزارشات فساد

وي افزود: يكي از مواردي كه در مدت اخير در بس��تر 
سامانه سوت زني وزارت اقتصاد انجام شده است، بحث 
شناسايي اموال دولتي است كه مردم مشاركت خوبي 
در آن داش��ته اند و در حال حاضر در اين حوزه، ۸ نفر 
واجد شرايط تشويق تشخيص داده شده اند و مبالغي 
به عنوان پاداش براي اين افراد در نظر گرفته شده است.

همچنين در سامانه س��وت زني وزارت اقتصاد جايگاه 
پررنگي براي سازمان هاي مردم نهاد در نظر گرفته شده 
است. به عبارت ديگر اگر يك سازمان مردم نهاد، گزارشي 
را ارايه كند در اولويت رس��يدگي ق��رار خواهد گرفت. 

همچنين سازمان هاي مردم نهاد امكان حضور در فرآيند 
تحقيق و رسيدگي را خواهند داشت. همچنين به منظور 
رس��يدگي به اعتراض گزارشگران فس��اد در خصوص 
مواردي از جمله مبلغ پاداش و همچنين رس��يدگي به 
پرونده، ساز و كاري تعيين شده كه بخشي از آن مربوط 
به هيات منصفه اي با حضور سازمان هاي مردم نهاد است. 
رييس مركز بازرسي وزارت اقتصاد در مورد حوزه هايي 
كه بالاترين تعداد گزارش��ات فساد را دارند گفت: حوزه 
ماليات و بانك بالاترين تعداد گزارش��ات را دارند كه در 
حال رسيدگي به آنها هستيم. در حوزه شناسايي اموال 
نيز گزارشات متعددي داشته ايم كه مراحل پيگيري آنها 
طي ش��ده و همانطور كه اشاره شد هشت نفر در مرحله 
پرداخت پ��اداش قرار دارند. علي نظام��ي با بيان اينكه 
گزارشاتي كه اعلام مي ش��ود بايد مورد رسيدگي قرار 
بگيرد و هر كدام وزني دارد، گفت: در حال حاضر نمي توان 
گفت كه گزارشات با چه اعدادي اعلام شده است چرا كه 
بايد مورد بررسي و مستندسازي قرار بگيرند. نظامي در 
ادامه گفت: معيارهاي مختلفي نيز براي تعيين پاداش 
وجود دارد كه يكي از محورهاي اصلي آن عايدي دولت 
اس��ت. معيارهاي ديگر نيز ش��امل پيچيدگي كشف و 
گستردگي موضوع است. گزارشاتي كه به وزارت اقتصاد 
اعلام مي شود اگر جنبه پيشگيري از وقوع جرم يا معرفي 
گلوگاه هاي فساد داشته باشد، مورد بررسي قرار گرفته و 
اگر گزارشات وزن مناسبي داشته باشد، گزارشگر در اين 

حالت نيز مورد حمايت قرار خواهد گرفت.

  محدوديتي در ارايه 
گزارش هاي فساد وجود ندارد

رييس مركز بازرسي وزارت اقتصاد در پاسخ به سوالي 
در مورد ش��رايط كيفي گزارش هاي اعلام ش��ده در 
س��امانه وزارت اقتصاد گفت: اگرچ��ه محدوديتي در 
خصوص كيفيت گزارش هاي دريافتي ايجاد نكرده ايم 
اما هر گزارشي كه كامل تر، داراي مستندات و به هنگام 
باشد و بتواند بازدارندگي بيشتري در راستاي اقدامات 
پيشگيرانه داش��ته باش��د از ارزش بالاتري برخوردار 

خواهد بود.

اكونوميست بررسي كرد

به دنبال جنگ اوكراين و روسيه و افزايش قيمت انرژي 
در اتحاديه اروپا، زمس��تاني سخت پيش روي اتحاديه 
اروپا است. در همين راستا برخي از كشورهاي اروپايي 
با عدم س��ركوب قيمت انرژي، تقاضا را براي سوخت 
كاهش داده اند. بررسي ها نيز نشان مي دهند كه اين يك 
سياست موفق بوده و اعمال سقف قيمتي، بيش از آنكه 
مفيد باشد، ضرر خواهد داشت. به گزارش اقتصادآنلاين 
از اكونوميس��ت، اروپا از زمان تهاجم روسيه به اوكراين 
تحت تاثير افزايش قيمت انرژي قرار گرفته اس��ت. در 
پاسخ به اين افزايش قيمت، اورسولا فون در لاين، رييس 
كميسيون اروپا، اصلاحاتي را در بازار برق اتحاديه اروپا 
پيش��نهاد كرده و از طرح هايي براي مالي��ات بادآورده 

پيشنهادي بر شركت هاي انرژي رونمايي كرده است.
در همين راستا وزراي انرژي اتحاديه اروپا در ۳۰ سپتامبر 
براي بررسي جزييات اين طرح ديدار خواهند كرد. اروپا 
همچنين در حال بررسي اقدامات احتمالي خرابكاري 
در خطوط لوله گاز نورد اس��تريم روسيه است كه يكي 
از آنها تا همين اواخر يكي از مجراهاي اصلي گاز روسيه 
به اروپا بود. اگر اين موضوع صحت داشته باشد، تمايل 
آشكار كرملين براي به راه انداختن جنگ انرژي عليه 
اروپا را نشان مي دهد. علي رغم اينكه كشورهاي اروپايي 
براي مقابله با بحران انرژي پيش آمده بايد با هماهنگي 
بيش��تري عمل كنند، اما تاكنون دولت هاي اروپايي 
در واكنش به قيمت هاي بالاي انرژي بس��يار متفاوت 
عمل كرده ان��د. برخي با اعمال محدوديت هاي قيمت 
خرده فروشي، اعطاي يارانه سوخت يا كاهش ماليات 
مصرف بر قبوض ان��رژي، از مصرف كنندگان حمايت 
كرده اند. برخي ديگر به شركت هاي انرژي اجازه داده اند 
تا قيمت هاي عمده فروشي بالاتري را به مشتريان منتقل 
كنند و ترجيح مي دهند بر كمك مستقيم به كم درآمدها 
تمركز كنند. كمك هاي س��خاوتمندانه غير هدفمند 
ممكن است از نظر اجتماعي يا سياسي مفيد باشد، اما 
خطر لغو انگيزه هاي محدود كردن مصرف انرژي را نيز 
به دنبال دارد. بر اساس پيش بيني ها، ارقام جمع آوري 
شده در اين ماه براي انديشكده بروگل، به همبستگي در 
كشورهاي مختلف اروپايي ميان ميزان افزايش قيمت گاز 
خانگي و كاهش تقاضا براي گاز اشاره دارد. به طور كلي، 
هرچه افزايش قيمت ها در ژوئيه 2۰22 در مقايس��ه با 
نيمه اول سال 2۰21 كمتر باشد، تقاضاي خانوارها براي 
گاز نسبت به سال گذشته در نيمه اول سال كمتر كاهش 
يافته است. به عبارت ديگر، به نظر مي رسد قيمت هاي 
بالاتر با مصرف كمتر انرژي مرتبط باشد. به عنوان مثال، 
فرانس��ه قيمت گاز را در سال جاري ثابت نگه داشت و 
قيمت برق را براي خانوارها ۴ درصد افزايش داده است. 
برونو لومر، وزير دارايي، در بودجه خود كه در 26 سپتامبر 
رونمايي شد، تاييد كرد كه اين »سپر قيمتي« تا سال 
2۰2۳ ادامه خواهد داشت، اگرچه قيمت گاز و برق هر 
دو در آن زمان تا 1۵ درصد افزايش خواهد يافت. اگرچه 
اين اقدامات هزينه زيادي دارد، اما خانواده هاي فرانسوي 
را از افزايش شديد قيمت ها مانند آنچه در كشورهايي 
مانند بريتانيا شاهد هستيم، محافظت كرده است. اين 
كه فرانسوي ها در نيمه اول سال جاري ميزان مصرف 
گاز خود را كاهش نداده اند، ممكن است تا حدي به اين 
دليل باشد كه ثابت نگه داشتن قيمت ها انگيزه كمي 
براي آنها ايجاد كرده است. از سوي ديگر، در دانمارك، 
جايي كه قيمت بنزين به شدت افزايش يافته است، دولت 
تلاش هاي خود را براي كمك به فقيرترين خانواده ها 
متمركز كرده است و به بيش از ۴۰۰ هزار خانوار »چك 
حرارتي« پرداخت كرده تا براي آنها در پرداخت قبوض 
كمك هزينه اي در نظر بگيرد. مصرف گاز كل خانوارها 
در دانمارك بيش از سه برابر فرانسه كاهش يافته است.

رابطه آينده اي سبزتر و حمايت از 
فقرا با افزايش قيمت سوخت 

براساس اعلام مركز آمار ايران، در شهريور ماه بيشترين 
نرخ تورم ماهانه خانوارهاي كش��ور مربوط به اس��تان  
لرستان با ٣.٣درصد و كمترين نرخ تورم ماهانه مربوط 
به استان  مركزي با ٠.٨درصد اس��ت.مركز آمار ايران، 
ش��اخص قيمت مصرف كننده به تفكيك اس��تان در 
شهريور ١٤٠١ را منتشر كرد.در اين ماه بيشترين نرخ 
تورم ماهانه خانوارهاي كشور مربوط به استان  لرستان 
ب��ا ٣.٣درصد و كمترين ن��رخ تورم ماهان��ه مربوط به 
استان  مركزي با ٠.٨درصد است. در شهريور ماه ١٤٠١، 
ش��اخص كل قيمت مصرف كننده ب��راي خانوارهاي 
كشور )١٠٠=١٣٩٥( به عدد ٥٢٥.٤ رسيد كه نسبت 
به ماه قبل ٢.٢درصد افزايش نشان مي دهد. در اين ماه 
بيشترين نرخ تورم ماهانه خانوارهاي كشور مربوط به 
استان   لرستان با ٣.٣درصد و كمترين نرخ تورم ماهانه 
مربوط به استان     مركزي با ٠.٨درصد است. درصد تغيير 
شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه 
به نقطه( براي خانوارهاي كشور ٤٩.٧درصد مي  باشد. 
بيش��ترين نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به اس��تان  
آذربايجان غربي )٥٧.٩درصد( و كمترين آن مربوط به 
استان بوشهر )٤٤.٦درصد( است. نرخ تورم دوازده ماهه 
منتهي به شهريور ماه ١٤٠١، براي خانوارهاي كشور به 
عدد ٤٢.١درصد رسيد. بيشترين نرخ تورم دوازده ماهه 
مربوط به استان كهگيلويه و بويراحمد )٤٧.٩درصد( و 
كمترين آن مربوط به استان  خوزستان )٣٧.٩درصد( 
اس��ت. در ش��هريور ماه ١٤٠١، عدد شاخص كل براي 
خانوارهاي شهري )١٠٠=١٣٩٥( به ٥١٥.٧ رسيد كه 
نسبت به ماه قبل ٢.٢درصد افزايش نشان مي دهد. در 
اين ماه بيش��ترين نرخ تورم ماهانه خانوارهاي شهري 
مربوط به استان لرس��تان با ٣.٢درصد و كمترين نرخ 
تورم ماهانه مربوط به استان  مركزي با ٠.٦درصد است. 
درصد تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل 
)تورم نقطه به نقطه( براي خانوارهاي ش��هري كشور 
٤٨.٤درصد است. بيش��ترين نرخ تورم نقطه به نقطه 
خانوارهاي شهري مربوط به استان اردبيل )٥٦.٥درصد( 
و كمترين آن مربوط به استان بوش��هر )٤١.٣درصد( 
اس��ت. نرخ ت��ورم دوازده ماهه منتهي به ش��هريور ماه 
١٤٠١، براي خانوارهاي ش��هري به عدد ٤١.٥درصد 
رسيد. بيشترين نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان 
مازندران )٤٦.٩درصد( و كمترين آن مربوط به استان 
سيستان و بلوچستان )٣٦.٩درصد( است. در شهريور 
ماه ١٤٠١، عدد شاخص كل براي خانوارهاي روستايي 
)١٠٠=١٣٩٥( به ٥٧٩.٨ رس��يد كه نسبت به ماه قبل 
٢.٢درصد افزايش داشته اس��ت. در اين ماه بيشترين 
نرخ تورم ماهانه خانوارهاي روستايي مربوط به استان  
زنجان ب��ا ٤.٣درصد و كمترين نرخ تورم ماهانه مربوط 
به استان هاي كرمان و سمنان با ١.٠درصد مي  باشد. در 
اين ماه استان گيلان با تورم ماهانه ٠.٣-درصد مواجه 
بوده است.درصد تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه 
سال قبل )تورم نقطه به نقطه( براي خانوارهاي روستايي 
٥٦.٣درصد مي  باشد. بيشترين نرخ تورم نقطه به نقطه 
مربوط به استان  هرمزگان )٦٤.٩درصد( و كمترين آن 
مربوط به استان يزد )٤٧.٠درصد( است. نرخ تورم دوازده 
ماهه منتهي به ش��هريور ماه ١٤٠١، براي خانوارهاي 
روستايي به عدد ٤٥.٣درصد رسيد. بيشترين نرخ تورم 
دوازده ماهه مربوط به اس��تان  قزوي��ن ۵۰.۹درصد( و 
كمترين آن مربوط به استان   همدان )٣٨.١درصد( است. 
در مردادماه ماه بيش��ترين نرخ تورم ماهانه خانوارهاي 
كشور مربوط به استان  مركزي با ٣،۵درصد و كمترين 
نرخ ت��ورم ماهانه مربوط به اس��تان  آذربايجان غربي با 
٠،6درصد به ثبت رس��يد.تورم نقطه به نقطه نيز براي 
خانوارهاي كشور ۵٢.٢درصد اعلام شد. بيشترين نرخ 
تورم نقطه به نقطه مربوط به استان هاي آذربايجان غربي، 
اردبي��ل و كرمان با 6٠.٣درصد و كمترين آن مربوط به 
استان خوزس��تان با ۴۵،٨درصد بود. نرخ تورم دوازده 
ماهه منتهي به مرداد ماه ١۴٠١ براي خانوارهاي كشور 
به عدد ۴١.۵درصد رسيد. بيشترين نرخ تورم دوازده ماهه 
مربوط به استان كهگيلويه و بويراحمد با ۴٧.٨درصد و 
كمترين آن مربوط به اس��تان سيستان و بلوچستان با 

٣6.6درصد اعلام شد.

بيشترين  و كمترين نرخ تورم  
در  استان  ها

آنها براي لندينگ يك هواپيما در ايام جام جهاني حدود 
1۰ هزار دلار دريافت مي كنند ولي اين رقم براي ايران 
تقريبا مجاني شده است و پولي دريافت نمي كنند. وزير 
راه و شهرسازي افزود: در زمينه جابه جايي هموطناني 
كه قصد تماشاي مسابقات جام جهاني را در قطر دارند، 
ما محدوديت آن چناني نداريم و فكر مي كنم مش��كل 
خاصي نداشته باشيم. به زودي هم به اتفاق مسوولان 
وزارت ورزش و جوانان سفري به قطر خواهيم داشت. 
پيش بيني شده اس��ت دو نمايش��گاه يكي در زمينه 
گردشگري و ديگري در زمينه صنايع  هاي تك در آن ايام 
در جنوب كشور برگزار شود. قاسمي در پاسخ به اينكه 
طرف قطري عنوان كرده است به شرط اقامت سه روز در 
قطر، بليت بازي هاي جام جهاني را به متقاضيان ايراني 
مي فروشد، گفت: ايراني ها مي توانند صبح با استفاده از 
كشتي كروز به قطر مسافرت كنند و بازي موردنظرشان 
را تماش��ا كنند و شب به كش��ور برگردند. همچنين 
تماشاگران خارجي مي توانند با استفاده از هواپيماهاي 
ش��اتل ما و انتخاب كيش به عنوان محل اقامت شان، 
بازي  موردنظرشان را تماشا كنند و به كشور مبدا خود 
برگردند. چون به هر حال اقامت در قطر، اقامت گراني 
است. وي همچنين در پاسخ به سوالي مبني بر تداوم 
فروش بليت هاي دونرخي براي گردش��گران خارجي 
توسط برخي ايرلاين ها به رغم تاكيد مسوولان وزارت راه، 
بر برخورد با متخلفين در اين زمينه، بار ديگر تاكيد كرد: 
اگر گزارشي در اين زمينه وجود دارد، حتما به ما بدهيد 
تا رسيدگي كنيم. فروش بليت دونرخي در داخل كشور 

تخلف است و ما حتما با آن برخورد مي كنيم.

 ايرلاين ها در انتظار  افزايش
 3۰ درصدي نرخ پروازها



با يك نگاه كلي مي توان گفت برخلاف وعده ها بورس 
از ابتداي س��ال تا به امروز روند اصلاحي داشته است. 
يعني قرار بود زيان س��هامداران جبران و دخالت ها در 
بازار سرمايه كمتر شود اما خبري از جبران زيان نيست 
و بلكه زيان سهامداران نيست و بلكه زيان سهامداران 
هر روز بيش از گذش��ته مي ش��ود. وعده هاي ابراهيم 
رييس��ي تا به امروز صد درصد محقق نشده است و به 
نوعي بورس را به برجام و قيمت گذاري دستوري گره  
زده است. بررسي ها نشان مي دهد كه مهم ترين وعده 
محقق نشده ابراهيم رييسي، جلوگيري از گره خوردن 
اقتصاد به برجام اس��ت. وعده اي كه اين روزها تاثيرش 
بر وضعيت بازار سرمايه را به روشني مي توان مشاهده 
كرد. هرچند نگاهي به قيمت اقلام اساسي و نيازهاي 
روزانه مردم به خوبي حاكي از محقق نشدن اين وعده 
رييس جمهوري است. اما اين مس��اله تنها محدود به 
معيشت مردم نمي ش��ود بلكه در ابعاد كلان صنايع و 
كسب و كارهاي خرد و بزرگ نيز تحت تاثير فرسايشي 
ش��دن مذاكرات برجامي هستند. بازار سرمايه نيز اين 
روزها كاملا با ريس��ك ابهامات برجامي مواجه است. 
هرگاه خبري مثبت از روند مذاكرات منتش��ر مي شود 
بازار نيز تكان مي خورد و تابلوها س��بز مي شوند. اما هر 
زمان كه افكار عمومي نسبت به احياي برجام نااميد 
مي شوند بازار نيز وارد فاز نزولي مي شود.  با وجود اين 
موضوعات بسياري از كارشناسان بازار سرمايه آينده 
بازار را در پي مذاكرات و احياي برجام مي دانند. برخي 
از كارشناسان عقيده دارند كه احياي برجام را به سود 
بورس مي دانند. اما برخي ديگر از كارشناسان اينچنين 
نيستند.برخي ديگر مي گويند كه دولت با دست بردن 
در بازار ارز سعي در كنترل قيمت دلار خواهد داشت. 
بنابراين سهم هاي دلاري و كاموديتي محور با سقوط 
بي سابقه اي مواجه مي شوند كه بازار را تحت تاثير قرار 
مي دهد. برخي ديگر عقيده دارند كه اين افت احتمالي 
پايدار نخواهد بود. چرا كه دولت توانايي و امكان پايين 
نگه داشتن نرخ دلار براي مدتي طولاني را نخواهد 
داشت. از همين رو پيش بيني مي شود كه نرخ دلار 
حت��ي در صورت مداخل��ه دولت در ب��ازار آزاد، به 

سرعت به سمت واقعي شدن حركت خواهد كرد.

بورسباوعدهتغييرنميكند
وحيد ش��قاقي شهري كارش��ناس و تحليلگر مسائل 
اقتصادي علت ريزش ها و قرمز پوش ش��دن بورس را 
ناش��ي از ناكارآمدي مديريتي و توزيع رانت اطلاعاتي 
عنوان كرد و در اين باره چند موضوع را به عنوان عوامل 
اصلي بي اعتمادي نسبت به بورس برشمرد و گفت: دولت 
به زعم خود در راستاي س��اماندهي بورس وعده هاي 
مختلف��ي به س��هامداران داده و مي ده��د. وعده هاي 
غير عملياتي و اجرايي، چرا كه بازار س��رمايه از عوامل 
مختلفي تاثير مي پذيرد كه دستور پذير نيست. وي در 
اين باره افزود: با وعده و وعيد دولت، بورس دچار كمترين 
تغيير مثبتي نمي شود. تا زماني كه ريشه هاي ثبات در 
بازار سرمايه حاكم نشود اين بازار مسير معتدل و مورد 
نظر را در پيش نمي گيرد. دولتمردان بايد متوجه اين 
موضوع مهم باشند كه بازار سرمايه دستور پذير نيست، 
بلكه رشد بورس وابسته به اصلاح نهادها وساختارهاي 
دروني بازار س��رمايه است. وحيد شقاقي شهري عضو 
هيات علمي دانشگاه خوارزمي در خصوص چالش هاي 

بزرگ بورس كه بايد اصلاح ش��وند توضيح داد و گفت: 
برخ��ي از نهادهاي بازار س��رمايه به عن��وان نهادهاي 
تاثيرگذار كمترين ش��فافيتي ندارند و آنچه بايد اجرا 
كنند را پش��ت گوش مي اندازند. يكي از مهم ترين اين 
نهادها، نهاد ناظر است كه بايد تقويت و اصلاح شود اما 
در حال حاضر نهاد كارآمدي لازم را ندارد. اين اس��تاد 
اقتصاد افزود: نهاد ناظر معمولا نهاد ش��فاف ساز و بالا 
دستي بازار سرمايه به ش��مار مي رود كه بر شفافيت، 
عدم دستكاري و ش��بهات يا بر هر گونه تخلف صورت 
گرفته اي ورود مي كند اما در حال حاضر اين نهاد كارايي 
ندارد. درطول يك ماه گذشته تاكنون يكي از سهم ها كه 
اتفاقا جزو سهم هاي بنيادي است بيش از شصت درصد 
ريزش داشته است. وجود نهاد ناظر براي ورود به چنين 
وضعيتي است تا مديريت شركت مربوطه را براي روشن 
شدن دلايل ريزش بازخواست كند و اطلاعات دقيقي به 
مردم بدهد. وي در اين باره تصريح كرد: به عنوان مثال در 
شش ماه اخيريك سهم همواره صف خريد بوده است. 
روشن است در چنين سهمي شبهه دستكاري و رانت 
اطلاعاتي وجود دارد و نهاد ناظر براي اعمال شفافيت 
بايد ب��ه اين موضوع ورود و اطلاع رس��اني كند كه چرا 
سهمي بدون در نظر گرفتن قرمزپوشي و سبز بودن بازار 
همواره در صف خريد بوده است؟ وي در خصوص دومين 
چالشي كه بورس را دچار ريزش هاي مكرر كرده، گفت: 
بازار سرمايه ايران به شدت نيازمند ثبات رويه در قوانين 
و مقررات است. متاسفانه دستكاري هاي مكرري كه در 
اقتصاد صورت مي گيرد روي عملكرد بازار تاثير مي گذارد 
و منجر به افرايش نااطميناني مردم نس��بت به بورس 
مي شود. به عنوان مثال نوسانات تصميم گيري در حوزه 
نرخ خوراك، يا تغييرات مكرر قوانين و مقرراتي كه در 
بخش هاي پتروشيمي، صنعتي و ... ديده مي شود نشان 
مي دهد مديريت بازار سرمايه مقتدرانه جلوي تغييرات 

مكرر قوانين و مقررات را نمي گي��رد در حالي كه بازار 
به شدت نيازمند حضور مقتدرانه مديران بورسي است 
تا با دستگاه هاي مختلف وارد مذاكره شوند تا قبل از وقوع 
حادثه جلوي عدم ثبات و تغييرات مكرر رويه ها قوانين و 
مقرررات را بگيرند. در حالي كه بورس به شدت نيازمند 
مديريتي مقتدرانه براي دفاع از حقوق سهامداران است 
اما چنين حمايتي از مردم در بورس ديده نمي ش��ود. 
شقاقي شهري در خصوص تاثيرات عملكرد نظام بانكي 
كشور در تشنج زايي بورسي گفت: يكي از ساير عوامل 
تاثيرگذار بر بورس، بحث نرخ بهره بين بانكي است چرا 
كه افزايش نرخ بهره بين بانكي به دلايل مختلفي روي 
بورس تاثي��ر مي گذارد. با اينكه ش��وراي پول و اعتبار 
مصوب كرد نرخ بهره بين بانكي تا بيست درصد كاهش 
بيابد اما مكرر ش��اهد رفت و برگشت هايي در نرخ بهره 
بين بانكي هستيم به طوري كه در هفته هاي اخير نرخ 
بهره روند افزايش��ي به خود گرفته و به نرخ ۲۱ درصد 
رسيده است پس مشكلات اقتصادي و بانكي نيز بورس 
را به شدت تحت فشار قرار داده است.  وي درباره ساير 
عوامل تاثيرگذار بر ريزش هاي مكرر بورس گفت: ضعف 
عملكرد بازارگردان ها به عنوان نهادي كه براي كمك 
به بازار اضافه ش��د نيز به يك مساله جدي براي بورس 
تبديل شده است چرا كه امروز متاسفانه بازارگردان ها 
درگير نوس��ان گيري شده اند و از سهامدار خرد نوسان 
مي گيرند اين موضوع ايراد بزرگي به بازارگردانان است. 
بازارگردانان به دليل داش��تن پول به راحتي مي توانند 
سهمي را منفي يا مثبت كنند. اين مساله موجب متضرر 
شدن سهامداران خرد شده است. اين فعال اقتصادي 
در خصوص فش��ارهايي كه از سوي صندوق تثبيت به 
بورس تحميل مي شود نيز گفت: در حالي كه صندوق 
تثبيت براي كمك به بورس ايجاد شد تا در شرايط بد 
بازار س��رمايه، ياري دهنده بورس باشد اما متاسفانه نه 

تنها كمك نبوده و نتوانسته نقش خود را به درستي ايفا 
كند بلكه صندوق تثبيت هم درگير نوسان گيري شده 
كه به زيان سهامدار خرد تمام مي شد. شقاقي شهري 
در خصوص بي صاحب ماندن سهامدار خرد اظهار كرد: 
متاسفانه تاكنون تشكلي كه مدافع سهامدار خرد باشد 
در بازار ايجاد نشده است در حالي كه جزو وعده هاي داده 
شده در اين موضوع بسيار است اما روي زمين باقي مانده 
است. انتظار مي رود سهامداران خرد داراي تشكل 
منظم و منس��جمي براي حماي��ت از حقوق خود 
باشند كه متاسفانه اين موضوع محقق نشده است.

معاملاتبيجانبورس
هواي بورس ابري نيست يعني ما نه شاهد ريزش بسيار 
عميق و نه رشد بسيار خوب هستيم و چند ماه اخير بازار 
سرمايه روي يك مدار مشخص حركت كرده است. اين 
حركت روي يك مدار باعث شده كه اعتماد سهامداران 
نسبت به بورس كاهش يابد و از سوي ديكر تصميمات 
و وعده هاي محقق نشده نيز در كاهش اين اعتماد موثر 
بوده است. در كل مس��وولان دست به دست يكديگر 
داده اند كه اعتماد و نقدينگي را از بورس دور كنند. كار 
بورس به جاي رسيده كه ارزش معاملات در محدوده ۲ 
هزار ميليارد تومان نوسان مي كند و سهامداران صبور 
نيز از وضعيت حال حاضر خسته شده اند. اين خستگي 
يا همان نااميدي نتيجه اي جز خروج پول از بازار را ندارد، 
يعني اگر وضعيت به همين شكل پيش رود، زماني فرا 
مي رسد كه ديگر نقدينگي در بازار سرمايه وجود ندارد 
و بخش عمده اي از س��هامداران از بازار خروج كرده اند. 
در اين ش��رايط پول پارك شده در بازار نيست و بورس 
چاره اي جز سقوط بيشتر ندارد. اين سناريو به اقتصاد 
كش��ور نيز ضربه مي زند و راه حل خروج از شرايط عدم 

وعده دادن و تلاش براي بازگشت بازار سرمايه است.
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بانكيهاهمچنانامكان
افزايشسودآوريرادارند

سنا| ميثم عليمحمدي كارشناس پولي و بانكي 
در خصوص وضعيت گروه بانكي بيان كرد: نسبت 
P بر E گروه بانكي حدود ۶ الي ۶.۵ اس��ت كه اين 
نسبت هم راستا با ميانگينP/E تاريخي بازار بوده و 
براساس اين نسبت سهم هاي بانكي بالاتر از ارزش 
ذاتي معامله نمي ش��وند. ضمن اينكه اين نسبت 
حدودا ۶ مربوط به ميانگين بانك ها و موسس��ات 
مالي است و برخي نمادهاي بانكي شرايط بهتري 
داشته و نسبت P/E پايين تر از اين ميانگين دارند.

وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا سود بانك ها در 
ماه هاي آينده قابل تكرار است يا خير، گفت: بخش 
عمده سود تحقق يافته بانك ها در فصل بهار، سود 
عملياتي بوده است. با توجه به سياست هاي بانك 
 RIPO و OMO مرك��زي در عملي��ات بازار ب��از
نگراني هايي بابت افزايش هزينه مالي بانك ها ايجاد 
شده و پيش بيني مي ش��ود در ماه هاي آينده سود 
بانك ها از مح��ل عمليات بانكي ب��ه خاطر اضافه 
برداش��ت ها، كاهش يابد. طبق آخرين آمار بانك 
مركزي نيز نس��بت پول به نقدينگي ۲۲.۵ درصد 
بوده كه در چند س��ال اخير بي سابقه است و نشان 
از افزاي��ش گردش پول در بانك ه��ا را دارد. به نظر 
مي رسد تورم و افزايش پايه پولي و همچنين افزايش 
يارانه هاي نقدي برخي دهك ها، باعث ش��ده پول 
بيشتري در دست مردم باشد؛ ولي اين پول صرف 
تامين هزينه هاي روزمره خانوارها شده و عملا پس 
انداز و سپرده گذاري بلندمدت در بانك ها متناسب با 
رشد نقدينگي، رشد نداشته است. اما اين موضوع به 
معناي كاهشي بودن روند سودآوري بانك ها نيست و 
معتقدم بانك ها فرصت هايي براي افزايش سودآوري 
در ماه هاي آينده را دارند و افزايش هزينه هاي مالي 
با رشد درآمدهاي بانك ها پوشش داده خواهد شد. 
عليمحمدي ادامه داد: يكي از محل هاي شناسايي 
س��ود بانك ها، افزايش نرخ تس��عير ارز است كه با 
توجه به سير صعودي نرخ ارز در كشور احتمالا نرخ 
تسعير ارز بانك ها امسال نيز رشد مناسبي نسبت 
به سال قبل داشته باشد و بانك هايي كه تراز ارزي 
مثبت دارند، پتانسيل شناسايي سود از اين محل 
را خواهند داشت. علاوه بر اين بانك ها دارايي هاي 
زيادي هم در اختيار دارند و اگرچه ROA صنعت 
بانكداري متناسب با اين دارايي ها رشد نكرده؛ ولي 
ارزش NAV بانك ها به واس��طه رش��د ارزش اين 
دارايي ها افزايش داش��ته است. همچنين بانك ها 
قابليت تحقق درآمد عملياتي و شناسايي سود از 
محل واگذاري دارايي را هم دارند. شايد ابهامات در 
فضاي كلان سياسي و اقتصادي فعلا از جذابيت 
سرمايه گذاري در بازار سرمايه كاسته باشد؛ ولي 
بعضي بانك ها براي سرمايه گذاري ميان مدت و 
بلندمدت ارزنده هستند. علاوه بر اينها، بانك ها 
از احياي برجام و گش��ايش روابط اقتصادي هم 
منتفع خواهند شد. در مجموع معتقدم بانك ها 

در ميان مدت وضعيت بهتري خواهند داشت.
كارش��ناس پولي و بانكي در پيش بيني وضعيت 
بانك هاي زيان ده اظه��ار كرد: با توجه به حمايت 
بانك مركزي از سپرده گذاران موسسات غيرمجاز 
و... ب��ه نظر مي رس��د س��پرده گذاران بانك هاي 
زيان ده نبايد نگراني زيادي داشته باشند. از منظر 
سهامداري اما، بايد ديد مبناي انتخاب سهام اين 
بانك ها توسط سرمايه گذاران چه بوده است. برخي 
از اين بانك ها، دارايي هاي قابل توجهي در تملك 
دارن��د و طبيعتا اگر س��هامداران بر مبناي ارزش 
روز اين املاك و دارايي ها اقدام به سرمايه گذاري 
كرده اند، EPS و P/E سهم نبايد حائز اهميت باشد 
و باي��د ارزش NAV مبناي تحليل ق��رار بگيرد. 
ضمن اينكه نبايد فراموش كرد اين دارايي ها بعضا 
نقدشوندگي بسيار پاييني دارند و اين بانك ها به 
س��بب كمبود منابع نقدي، براي جذب س��پرده 
معمولا نرخ هاي بالاتري به سپرده گذاران پيشنهاد 
مي كنند كه اين اقدام، خود منجر به افزايش زيان 
بانك ها خواهد شد. همچنين توقف طولاني مدت 
نماد اين بانك ها نيز محتمل است. البته افزايش 
سرمايه از محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها در 
بعضي بانك ها با زيان انباشته سنگين، مي تواند 
راهكاري ب��راي بهبود وضعي��ت در اين بانك ها 
باشد. اما ش��خصا معتقدم در جايي كه مي توان 
 P/E روي سهام بانك هاي شفاف تري كه نسبت
پايين تر از ۵ دارند، س��رمايه گذاري كرد؛ دليلي 
براي انتخاب سهم هاي پرريسك تر وجود ندارد.

تامينقطعاتمتروواتوبوس
دربورسكالا

فارس| هادي عليرضايي، مديرعامل سرمايه گذاري 
ش��هر درباره خريد و فروش در بورس كالا توس��ط 
شهرداري تهران اظهار كرد: علاوه بر عرضه املاك 
در شهرداري تهران در بورس كالا كه با موفقيت هاي 
خوبي همراه بود، قرار اس��ت ل��وازم يدكي خودرو 
و برخ��ي از قطعات مت��رو و اتوبوس ني��ز از طريق 
بورس كالا انجام گيرد. وي با اش��اره به اينكه خريد 
و فروش گل و گياه، تابلوهاي زيباسازي و ضايعات 
آهن نيز از ديگر موضوعات مورد توجه براي خريد 
و فروش در بورس كالا است، گفت: خريد و فروش 
در بورس كالا علاوه بر شفافيت ها سبب ۳۰ درصد 
صرفه جويي در منابع شهرداري تهران شده است. 
مديرعامل سرمايه گذاري ش��هر خاطرنشان كرد: 
همچنين ايجاد رقابت س��الم از ديگر مزاياي انجام 
خريد و فروش در بورس كالا اس��ت كه مورد توجه 
شهرداري تهران قرار گرفته و برنامه هاي گسترده اي 
در اين راستا مدنظر داريم. پس از پذيرش و عرضه 
دو واحد مس��كوني ش��هرداري تهران در اواسط 
مرداد و يك ملك ديگر آن در اوايل ش��هريور در 
بازار فرعي بورس كالا، چهارمين ملك شهرداري 

در بورس كالا طي روزهاي اخير پذيرش شد.

جريمهدرصورتتاخيرتحويل
خودروبهخريداراندربورسكالا

اقتصادآنلاين| سيد امير حمزه مالمير اظهار كرد: در 
عرضه خودرو از طريق بورس كالا، خودروساز متعهد 
به تحويل خودرو در زمان مقرر اس��ت و به علت انجام 
معاملات بر اساس قوانين بورس و شفافيت معاملات، 
هر گونه تأخيري با پرداخت جريمه به خريداران جبران 
مي شود تا علاوه بر س��لامت معاملات، خريداران نيز 
با اطمينان خاطر اقدام به خري��د از بورس كالا كنند. 
مالمير درباره مزيت هاي خريد خ��ودرو از بورس كالا 
گفت: با عرضه خودرو در بورس كالا، رانت قيمتي كه به 
دليل وجود دو نرخ دستوري و آزاد در بازار ايجاد شده 
بود، از بين مي رود و عرضه چند محصول خودروسازان 
در بورس و رفتار قيمتي بازار نيز همين اتفاق را نشان 
مي دهد. وي افزود: عرضه خودرو در بورس كالا يك نقطه 
عطف در حوزه شفافيت معاملاتي است كه منافع آن هم 
به مصرف كننده نهايي و هم به خودروساز مي رسد و از 
طرفي، دولت نيز ماليات بر ارزش افزوده را مناسب تر 
اخذ مي كند. مالمير اف��زود: مادامي كه قيمت فروش 
خودرو از سوي توليدكننده با قيمت بازار فاصله داشته 
باشد، رانت وجود خواهد داش��ت و واسطه گرها از هر 
راهي از جمله اجاره كد ملي براي دريافت اين رانت اقدام 
خواهند كرد، حال آنكه با شفافيت معاملات در بورس و از 
طريق حراج، قيمت منصفانه كشف خواهد شد و تفاوت 
قيمت دستوري و بازار آزاد به خودروساز و سهامداران 
آن خواهد رس��يد. مديرعامل سبدگردان سرآمد بازار 
يكي از مزيت هاي عرضه خودرو در بورس كالا را الزام 
خودروساز به عمل دقيق به تعهداتش دانست و گفت: 
در عرضه خودرو از طريق بورس كالا، خودروساز متعهد 
به تحويل خودرو در زمان مقرر اس��ت و به دليل انجام 
معاملات بر اساس قوانين بورس و شفافيت معاملات، 
هر گونه تأخيري با پرداخت جريمه به خريداران جبران 
مي شود تا علاوه بر سلامت معاملات، خريداران نيز با 
اطمينان خاطر اقدام ب��ه خريد از بورس كالا كنند. به 
گفته اين فعال بازار سرمايه، وقتي مصرف كننده بتواند 
با دريافت كد معاملاتي و مشاركت در حراج از طريق 
بورس و به شيوه اي كاملًا شفاف به خريد خودرو اقدام 
كند به دليل نبود رانت در اين معاملات، واس��طه ها از 
روند معاملات حذف مي شود و به همين دليل مي توان 
به كاهش تدريجي قيمت ها اميدوار بود كه عرضه هاي 
انجام ش��ده و رفتار قيمتي بازار تاكنون بر اين موضوع 
صحه گذاشته است. رييس هيات مديره بورس كالاي 
ايران همچنين گفت: عمق بخشيدن به معاملات خودرو 
در بورس كالا از جمله فرهنگ سازي و آموزش در پهنه 
جغرافيايي ايران و امكان استفاده عموم مردم براي ارسال 
سفارشات خريد از طريق شعب بانكي علاوه بر شعب 
كارگزاري و از طرفي عرضه خودرو به ميزان كافي و به 
صورت منظم و مداوم از طريق خودروسازان و تعريف 
ابزارهاي جديد از جمله گواهي سپرده در بلندمدت، 
مي تواند علاوه بر تعادل بخشي به بازار، چهره صنعت 

خودرو و توليد در اين بخش را دگرگون كند.

بورسسياستصبر
راپيشگرفتهاست

وليد هلالات، تحليلگر بازار سرمايه بر اين باور است 
كه اين بازار با توجه ب��ه ابهاماتي كه پيش رو دارد، 
سياست صبر را در پيش گرفته است. به گفته اين 
تحليلگر بازار سرمايه براي اينكه بازار از اين وضعيت 
خلاص شود و ش��اخص كل تكليف خود را بداند، 
رويكرد دولت به مساله سياست خارجي و ارتباطي 
كه در بودجه با صنايع خواهد داش��ت مهم است. 
هلالات با تاكيد بر اينكه فضاي بازار سرمايه نسبت 
به چند ماه قبل تغييري نكرده است، عنوان كرد: در 
اين شرايط طبيعي است كه بازار حالت كسل كننده 
داشته باشد. بازارهاي موازي از جمله سكه و مسكن 
بازدهي داشته اند و طبيعي است كه سرمايه به اين 

سمت نمي آيد.

راهتعادلبورسچيست؟
بورسان| ياسر مهرآور كارش��ناس بازار سرمايه 
به بررس��ي ش��رايط اين روزهاي بورس پرداخت 
گفت: س��رمايه گذاران در صورت تصميم به خريد 
سهام، سهمي با نس��بت p/e پايين در نظر داشته 
باشند. همچنين علاوه بر در نظر گرفتن پتانسيل 
افزايش قيمت آن سهم، نگاه ويژه اي نيز به سودهاي 
تقسيمي داشته باشند. وي افزود: با توجه به اينكه

p/e از مهم ترين آيتم هايي است كه بايد به آن توجه 
شود، به نظر مي رسد سهام هايي با p/e بالاي ۱۰، 
اگر در سال جاري نتوانند نرخ رشد سودآوري بالاي 
۴۰-۵۰ درصد داشته باشند، بازار ديگر به آنها توجه 
 p/e نخواهد كرد. وي ب��ا بيان اينكه در حال حاضر
ميانگين بازار مناسب است، اظهار كرد: بازار سرمايه 
در انتظار تصميمات درست از سوي دستگاه هاي 
اجرايي است، به طوري كه اگر وزارت نفت پايان هر 
ماه نرخ ها را اعلام و وزارت صمت نيز تعيين تكليف 
درستي در زمينه صنعت خودرو كند )به طوريكه 
نرخ گذاري دستوري حذف و صنعت خودرو بدون 
نرخ گ��ذاري راه خود را پيدا كند( بازار س��رمايه به 
منطقه تعادل رسيده و س��رمايه گذاران مي توانند 
در نيمه دوم امسال به سراغ شركت هايي بروند كه 
رشد در مبلغ فروش دارند. به گفته اين كارشناس 
بازار سرمايه؛ زمان بندي پرداخت سود نقدي مجامع 
شركت ها در قانون بايد از ۸ ماه پايين تر آورده شده 
و افزايش سرمايه از محل سود انباشته كه دو سال 
طول مي كشد سريعتر نقد و پول ها تبديل به برگه 
سهم شود. وي با بيان اينكه نكات فوق روي انگيزه 
افراد براي ورود به بازار سرمايه تاثير بسزايي دارد، 
گفت: دولت مي تواند كمك هاي بس��ياري به بازار 
سرمايه داشته باشد. به عنوان مثال دولت بايد به اين 
سمت حركت كند كه اگر شركت ها محصولات خود 
را به طور كامل در بورس كالاي عرضه كنند، به آنان 

تخفيف مالياتي بدهد.

»تعادل«بررسيميكند

آب و هواي ابري بورس

تلخيادامهداربورستهران
اين هفته بورس تنها سه روز معاملاتي داشت و فقط در 
روزهاي شنبه، دوشنبه و چهارشنبه معاملات انجام شد. 
روز ابتدايي هفته، روزي بسيار بد براي بازار سهام بود. 
در روز شنبه شاخص كل افتي سنگين داشت و بيش 
از ۲7 هزار واحد كاهش يافت.اما در دو روز بعدي بازار 
رشد كرد و شاخص بخشي از آن افت ۲7 هزار واحدي 
را جبران كرد. در مجموع، در اين هفته ش��اخص كل 
بيش از ۸ هزار واحد افت كرد كه معادل ۶۴ صدم درصد 
مي شود.شاخص هم وزن هم روندي مشابه شاخص 
كل داشت و با بيش از ۳ هزار واحد افت، معادل ۸ دهم 
درصد كاهش يافت. ش��اخص فرابورس نيز ۳۴ واحد 

افت معادل ۱9 صدم درصد كاهش را به ثبت رساند.

ارزشمعاملاتدوبارهكاهشيشد
ارزش معاملات خرد در اين هفته چندان تعريفي نداشت. 
در روز ش��نبه كه بس��ياري از نمادها افت هاي سنگين 
داش��تند، اين افت قيمت ها براي خريداران جذابيتي 
نسبي ايجاد كرد و باعث بالا رفتن ارزش معاملات خرد 
شد. در روز شنبه ارزش معاملات خرد به ۲۵۵۰ ميليارد 
تومان رس��يد و اين در حالي بود كه چهارش��نبه هفته 
ماقبل آن، ارزش معاملات ۲۱۳۰ ميليارد تومان بود.با 
وجود اينكه شنبه اين هفته ارزش معاملات خرد به بيش 
از ۲۵۰۰ ميليارد تومان رسيد، اما در روزهاي دوشنبه 
و چهارشنبه ارزش معاملات كاهشي شد. روز دوشنبه 
ارزش معاملات خرد به ۲۰۸۰ ميليارد تومان رس��يد و 
روز چهارشنبه رقم ۲۰7۰ ميليارد تومان براي معاملات 
خرد ثبت شد. در ورود و خروج پول حقيقي ها به بازار، 
اين هفته دوباره خروج پول ثبت شد. روز شنبه خروج 
پول سنگيني اتفاق افتاد و سهامداران حقيقي بيش از 
۶۲۰ ميليارد تومان نقدينگي از بازار خارج كردند. اما 
روز دوشنبه شدت خروج پول كاهش يافت و حقيقي ها 
حدود ۱۲۰ ميليارد تومان پول از بازار بيرون بردند. روز 
چهارشنبه هم ورق برگشت و برخلاف دو روز گذشته، 
حقيقي ها اين بار پول به بازار تزريق كردند. البته تزريق 
پول به بازار در روز چهارشنبه رقم كمي بود و حدود 

۵۰ ميليارد تومان ورود پول به بازار اتفاق افتاد.

فروشندههايقدرتمند
قدرت خريداران حقيقي در اين هفته بسيار بد بود. روز شنبه 
كه كاملا روز فروشنده ها بود و خريداران هيچ حرفي مقابل 
فروشندگان نداشتند. در اين روز شاخص قدرت خريداران 
حقيقي عدد ۰.۶۶ را ثبت كرد. اين رقم به حدي پايين است 
كه پس از دهه اول خرداد ماه به اين سو، چنين رقمي ثبت 
نشده بود.در روز دوش��نبه وضعيت كمي بهبود يافت اما 
همچنان فروشنده ها بازار را در اختيار داشتند و شاخص 
ق��درت خريداران حقيقي ع��دد ۰.7۵ را ثب��ت كرد. روز 

چهارشنبه هم اين شاخص به رقم ۰.۸۳ رسيد.

چهخبرازبورسكالا
بازار گواهي سپرده در هفته نخست مهر شاهد دست به 
دست ش��دن نزديك 7 ميليون و ۵۱۱ هزار ورقه بهادار 
مبتني بر كالا به ارزش بيش از ۱۲۰ ميليارد تومان بود. 
سكه از لحاظ ارزش و سيمان از لحاظ حجم، برتر از ساير 
دارايي ها، در مقام نخست ايستادند.در بازار گواهي سپرده 
كالايي در بورس كالاي ايران در هفته اي كه گذشت، 7 
ميليون و ۵۱۱ هزار و ۱9 ورق��ه بهادار مبتني بر كالا به 
ارزش نزديك ۱۲۰ ميليارد تومان دس��ت به دست شد. 
ارزش معام��لات هفته منتهي به ۳۱ ش��هريور، بيش از 

۱9۰ ميليارد تومان ب��راي 9 ميليون و ۳۵۲ هزار و 9۴۰ 
ورقه بهادار مبتني بر كالا بود.در جريان معاملات هفته 
گذشته در بازار مالي بورس كالا، ۴۲7 هزار و ۵۰۰ اوراق 
گواهي سپرده سكه طلا در حالي دست به دست شد كه 
اين داراي��ي پايه ارزش بيش از ۶۱ ميليارد تومان را ثبت 
كرد.اوراق مبتني بر طلا با كس��ب سهم ۵۱ درصدي در 
ارزش معاملات، جايگاه نخست و با سهم ۶ درصدي در 
حجم معاملات، رتبه سوم بازار را پس از سيمان و زعفران 
از آن خود كرد.س��يمان با ثبت معامله ۵ ميليون و 9۵۸ 
هزار گواهي سپرده، رتبه نخست را از نظر حجم از آن خود 
كرد و ارزش معاملات اين دارايي بيش از ۴ ميليارد و ۲۳۵ 
ميليون تومان شد. سهم اين دارايي از حجم كل معاملات 
79 درصد بود و از لحاظ حجم در جايگاه نخست ايستاد. 
در هفته منتهي به ۸ مهر، 7۴۱ هزار و ۸7۶ گواهي سپرده 
زعفران نيز به ارزش بيش از ۲۴ ميليارد و ۵97 ميليون 
تومان دست به دس��ت شد كه اين دارايي پايه، رتبه دوم 
در حجم و سوم ارزش معاملات را به خود اختصاص داد. 
سهم زعفران از حجم كل معاملات ۱۰ درصد و از ارزش 
كل معاملات ۲۰ درصد برآورد شد.ارزش معاملات ۳۸۳ 
هزار و ۶۳۸ گواهي سپرده شيشه نيز به رقم ۳۰ ميليارد 
تومان نزديك شد و اين دارايي توانست مقام دوم را از لحاظ 

ارزش بعد از سكه از آن خود كند. اين دارايي پايه، سهم ۲۵ 
درصدي را از لحاظ ارزش كل معاملات از آن خود كرد.

بورسامروزرونقميگيرد؟
بر اساس گزارش اقتصادآنلاين، هر چند كه شاخص كل 
در دو روز معاملاتي پاياني هفته اول مهر ماه توانست روند 
صعودي در پيش بگيرداما روند معاملات در روز چهارشنبه 
حاكي از افزايش فشار فروش داشت؛ به گونه اي كه شاخص 
كل در نيم ساعت پاياني با افت همراه شد كه مي تواند به 
عنوان يك سيگنال منفي براي بازار روز شنبه محسوب 
شود. با اين وجود با نگاهي به چارت شاخص كل مي توان 
بيان كرد كه بازار سهام در محدوده اشباع فروش قرار گرفته 
است؛ شرايطي كه غالباً با افزايش تقاضا و رشد شاخص 
كل همراه بوده اس��ت. موضوعي كه مي تواند احتمالا به 
مثبت شدن بازار سهام در هفته آينده بينجامد. اما در اين 
ميان انتشار اخباري مبني بر تحريم چند شركت ايراني به 
عنوان يك شوك بيروني براي بازار عمل مي كند. هرچند 
متاسفانه شكست مذاكرات به افزايش احتمالي قيمت دلار 
مي انجامد و در ميان مدت رشد بازار سهام را به همراه دارد 
اما در كوتاه مدت شوك تشديد تحريم ها مي تواند به نزول 
بورس بينجامد. نكته ديگر بازار سهام به انتشار گزارش هاي 
ماهانه و همچنين صورت هاي مالي مربوط به نيمه نخست 
س��ال بر مي گردد كه احتمالا برخ��ي از نمادها با اقبال 
بيشتري همراه باشند و بايد ديد كه گزارش هاي ۶ماهه 
مي تواند كليت بازار را به سمت بالا سوق دهد. به طور كلي 
نيروهاي مثبت و منفي متعددي بر بازار فردا اثر گذارند؛ اگر 
خبر مربوط به تشديد تحريم ها نبود، مي توانستيم احتمال 
افزايش تقاضا براي بازار سهام فردا را بيشتر در نظر بگيريم. 
اما در اين شرايط بايد ديد كه واكنش معامله گران به اين 
خبر چيست. به ويژه آنكه چند خبر نيز حاكي از احتمال 
تشديد تحريم ها دارد؛ پايگاه اينترنتي »واشنگتن فري 
بيكن« مدعي شد كه مقام هاي ارشد دولت امريكا طييك 
جلسه توجيهي محرمانه به كنگره امريكا اطلاع داده اند 
كه مذاكرات غرب با ايران براي احياي برجام به بن بست 
رسيده اس��ت و برخي ديگر مدعي هستند كه امريكا در 
حال برنامه ريزي براي تشديد تحريم هاي نفتي ايران است.



گروه راه و شهرسازي|
لوكس سازي و لوكس  فروشي در شمال پايتخت در دوران 
تحريم همواره مورد توجه گروه خاصي از سرمايه گذاران و 
س��فته بازان ملكي بوده است. گروهي كه نه تنها از قدرت 
مادي بالايي برخوردارند، بلكه بعضا از قدرت نفوذ در مراكز 
تصميم گيري و تصميم سازي مديريت شهري بهره مند 
بوده و هستند، به گونه اي كه برج سازي در باغ هاي شمال 
پايتخت هم اينك به حد اشباع رسيده و حتي رفت و آمد 
در كوچه باغ هاي سال هاي نه چندان دور و خيابان هاي كم 
عرض فعلي محلات ش��مالي خود به يك معضل شهري 
بدل شده است. از همين رو است كه بخشي قابل توجهي 
از واحدهاي مسكوني خالي در شهر تهران كه بنا بر نتايج 
سرشماري نفوس و مسكن سال 1395 بيش از 500 هزار 
واحد است، در مناطق شمالي پايتخت واقع شده اند. از سال 
گذشته كه افزايش هاي جهش وار قيمت مسكن تعديل 
شد، تمايل سرمايه گذاران يا سفته بازان ملكي در مناطق 
يادش��ده براي عرضه واحدهاي خود به بازار فزوني گرفت 
تا بلكه س��رمايه چندين برابر ش��ده خود را نقد كرده و در 
بازارهاي ديگر و از جمله بازار ملك استانبول سرمايه گذاري 
كنند. اينك اما بررس��ي ها نشان مي دهد كه صف فروش 
لوكس هاي منطقه يك تهران 5 براب��ر بزرگ تر از ميزان 
معاملات انجام شده در اين منطقه است. مناطق 2 و 3 تهران 

نيز با كمي تخفيف در وضعيت مشابه قرار دارند.
آنگونه كه ايسنا گزارش كرده است، بررسي ها از فايل هاي 
فروش آپارتمان در سايت ها نشان مي دهد حدود 25 درصد 
آگهي هاي فروش مربوط به منطقه يك است؛ در حالي كه 
منطقه يك فقط ۴.9 درصد از معاملات قطعي را به خود 
اختصاص مي دهد و جايگاه دهم را در س��هم از معاملات 
مس��كن تهران دارد. در منطقه 2 نيز كه البته رتبه دوم از 
معاملات مسكن را در بين مناطق 22 گانه شهر تهران در 
اختيار دارد و ۸.9 درصد معاملات را به خود اختصاص داده 
حدود 30 درصد فايل هاي فروش را مي توان مشاهده كرد.

مناطق 5 و 10 نيز محدوده هايي هستند كه تعداد بسيار 
بالايي آگهي ملكي عرضه شده براي فروش را در بر گرفته اند. 
اگرچه اين مناطق به ترتيب جايگاه هاي اول و چهارم از نظر 
تعداد معاملات مسكن را در بين مناطق 22 گانه شهر تهران 
در مرداد امسال كسب كردند، اما حجم آگهي هاي فروش در 
اين مناطق نيز بسيار بيش از تعداد معاملات است.اين مساله 
مي تواند به جه��ت كاهش انتظارات تورمي در بازار ملك، 
مثبت ارزيابي شود اما موضوع ركود تورمي هنوز به طور كامل 
دست از س��ر بازار مسكن برنداشته است؛ اگرچه شهريور 
امسال بر اس��اس گزارش هاي غيررس��مي سرعت رشد 

قيمت مسكن در پايتخت نسبت به مرداد كاهش يافته و از 
2.5 درصد در مرداد به 1.۸ درصد در شهريور رسيده است.
عمق كسادي بازار مسكن در شمال شهر تهران به قدري 
است كه فايل هاي فروش مرتبا تجديد مي شود. بررسي ها 
نشان مي دهد آپارتمان هايي در مناطق شمالي تهران كه 
از دو تا سه سال قبل براي فروش عرضه شده، همچنان 
بدون مشتري است. عمده آگهي هاي مربوط به واحدهاي 
لوكس در مناطق شمالي تهران كليدنخورده است اما 
عمر اين واحدها به دو تا بعضا پنج سال گذشته مي رسد.

   مسكن؛ آهن رباي نقدينگي
به گزارش »تعادل«، متوس��ط قيمت هر متر مربع واحد 
مسكوني در شهر تهران طي شش ماهه نخست سال جاري 
حدود 9 ميليون تومان )25.۸5 درصد( افزايش يافته و از 
35 ميليون و 120 هزار تومان در انتهاي اسفند سال 1۴00 
به بالاي ۴۴ ميليون تومان در پايان ش��هريور سال جاري 
رسيده است. اين همه در حالي است كه در بازارهاي موازي، 
تنها نرخ دلار به بازدهي 21 درصدي در شش ماهه نخست 
سال جاري دست يافته اس��ت. پس از آن نيز بازده سكه با 
15 درصد قرار گرفته است. بازار سهام اما با بازده منفي 0.9 
درصد بازنده نيمه نخست سال جاري به شمار مي رود. اين 
همه در حالي است كه بر اساس محاسبات »تعادل«، نرخ 
تورم در نيمه اول س��ال جاري حدود 30 درصد بوده است. 
بر اين اساس مي توان گفت كه كليه بازارها در نيمه نخست 
سال جاري، زمين را به »تورم« ناشي از سياست هاي دولت 

واگذار كرده اند. در اين حال، رشد نقدينگي كشور در پايان 
مرداد ماه به 30 درصد رسيد و همچنان به ميانگين رشد 37 
درصدي خود وفادار مانده است. مساله اي كه نشان مي دهد، 
دولت در مهار رش��د نقدينگي موفق نبوده است. از اين رو، 
طبيعي است كه در شرايط تورمي، قيمت ها در بازار مسكن 
به مثابه پناهگاهي امن براي نقدينگي در برابر جهش هاي 
تورمي، بيش از ساير بازارها رشد كرده باشد. در اين حال، 
نبايد فراموش كرد كه اغلب بازارها و از جمله مسكن همزمان 
دچار »ركود« نيز هستند و در فاز ركود تورمي به سر مي برند. 
با افت دوباره حجم معاملات مسكن در ماه هاي تير و مرداد 
سال جاري نسبت به ماه هاي قبل از آن، ركود در اين بازار 
بيش از گذشته تعميق شده است. بررسي هاي ميداني از بازار 
مسكن طي شهريور ماه سال جاري حاكي از اين است كه 
حجم معاملات در ماه مورد نظر نسبت به مردادماه رشدي 
نداشته است. چه آنكه از سويي، به دليل به نتيجه نرسيدن 
مذاكرات هس��ته اي، همچنان استراتژي صبر و انتظار در 
طرف تقاضاي خريد مسكن وجود دارد و از سوي ديگر، با 
توجه به رشد تورم، نقدينگي و نرخ دلار همچنان انتظارات 
تورمي در سطوح بالاتري از مردادماه قرار دارد و همين مساله 
مانع از تعديل قيمت ها و جذب كردن خريداران شده است. 

   سهم مناطق 22گانه از حجم معاملات ملكي؟
بررسي هاي آماري نشان مي دهد كه ۴ منطقه از مناطق 
ته��ران بي��ش از 50 درص��د معاملات ملك��ي را به خود 
اختصاص داده اند. چهار منطقه از مناطق 22 گانه ش��هر 

تهران ۴1 درصد از معاملات مسكن را به خود اختصاص 
مي دهند. وزن سنگين اين مناطق از بازار خريد و فروش، 
اثرگذاري آنها بر متوسط قيمت شهر را بيشتر كرده است. 
بررسي ها نشان مي دهد، در چهار منطقه از مناطق 22 گانه 
شهر تهران شامل مناطق 5، 2، ۴ و 10 بالغ بر ۴1 درصد و 
در شش منطقه يعني مناطق مذكور به اضافه مناطق 7 و 
1۴ به ميزان 53 درصد معاملات مسكن انجام مي شود. از 
بين اين مناطق سه منطقه داراي قيمتي بالاتر از متوسط 
شهر و سه منطقه پايين تر از ميانگين است. بر اساس اين 
گزارش، مرداد امسال به رسم معمول و هميشگي منطقه 
5 شهر تهران رتبه اول از نظر تعداد معاملات مسكن را به 
خود اختصاص داد. طبق آخرين آمار بانك مركزي متوسط 
قيمت هر متر خانه در اين منطقه 5۴ ميليون و 313 هزار 
تومان و تعداد معاملات آن 1170 فقره بود كه 15 درصد 
از قرارداده��اي خريد و فروش را به خ��ود اختصاص داد. 
رتبه هاي بعدي از نظر تعداد معاملات به منطقه 2 با ۸.9 
درصد، منطقه ۴ ب��ا ۸.۸ درصد، منطقه 10 با ۸.۴ درصد، 
منطقه 7 با ۶.۶ درصد، منطقه 1۴ با 5.5 درصد تعلق دارد. 
متوسط قيمت هر متر آپارتمان مسكوني در منطقه 2 به 
ميزان ۶۶.1 ميليون تومان، منطقه ۴ بالغ بر ۴۶.7 ميليون، 
منطقه 10 مع��ادل 31 ميليون، منطقه 7 به ميزان ۴2.۴ 
ميليون و منطقه 1۴ بالغ بر 31.5 ميليون تومان اس��ت. 
در شرايطي كه ش��ش منطقه مذكور 53 درصد از تعداد 
معاملات را به خود اختصاص داده اند، در 1۶ منطقه ديگر 
فقط ۴7 درصد معاملات انجام شده است. عوامل مختلفي 
همچون تراكم جمعيت، سرانه هاي خدماتي، اقبال طرف 
تقاضا، سرمايه گذاري ملكي و معاملات سفته بازي، حجم 
خريد و فروش در مناط��ق داراي رتبه هاي اول معاملات 
را افزايش داده اس��ت. اين مساله مي تواند گوياي كاهش 
تقاضاي مصرفي به لحاظ كاهش توان اقتصادي در مناطق 
جنوبي تهران باش��د. طبق اعلام بانك مركزي، متوسط 
قيمت هر متر خان��ه در مردادماه 1۴01 در ش��هر تهران 
۴2.7 ميليون تومان در هر متر مربع بود كه در مقايسه با 
ماه گذشته 2.5 درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل 3۸ 
درصد افزايش نشان مي دهد. اما بازار مسكن در سال جاري 
پس از رونق نسبي در ماه هاي ارديبهشت و خرداد، از ابتداي 
تيرماه به تدريج با افت معاملات مواجه شد. مرداد امسال 
7۸25 فقره خريد و فروش مسكن در تهران انجام شد؛ در 
حالي كه خردادماه معاملات 13 هزار و ۸7۴ فقره بود كه 
نشان مي دهد خريد و فروش ملك در تهران تقريبا نصف 
شده اس��ت. بر اين اساس سرعت رشد ماهيانه قيمت نيز 

در مقايسه با دو ماه قبل تقريبا به يك چهارم رسيده است.
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آغاز فعاليت آتش نشانان زن
با حضور رييس جمهور  

فعاليت حرفه اي آتش نشانان زن همزمان با گراميداشت 
»روز آتش نش��ان« شامگاه پنجش��نبه در مراسمي در 
ورزشگاه 12 هزار نفري آزادي با حضور آيت الله رييسي 
رسما آغاز ش��د. رييس جمهور در اين مراسم با تقدير از 
پيوستن خانم هاي آتش نشان آموزش ديده به نيروهاي 
عملياتي آتش نشاني، بر ضرورت مقوله پيشگيري تاكيد 
كرد و گفت: رسانه ملي و نهادهاي آموزشي نقش مهمي 
در اين زمينه دارند. نظارت موثر در س��اخت و س��ازها 
و همچنين س��اختمان هاي ناايمن از ديگر نكات مهم 
صحبت هاي رييس جمهور بود. دكتر رييسي از سازمان 
نظام مهندسي و شهرداري ها خواست با جديت به وظايف 
خود در اين زمينه عمل كنند. رييس جمهور تاكيد كرد: 
نسبت به ساختمان هاي ناايمن به هيچ وجه نبايد اغماضي 
صورت گيرد و براي ايمن شدن آنها ضرب الاجل تعيين 
كنيد تا ما شاهد حوادث تلخي نظير متروپل و پلاسكو 
نباشيم. رييس جمهور در بخش ديگري از سخنانش، 
مطالبات آتش نش��انان در زمينه مسكن و همچنين 
موضوع سختي مش��اغل را مطالبات بحق و درستي 
دانست و از شهردار تهران خواست با طرح اين موضوعات 

در جلسات هيات دولت تحقق آنها را پيگيري كند.

اورهال فوري ۱۰ رام قطار مترو 
در انتظار منابع مالي

مديرعامل شركت بهره برداري متروي تهران از ضرورت 
اورهال 10 رام قطار خبر داد و گفت: اين قطارها هم مربوط 
به خط 5 و هم براي ساير خطوط شهري هستند كه بايد 
منابع مالي آن تأمين شود. عباسي نامي در گفت وگو با 
ايسنا، در مورد اورهال قطارهاي مترو با بيان اينكه كاهش 
س��رفاصله حركت قطارها به اورهال و تعميرات قطارها 
بس��تگي دارد، گفت: هر چقدر منابع مال��ي در اختيار 
شركت بهره برداري مترو قرار گيرد تا بتوانيم قطارهايمان 
را تعميرو نگهداري كنيم، سرفاصله كاهش مي يابد. وي 
ادامه داد: اورهال قطارها آغاز شده؛ اما به صورت كند پيش 
مي رود؛ چراكه نيازمند تامين قطعات هستيم و براي تامين 
قطعات نيز نيازمند تامين مالي هس��تيم كه لازم است 
دولت، شهرداري و شوراي شهر طبق مصوبات، منابع در 
اختيار ما قرار دهند تا بتوانيم اورهال را انجام دهيم. نامي 
با بيان اينكه تاكنون 2 رام قطار مترو اورهال شان تمام 
شده و آماده حركت هستند، افزود: الزام اورهال قطارهاي 
مترو، تامين قطعات است و براي تامين قطعات نيز بايد 
اعتبارات و منابع مالي تزريق ش��ود كه دوستانمان در 
شهرداري در تلاش هس��تند تا در اين وضعيت مالي، 
اعتبارات مورد نياز را تامين كنند. وي در مورد قرارداد 
۸00 ميلياردي با بانك شهر براي تامين منابع مالي خريد 
قطعات نيز گفت: سازمان بازرسي ايراداتي به بندهاي اين 

قرارداد گرفته و بايد اين ايرادات قانوني رفع شود.

لغو تعرفه ترانزيت كالا
از ايران به تركمنستان از امروز 

مدير پايان��ه مرزي لطف آباد خراس��ان رضوي گفت: 
كشور تركمنس��تان عوارض س��نگين حمل كالاي 
ترانزيتي توسط ايران از اين مرز زميني و ديگر مرزها را 
لغو كرده است كه از شنبه 9 مهر عملياتي مي شود. به 
گزارش تسنيم، محسن ركني افزود: طبق مكاتبات ياد 
شده از ابتداي ماه آتي ميلادي يعني اول اكتبر يا شنبه 
9 مهرماه، تركمنستان عوارض حمل كالاي ترانزيت 
توسط ناوگان ايراني بر پايه »پيمايش« يعني 5/1 دلار 
به ازاي هر كيلومتر حمل كالا در قلمرو آن كشور را به 
صورت اختصاصي براي ن��اوگان ايراني لغو كرد. مدير 
پايانه مرزي لطف آباد خراسان رضوي ادامه داد: عوارض 
عبور ناوگان ترانزيت خارجي به تركمنستان براي ناوگان 
با تناژ ت��ا 10، 20 و بالاي 20 تن به بالا به ترتيب 130، 
1۸0 و 250 دلار تعيين شده و عوارض »ورود به قلمرو« 
نيز از 170 به 150 دلار كاهش يافت. ركني تصريح كرد: 
البته ايران نيز در قالب رفتار متقابل همين نوع تعرفه ها 
را بر ناوگان تركمنستان وضع خواهد كرد. وي با بيان 
اينكه اين توافق موجب رونق بيش از پيش تردد تجاري 
از پايانه مرزي لطف آباد در شهرستان مي شود، گفت: 
مطابق آمار ماهانه الان روزان��ه به طور ميانگين 1۴0 
دستگاه كاميون از اين پايانه خارج و 135 دستگاه ناوگان 
باري از طريق اين پايانه وارد ايران مي شوند. پايانه مرزي 
لطف آباد در نقطه صفر مرزي ايران و تركمنستان در 
300 كيلومتري شمال مش��هد و 110 كيلومتري 

جنوب عشق آباد، پايتخت تركمنستان قرار دارد.

حساب كاربري و سايت ايران اير 
جعل شد

سخنگوي شركت هواپيمايي ايران اير از جعل حساب 
كاربري و وب سايت شركت هواپيمايي ايران اير خبر داد و 
از مسافران خواست فقط به وبسايت اصلي شركت مراجعه 
كنند. به گزارش تسنيم، حسام قربانعلي گفت: اخيرا وب 
سايت جعلي به نشاني ebookingiranair.ir با ثبت 
دامنه اصلي رسمي ايران اير اقدام به فروش بليت هاي اين 
شركت كرده است. سخنگوي شركت هواپيمايي ايران اير 
با اشاره به انجام اقدامات قضايي براي مسدود سازي اين 
سايت جعلي، گفت: از مسافران تقاضا داريم براي خريد 
بليت از اين شركت هواپيمايي، فقط از وبسايت رسمي 
ايران اير به آدرس ebooking.irinair.com اقدام 
كنند. به گفته قربانعلي همچنين در شبكه هاي مجازي 
و از جمله اينستاگرام صفحه هاي مجازي متعددي به نام 
اين شركت ايجاد شده است كه مطالب مخالف امنيت 
ملي در آن درج مي شود. سخنگوي شركت هواپيمايي 
ايران اير افزود: اين صفحات جعلي است و هيچ ارتباطي 
با شركت هواپيمايي ايران اير ندارد و تنها صفحه رسمي 
اين شركت هواپيمايي iranairofficial@ است.
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آچمز سفته بازان ملكي در شمال پايتخت



بيت كوي��ن پس از كاهش قابل توج��ه قيمت در يك 
سال گذشته، اكنون در بالاي محدوده ۱۹ هزار دلاري 
معامله مي ش��ود. با اين حال، داده هاي آنچين نشان 
مي دهد ك��ه دارايي نهنگ هاي بيت كوين در اين بازه 
زماني پيوسته در حال كاهش بوده است و بررسي اين 
شاخص در كنار ديگر داده ها نشان مي دهد كه ممكن 
است سرمايه گذاران به پايان فاز تسليم رسيده  باشند، 
اين در حالي است كه هودل بيت كوين به بالاترين حد 
در پنج سال گذشته رسيد زيرا سرمايه گذاران تحت 

تأثير نوسانات بازار قرار نگرفتند.
به نظر مي رسد كه اكثر سرمايه گذاران بيت كوين بر 
روي احتم��ال افزايش دارايي ه��ا در آينده، علي رغم 
اصلاح طولاني مدت حساب مي كنند با وجود اينكه ارز 
ديجيتال همچنان حدود ۲۰هزار دلار تثبيت مي شود. 
در حال حاضر، سرمايه گذاران استراتژي سرمايه گذاري 
هودل را با عوام��ل كلان اقتصادي كه بر بازار عمومي 
كريپتو تأثير بيشتري دارد، انتخاب مي كنند. به طور 
خاص، داده هاي گلس��نود نش��ان مي دهد كه تا ۲۹ 
سپتامبر، مقدار بيت كوين تحت هودل به ركورد پنج 
س��ال گذش��ته يعني ۳۴۱.۵۵ ميليارد دلار رسيده 
است. براي دارندگان بلندمدت، حفظ دارايي منطقي 
است زيرا فروش منجر به زيان مي شود. در اين مورد، 
داده هاي گلسنود همچنين نشان مي دهد كه دارندگان 
بيت كوين درازمدت، دارايي خود را با ضرر حدود ۴۲ 
درصد مي فروشند. اعتقاد سرمايه گذاري بلندمدت در 
بين دارندگان بيت كوين همچنان قوي است. بيشتر 
سرمايه گذاران روي عواملي مانند افزايش پذيرش و 
كاه��ش ارزش عرضه براي ايجاد يك رالي بيت كوين 
س��رمايه گذاري مي كنند. علاوه بر اين، مقدار تحت 
هودل به طور بالقوه نشان مي دهد بيت كوين به عنوان 
يك ذخيره ارزش و پوششي در برابر تورم ممكن است 
در حال افزايش باش��د بنابراين، به نظر مي رس��د كه 
بيت كوين از نظر برخي سرمايه گذاران ارزش بيشتري 
پيدا مي كند و هر گونه كاهش قيمت، سرمايه گذاري 
در آن را امكان پذير مي كند. علاوه بر اين، قيمت پايين 
يك سناريوي عالي براي انباشت دارايي در پي كاهش 
ارزش بيش��تر ارزهاي فيات جهاني است. در واقع، با 
كاهش ارزش پوند استرلينگ، داده ها نشان مي دهد كه 
سرمايه گذاران احتمالًا بيت كوين را ترجيح مي دهند. 
علاوه بر اين، داده ها به انعطاف پذيري سرمايه گذاراني 
اشاره مي كند كه تحت تأثير احساسات براي فروش 
دارايي در ميان لحظات آشفته نيستند. در عين حال، 
رهبران ب��ازار پيش بيني مي كنند ك��ه دارايي هايي 
مانند بيت كوي��ن احتمالًا بر اس��اس نحوه مديريت 
بانك هاي مركزي ب��ا تورم فعلي افزاي��ش مي يابند. 
استنلي دراكن ميلر، س��رمايه گذار ميلياردر معتقد 
است اگر سرمايه گذاران اعتماد خود را به سياست هاي 
سختگيرانه بانك هاي مركزي از دست بدهند، ارزهاي 
ديجيتال ممكن است در سال هاي آينده رشد كنند. 

    ورود سرمايه گذاران كوچك 
به بازار ارزهاي ديجيتال

بر اس��اس توييت��ي كه ش��ركت تحلي��ل آن چين 
س��نتيمنت منتش��ر كرده اس��ت، مي��زان ذخيره 
بيت كوين نهنگ ها در ۱۱ ماه گذشته كاهش يافته؛ 
زيرا ترس از تورم و ركود در بازارهاي مالي همچنان در 
حال افزايش است. به گفته اين شركت، آدرس هايي 
كه ۱۰۰ تا ۱۰ هزار بيت كوين دارند، س��هم خود را 
از عرض��ه كل به پايين ترين حد در ۲۹ ماه گذش��ته 
كاهش داده ان��د. آخرين باري ك��ه نهنگ ها چنين 
مقدار كم��ي بيت كوين در اختيار داش��تند، آوريل 
۲۰۲۰ )فروردي��ن ۹۹( و در خلال فروش ناش��ي از 
همه گي��ري كوويد ۱۹ بود. علاوه ب��ر اين، داده هاي 
گلس ن��ود نش��ان مي دهد ك��ه تع��داد آدرس هاي 
ضرركرده در شبكه بيت كوين به بالاترين حد تاريخي 
خود، حدود ۱۹ ميليون آدرس رس��يده اس��ت. اين 
ش��اخص، پيش از اين در ماه ژوئيه )تير( به بالاترين 
حد تاريخي خود رس��يده بود. همچي��ن، با افزايش 
عرضه ركود، فعاليت در سراسر بلاك چين بيت كوين 
نيز روند نزولي داشته اس��ت. گزارش كريپتوگلوب 
از داده هاي بلاك چين بيت كوين نيز نش��ان داد كه 
يك نهنگ ناشناس كه در يك دهه گذشته فعاليتي 
نداشته اس��ت، مقدار ۵۱۰.۶۵ بيت كوين به ارزش 
ح��دود ۱۰ميلي��ون دلار جابه جا كرده اس��ت. اين 
اتفاق به اين معني است كه برخي از سرمايه گذاران 
بلندمدت بيت كوين در حال جابه جايي دارايي هاي 
انباش��ته خود در بازار نزولي هس��تند. در حالي كه 
به نظر مي رسد داده ها نش��انه هايي از تسليم شدن 
سرمايه گذاران ارزهاي ديجيتال را نشان مي دهند، 
برخي تحليلگران همچنان نس��بت به رش��د قيمت 

بيت كوين خوش بين هس��تند. ماي��ك مك گلون، 
استراتژيس��ت كاموديتي بلومبرگ، به تازگي گفته 
است كه قيمت بيت كوين و اوراق قرضه خزانه داري 
ايالات متحده در خلال اقدامات سختگيرانه فدرال 
رزرو براي مهار تورم به ش��دت كاه��ش يافته اند. در 
حالي كه قيمت كاموديتي ها از ابتداي سال تاكنون، 
به دليل عوامل اقتصاد كلان و حمله روسيه به اوكراين 
افزايش يافته، اوراق قرضه، سهام و ارزهاي ديجيتال 
همگي سقوط كرده اند. اين تحليلگر خاطرنشان كرد 
از آنج��ا كه فدرال رزرو همچنان به افزايش نرخ بهره 
ادامه خواهد داد، س��رمايه گذاران بايد انتظار اصلاح 
قيمت بيشتري را در اين روند داشته باشند. برخلاف 
عملكرد ضعيف بيت كوين از ابتداي س��ال تاكنون، 
مك گلون بار ديگر تأكيد كرده كه معتقد است قيمت 
اين بزرگ ترين ارز ديجيت��ال بازار به مرز ۱۰۰ هزار 
دلار خواهد رس��يد. به گفته اين تحليلگر، هرچند ۶ 
رقمي شدن قيمت بيت كوين قطعي است، زمان آن 
مشخص نيست. تداد آدرس هايي كه بيش از ۰.۰۱ 
بيت كوين دارند به بالاترين حد خود رسيده است. اين 
اتفاق نش��ان مي دهد سرمايه گذاران كوچكي كه در 

حاشيه بودند، در حال ورود به بازار هستند.

    اكتبر امسال هم ماه جهش
بيت كوين و ارزهاي ديجيتال است

بيت كوين از اكتبر ۲۰۱۳ تا اكتبر ۲۰۲۱، تنها دو بار در 
اين ماه ميلادي عملكردي منفي ثبت كرده و در هفت 
دوره ديگر، بيش از ۱۰درصد افزايش قيمت داش��ته 
است. حالا در آستانه شروع اكتبر ۲۰۲۲، بايد ديد آيا 
اين ارز ديجيتال مي تواند رشد دوره هاي قبل را تكرار 
كند يا خير. ارزهاي ديجيتال در حال حاضر موفق به 

جبران ضررهاي اخير خود نش��دند و سرمايه گذاران 
حالا انتظار دارند پيش از شروع روند بازيابي قيمت ها 
در سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۲، بازار با ريزشي عميق تر 
مواجه ش��ود. ايل كاپو، تحليلگر پرطرف��دار ارزهاي 
ديجيتال در توييتر، گفته است انتظار دارد اكتبر )مهر( 
امسال نيز مثل س��ال گذشته براي ارزهاي ديجيتال 
صعودي باش��د. بيت كوين از اكتب��ر ۲۰۱۳ تا اكتبر 
۲۰۲۱، تنها دو بار عملكردي منفي داشته و در هفت 
مرتبه ديگر بيش از ۱۰درصد افزايش قيمت داش��ته 
است. ايل كاپو در توييتر نوشته است: »انتظار يك فصل 
)سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۲( صعودي را دارم؛ اما پيش 
از آن شاهد ريزش قيمت به كف هاي جديد خواهيم 
بود.« ركت كپيتال، يكي ديگر از تحليلگران فعال در 
توييتر، توجه كاربران را به موانعي جلب كرده است 
كه قيمت براي پيگيري روند صعودي بايد در نماي 
ماهانه از آنها عبور كند. او مي گويد: »قيمت تا اينجاي 
كار در عبور از سطح ۱۹،8۰۰ دلار ناموفق ظاهر شده 
است. در آستانه بسته شدن كندل اين ماه )سپتامبر(، 
احتمالًا شاهد نوس��ان قيمت در نزديكي اين سطح 
خواهيم بود. مهم ترين مس��اله اكنون اين است كه 
كندل ماهانه در چه موقعيتي نسبت به خط سبزرنگ 
)پايين يا بالاي ۱۹،8۰۰ دلار( بسته مي شود.« ركت 
كپيتال همچنين گفته اس��ت كه بسته شدن كندل 
اين ماه بيت كوين زير خط سبزرنگ روي نمودار، به 
اين معني است كه قيمت براي اولين بار از اواخر سال 

۲۰۲۰ به زير اين سطح رسيده است.

    پايان روند نزولي نزديك است؟
در بحث مرب��وط به زمان پايان حركت نزولي س��ال 
۲۰۲۲، نظر تحليلگران درباره نحوه استفاده از داده هاي 
مربوط به چرخه هاي قبلي، متفاوت است. لوك مارتين، 
مجري پادكست اس��تكس، به اين نكته اشاره كرده 
است كه اكنون ۳۲۲ روز از زمان ثبت اوج تاريخي ۶۹ 
ه��زار دلاري دلاري بيت كوين مي گذرد. پس از ثبت 
اوج تاريخ��ي ۲۰۱۷، بيت كوي��ن ۳۶۴ روز را در روند 
نزولي سپري كرد و اگر قرار باش��د تاريخ تكرار شود، 
پايان حركت نزولي فعلي نيز نزديك خواهد بود. چارلز 
ادواردز، بنيان گذار شركت مديريت سرمايه كاپريوله 
نيز معتقد اس��ت اس��تناد به اين زمان بن��دي درباره 
اوج هاي قبلي بيت كوين، روش بهينه اي است. در اين 
بين افرادي هم هستند كه با توضيحات مارتين متقاعد 
نش��ده اند. كاربري به نام تد تاك��س ماكرو در توييتر، 
اين بحث را مطرح كرده است كه شرايط بخش كلان 
اقتصاد، در حال حاضر مثل سال ۲۰۱8 نيست؛ نكته اي 
كه مارتين نيز با آن موافق است. بانك مركزي امريكا 
هم تا اينجاي كار هيچ الزامي جهت توقف افزايش 
نرخ بهره در اين كشور، براي خود ايجاد نكرده است؛ 
اقدامي كه از ابتداي سال ۲۰۲۲ بر ارزهاي ديجيتال 

و ديگر دارايي هاي ريسكي فشار وارد كرده است.
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در آينده زندگي بدون واقعيت 
افزوده غيرقابل تصور مي شود

تيم كوك، مديرعامل اپل در اظهارات��ي، اعلام كرد در 
آين��ده، افراد به اين فكر خواهند ك��رد كه چطور بدون 
واقعيت اف��زوده زندگي مي كرديم. به گزارش ايس��نا، 
تيم كوك در مصاحبه انحصاري با شبكه خبري بي بي 
سي، گفت: تصور مي كند واقعيت افزوده )AR( و مفهوم 
متاورس، عميق هستند. در آينده، افراد به اين فكر خواهند 
كرد كه چطور بدون واقعيت افزوده زندگي مي كرديم. 
واقعيت افزوده، تركيبي از محتواي ديجيتالي و دنياي 
واقعي است. يك مثال خيلي ساده، مي تواند استفاده از 
گوشي براي مشاهده مبلمان مجازي در خانه پيش از 
خريد آنها باشد. متاورس مفهوم دنياهاي كاملا مجازي 
است و شركتهاي بزرگ فناوري، سرمايه گذاري بالايي در 
آن انجام مي دهند به خصوص شركت مِتا كه نام برند خود 
را از فيس بوك تغيير داد تا اولويت جديدش را منعكس 
كند. تيم كوك در اين مصاحبه همچنين گفت: هنوز در 
بزرگ ترين شركتهاي فناوري جهان از جمله شركت 
خودش، زنان به حد كافي حضور ندارند. وي اظهار كرد: 
فناوري بدون نيروي كار متنوع تر، نخواهد توانس��ت به 
نزديك آنچه مي تواند دست پيدا كند، برسد. هيچ بهانه 
خوبي براي عدم حضور زنان در اين حوزه، وجود ندارد. 
اپل به تازگي برنامه توسعه بنيانگذارانش براي موسسان 
و سازندگان اپليكيشن زن در انگليس را راه اندازي كرده 
است. مديرعامل اپل گفت: تصور مي كنم جوهر فناوري 
و تاثير آن بر بشريت، به حضور زنان بستگي دارد. اگرچه 
شركتهايي شامل اپل، پيش��رفت هايي در زمينه تنوع 
نيروي كار داش��ته اند اما براي حوزه فناوري، بهانه هاي 

خوبي براي به كار نگرفتن زنان بيشتر وجود ندارد. 

دليل كاهش كيفيت ارتباطات 
تلفن همراه چيست؟

تجهيزات موسوم به تكراركننده در بسياري از نقاط به 
عنوان راهكاري براي حل مشكلات عدم پوشش تلفن 
همراه استفاده مي شود اما اغلب اين تجهيزات، غيرمجاز 
بوده و استفاده از آن تا شعاع چندصد متري باعث ايجاد 
تداخل و افت كيفيت ارتباط مش��تركان مي شود. به 
گزارش ايسنا، در سال هاي اخير مشكلاتي مانند ضعف 
سيگنال و پايين بودن كيفيت پوشش شبكه تلفن همراه 
در برخي نقاط كور فضاهاي ساختماني مانند طبقات 
منفي، نواحي پرتراكم جمعيت��ي يا مناطق دورافتاده 
باعث اس��تفاده بي رويه از دس��تگاه هاي تكراركننده 
غيرمجاز تلفن همراه شده است. آن طور كه كارشناسان 
اعلام مي كنند، بيش از يك سوم تداخلات اپراتورهاي 
تلفن همراه مربوط به تكراركننده هاي غيرمجاز است 
و كاربران در برخي مناطق به دليل عدم پوشش دهي 
تلفن هم��راه، اقدام به تهيه و نص��ب تكراركننده هاي 
تلفن همراه از مبادي غيرمجاز و غيرمرتبط مي كنند؛ 
به گفته كارشناس��ان، اين موضوع نه تنها مش��كل را 
حل نمي كند بلكه بعضاً باعث ايجاد اختلال در س��اير 
فرستنده ها و كاهش يا قطع سرويس در مناطق ديگر 
نيز مي ش��ود. موضوعي كه به تازگي س��ازمان تنظيم 
مقررات و ارتباط��ات راديويي درب��اره آن تاكيد كرده 
درصورت اس��تفاده از تجهيزات تكرار كننده غيرمجاز 
و ايجاد اختلال در شبكه اپراتور تلفن همراه، بازرسان 
رگولاتوري براس��اس قانون اس��تفاده از بي سيم هاي 
اختصاصي و غيرحرف��ه اي براي جمع آوري تجهيزات 
اقدام مي كنند و با متخلفان طبق قانون برخورد خواهد 
شد. بنابراين مشتركان براي حل مشكل ضعيف بودن 
سيگنال يا كيفيت پايين دريافت سرويس از اپراتورهاي 
تلفن همراه بايد به س��ايت اپراتور خود مراجعه كنند و 
درصورت حل نش��دن مشكل، شكايت هاي خود را در 
سامانه ثبت و پاسخگويي به شكايات رگولاتوري )۱۹۵( 
درج كنند تا ش��كايت آنها در سريعترين زمان بررسي 
و رسيدگي ش��ود. در دي ماه س��ال گذشته اعلام شد 
كه بيش��ترين تداخلات در باندهاي فركانسي ۹۰۰ و 
۱8۰۰ مگاهرتز و مربوط به تكراركننده هاي غيرمجاز 
)repeater(، تقويت كننده هاي آنتن تلويزيون، راديو 
 )Radio Frequency Identification( شناسه
و مسدودكننده هاست. با توجه به پايش و مانيتورينگ 
آنلاين و ميداني از طريق ماشين هاي پايش در سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، شناس��ايي نقاط 
داراي تداخل فركانسي و جمع آوري تجهيزاتي كه عامل 
تداخل فركانسي هستند از جمله اقدامات رگولاتوري 
براي رفع تداخلات داخلي است. نكته مهمي كه وجود 
دارد تشعشعات ناش��ي از اين دستگاه ها به دليل غير 
اس��تاندارد بودن آن اس��ت كه مي تواند موجب اثرات 
مضر براي مردم شود؛ به همين دليل به كاربران تلفن 
همراه همراه توصيه مي شود در صورت عدم پوشش و 
آنتن دهي شبكه با هماهنگي اپراتور مربوطه و با توجه به 
مصوبه CRA-DEC۵۰۰۹-۱، درصورت لزوم اقدام 
به تهيه و نصب تكرار كننده استاندارد و مجاز كنند تا با 
مشكلات بعدي مانند توقيف دستگاه ها توسط ماموران 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي مواجه نشوند.

روسيه خواستار توضيحات 
درباره حذف اپ ها از اپ استور

پس از آنكه اپل اپليكيش��نهاي ش��ركت دولتي 
روس��يه VK را از اپ اس��تور پاك كرد، رگولاتور 
ارتباطات اين كش��ور خواستار توضيحاتي درباره 
اقدام مذكور ش��د. به گ��زارش خبرگزاري مهر به 
نقل از رويترز، شركت VK مالك شبكه اجتماعي 
روسي Vkontakte با بيش از ۷۵ ميليون كاربر 
فعال ماهانه اس��ت و بيش��تر اوقات آن را با فيس 
بوك مقايس��ه مي كنند. اين درحالي اس��ت كه 
طبق قانون روس��يه بايد روي موبايل هايي كه در 
اين كشور فروخته مي ش��وند به طور پيش فرض 
Vkontakte و Mail.ru نصب ش��ده باش��د. 
راس��كامنادزر اعلام كرد اقدامات اپل سبب شده 
 VKميليون ها كاربر روس��ي نتوانند ب��ه اپ هاي
دسترس��ي يابند و خواستار توضيحاتي درباره آن 
ش��ده اس��ت. اپل اعلام كرده تابع قوانين محلي 
مناطقي اس��ت ك��ه در آنه��ا فعالي��ت مي كند و 
اپليكيشنهاي مورد بحث توسط توسعه دهندگاني 
ارايه ش��ده اند كه بخش اعظم مالكيت آنها تحت 
كنت��رل يك يا چند حزب تحريم ش��ده توس��ط 
دولت انگليس هس��تند. طبق توضيحات شركت 
امريكايي، اپليكيش��نهاي مذكور بدون توجه به 
موقعيت مكاني در اپ استور قابل دانلود نيستند. 
به همين دليل حساب توسعه دهندگان مرتبط با 
اپ ها براي همخواني با تحريم هاي انگليس حذف 
شده است. راسكامنادزر رگولاتور ارتباطات روسيه 
اخيراً اقدامات س��ختگيرانه اي عليه ش��ركتهاي 
خارجي كرده و جريمه هاي سنگيني براي نقض 
قوانين ذخيره داده ها در داخل كشور يا عدم حذف 

محتواي غيرقانوني براي آنها وضع كرده است.

ويتنام پست اخبار در
شبكه اجتماعي را قانونمند مي كند

به گفته ۳ منب��ع آگاه ويتنام تصميم دارد قوانين 
جديدي براي محدوديت حساب هاي شبكه هاي 
اجتماعي وضع كند كه مي توانند محتواي مرتبط 
با اخبار را پست كنند. به گزارش خبرگزاري مهر 
به نقل از رويترز، اين در حالي اس��ت كه مقامات 
اين كشور س��عي دارند سختگيري هاي بيشتري 
ب��ر منابع اخب��ار و اطلاعات در اين كش��ور وضع 
كنند. پيش بيني مي شود اين قانون تا پايان سال 
اعلام و جزييات آن مشخص شود. چنين اقدامي 
يك مبناي حقوقي براي كنترل انتش��ار اخبار در 
پلتفرم هايي مانند فيس بوك و يوتيوب به حساب 
مي آيد و بار قابل توج��ه بازبيني محتوا را برعهده 
پلتفرم ها قرار مي دهد. يك��ي از منابع آگاه به امر 
در اي��ن باره مي گويد: دول��ت مي خواهد از گمراه 
شدن كاربران توسط برخي حساب هاي كاربري 
به تصور آنكه آنها رسانه هاي خبري معتبر هستند، 
جلوگيري كند. مقامات دولتي جلساتي محرمانه با 
شبكه هاي اجتماعي بزرگ و شركت هاي اينترنتي 
برگ��زار و درب��اره آنكه چه حس��ا ب هاي كاربري 
اجازه انتشار محتواي خبري تحت قوانين جديد 
را دارند، بحث و گفت وگو كرده اند. آنها مي توانند 
به شبكه هاي اجتماعي دستور دهند حساب هاي 
كاربري ناقض قواني��ن را ممنوع كنند. به گفته ۲ 
منبع آگاه در سه ماهه آخر ۲۰۲۲ و اوايل ۲۰۲۳ 
ميلادي اين كشور قوانين بيشتري درباره اينترنت 
و پلتفرم هاي ش��بكه اجتماعي وضع خواهد كرد. 
اين در حالي اس��ت كه ويتنام يك��ي از بازارهاي 
بزرگ براي شبكه هاي اجتماعي در سطح جهان 
به حس��اب مي آيد، به طوري كه طبق آمار ۲۰۲۱ 
ميلادي تعداد كاربران فيس بوك در اين كش��ور 
۶۰ ت��ا ۷۰ ميليون نفر بوده اس��ت. يوتيوب ۶۰و 
تيك تاك نيز ۲۰ ميليون كاربر در اين كشور دارند.

خدمات بازي ديجيتال گوگل 
تعطيل شد

گوگل خدم��ات بازي ديجيتال خود موس��وم به 
اس��تاديا را تعطيل مي كند، اي��ن تازه ترين طرح 
بلندپروازانه تعطيل ش��ده اين شركت است، زيرا 
گوگل به دنبال كاهش هزينه ها است. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از س��ي ان بي س��ي، فيل 
هريس��ون، معاون گوگل، روز پنجشنبه در يك 
پست وبلاگي نوشت: س��رويس بازي كه در سال 
۲۰۱۹ راه اندازي ش��د و بر روي تلفن ها و مرورگر 
كروم اجرا مي ش��ود، محبوبيت��ي را كه ما انتظار 
داشتيم در بين كاربران به دست نياورده است. ما 
تصميم سختي را براي آغاز بستن خدمات بازي 
اس��تاديا گرفتيم. به گفته هريس��ون، راه اندازي 
استاديا فرصتي براي گوگل بود تا فناوري استريم 
ابري خود را به كار ببندد و روندهاي بازي آنلاين 
همه جانبه را »در مقي��اس عظيم« فعال كند. بر 
طبق محتواي صفحه پرس��ش و پاس��خ استاديا 
سرورهاي آن در ۱8 ژانويه خاموش خواهند شد. 
اين شركت اميدوار بود كه استاديا با ساير خدمات 
بازي مانند پخش ابري پلي استيشن پلاسسوني، 
لوناي آم��ازون و ايكس باكس كل��ود گيمينگ 
مايكروسافت رقابت كند. تعطيلي استاديا آخرين 
اقدام س��اندار پيچاي، مديرعامل شركت گوگل 
ب��راي كاه��ش هزينه ها اس��ت. وي چندي قبل 
تصريح كرده بود مي خواهد شركت را ۲۰ درصد 
كارآمدتر كند، است. قيمت سهام آلفابت شركت 
مادر تخصصي گوگل در س��ال جاري ۳۴ درصد 
كاهش يافته اس��ت و در ماه جولاي اين شركت 
اعداد نااميدكننده اي را در مورد درآمد و سود خود 
گزارش كرد. او گف��ت كه تلاش هاي گوگل براي 
ارتقاي بهره وري مي تواند ش��امل كاهش تعداد 
محصولات و تعداد كارمندان باشد زيرا اين شركت 
با چالش هاي اقتصادي و كندي رشد مواجه است.

ذخاير نهنگ هاي بيت كوين به پايين ترين حد خود در ۲۹ ماه گذشته رسيد

هودل بيت كوين به بالاترين حد در پنج سال گذشته رسيد

عضو كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه رايانه اي: 

ادامه فعاليت اينستاگرام و واتس اپ به صورت مشروط منعي ندارد
عضو ناظر مجلس شوراي اسلامي در كارگروه تعيين 
مصاديق محتواي مجرمانه رايانه اي با تاكيد بر اينكه 
درباره استمرار محدوديت هاي اعمالي در دسترسي 
به اينس��تاگرام و واتس اپ فعلًا تصميم گيري نشده 
است، گفت: از نظر من چنانچه اينستاگرام و واتس اپ 
قرارداد و تفاهمنامه اي امضا كنند و شروط جمهوري 
اسلامي ايران را بپذيرند و متعهد به پذيرش مسووليت 
شوند، منعي براي فعاليت آنها وجود نخواهد داشت. 
مهدي باقري در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه »اعمال 
محدوديت در دسترسي به اينترنت و همچنين برخي 
پيام رس��ان ها و نرم افزارها با تصميم كارگروه تعيين 
مصاديق محت��واي مجرمانه رايانه اي نبوده اس��ت« 
اظهار ك��رد: به لح��اظ قانوني هر نه��اد و كميته اي 
مس��ووليت خاص خ��ودش را دارد؛ كاركرد كميته 
تعيين مصاديق محتواي مجرمان��ه رايانه اي ناظر به 
مسائل دايمي و در راستاي سلسله روندها و روال هاي 
مربوط به قانونگذاري در تشخيص و تعيين مصاديق 
است. وي افزود: شوراي امنيت ملي و شوراي امنيت 
كشور نسبت به مسائل جاري و اجرايي تصميم گيري 
مي كنند و تصميمات آنها از جنس قانونگذاري هاي 
دايمي و تعيين مصداق نيست؛ اين شوراها در مواردي 
نظير آنچه اي��ن روزها اتفاق افت��اده، تصميم گيري 

مي كنند و تصميمات آنها نيز فوق تصميمات مجلس 
اس��ت. اين عضو كارگروه تعيين مصاديق محتواي 
مجرمانه رايانه اي در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا 
قرار اس��ت محدوديت هاي اعمالي در دسترسي به 
نرم افزارهاي اينستاگرام و واتس اپ همچنان ادامه 
داش��ته باش��د، تاكيد كرد: من از اينكه كسي گفته 
باشد كه بعد از بازگش��تن به شرايط عادي قصدي 
براي جلوگيري از فعاليت اين نرم افزارها وجود دارد 
يا اينكه كسي ادعا كرده باش��د كه همچنان اجازه 
فعاليت به اين نرم افزارها داده خواهد شد، بي اطلاع 
هستم؛ در اين مورد فعلًا تصميم گيري نشده است و 
از هيچ نهاد، كميسيون، كميته و فردي نشنيده ام كه 
در اين زمينه تصميمي گرفته باشند. باقري در ادامه 
با تاكيد بر اينكه در تصميمات ملي تمام جوانب بايد 
لحاظ ش��ود، گفت: نه از طرفي راضي هستيم كه به 
كس��ب و كار كسي لطمه اي وارد شود و نه از طرفي 
راضي هستيم كه به بهانه كسب و كار، اغتشاشگران 
از فرصت اينترنت اس��تفاده كنن��د و به جان و مال 
م��ردم و بيت المال لطمه بزنند؛ قطعاً كس��ي حتي 
كس��ب و كارش درگير فضا مجازي است نيز راضي 
نيس��ت كه بدون هيچ جرمي و ب��ه خاطر تحريك 

اوباش، عزيران و اعضاي خانواده اش كشته شود.

    اغتشاش گران از فضاي مجازي 
براي شبكه سازي استفاده كردند

وي با بيان اينك��ه »تعدادي اوباش از جايي دس��تور 
گرفتند تا كشته سازي داشته باش��ند«، اضافه كرد: 
همه فرصتي كه براي شبكه سازي اين اغتشاشگران 
و اوب��اش فراهم ش��ده، از فضاي مجازي بوده اس��ت. 
متاسفانه افرادي كه الان در مناطق مختلف كشور مورد 
تعدي قرار گرفتند و بعضاً جان شان را از دست دادند از 
نوجواناني هستند كه به هيچ عنوان در فضاي مربوط 
به اين اغتشاشات نبودند. اين عضو كميسيون حقوقي 
و قضايي مجلس اظهار كرد: بازگشت شرايط به حالت 
عادي و اس��تفاده مردم از تمامي ظرفيت ها از جمله 
فضاي مجازي به ويژه براي كسب و كارها موضع همه 
ماست اما از زماني كه شرايط كشور به گونه اي باشد كه 
امنيت جان و مال مردم تامين شود. همه مسوولاني كه 
در كشور پيگير اين داستان هستند خيلي علاقه مندند 
كه س��ريعاً ش��رايط به حالت عادي بازگ��ردد، منتها 
همانطوركه آقاي وزير كش��ور اظهارنظري داشتند، 
بازگشت ش��رايط به حالت عادي منوط به اين است 
كه دستگاه هاي امنيتي كشور گزارشي بدهند كه به 
صورت كامل اغتشاشگران يا بازداشت شده يا اينكه از 
كشور متواري شده اند. باقري تاكيد كرد: به عنوان يك 
نماينده مجلس و با رويكرد حقوقي مي گويم كه تلگرام، 
اينس��تاگرام و واتس اپ هيچ كدام موضوعيت ندارند 
بلكه آنچه موضوعيت دارد قانون مداري و تامين منافع 
مردم است. با فعاليت تلگرام به شرط پذيرش قوانين 
جمهوري اسلامي مش��كلي نداشتيم؛ چه بسا اينكه 
در شروع فعاليت اين پيام رس��ان در ايران نيز همين 
گونه بود و تلگرام در ابتداي فعاليت خود در كش��ور با 
اين رويكرد كه قوانين را رعايت مي كند شروع به كار 
كرد اما در ادامه با رعايت نكردن قوانين جلوي كارش 
گرفته شد. وي خاطرنشان كرد: نه فقط پيام رسان ها 
يا نرم افزارهاي خارجي مانند اينستاگرام بلكه حتي 
پيام رسان هاي داخلي نيز هر زمان كه بخواهند كمكي 
به اغتشاشگران كنند و با آنها همراهي داشته باشند، 
قطع��اً با واكنش هايي مواجه خواهند ش��د. اين عضو 
كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه رايانه اي 
گفت: در خصوص اينستاگرام و واتس اپ تمامي مسائل 
وابس��ته به اين است كه آيا با ايران همكاري مي كنند 
يا نه؛ نمي شود كه به پيام رساني مثل واتس اپ اجازه 
فعاليت داده ش��ود اما قصد اين پيام رسان ابزارسازي 

و بسترس��ازي براي آش��وب ها باش��د؛ ما خدمت به 
مردم را يك طرف مس��اله مي داني��م و از طرف ديگر 
نمي خواهيم كه ابزار دست دشمن را با دست خودمان 
فراهم كنيم. آنچه مهم اس��ت اين اس��ت كه چنانچه 
اينستاگرام و واتس اپ يا هر نرم افزار ديگري به قوانين 
جمهوري اسلامي پايبند باشند، قطعاً هيچ مشكلي 
براي فعاليت در ايران نخواهد بود. بارها از اينستاگرام 
و واتس اپ خواسته ش��ده كه با ايران همكاري كنند، 
اما نپذيرفتند. وي با بيان اينكه »بارها از اينس��تاگرام 
و واتس اپ خواسته ش��ده كه با ايران همكاري كنند، 
اما نپذيرفتند«، اظهار ك��رد: اگر همكاري مي كردند 
قطعاً اين فرصت اغتشاشات مهيا نمي شد. همانطور 
كه چنانچه امروز اينس��تاگرام بخواهد در كشورهاي 
اروپايي فعاليت كند و به اغتشاش��گران و آشوبگران 
آموزش بدهد نقض قانون است در ايران نيز واتس اپ و 
اينستاگرام مي توانستند در تامين امنيت ايران كمك 
كنند اما به هيچ عنوان همكاري نكردند و كاملا فضا 
را براي آموزش آدمكشي و درست كردن مواد منفجره 
و هر آنچه كه مي توانست موجب اغتشاشات شود، باز 
گذاشتند. اين نماينده مجلس تاكيد كرد: جان و مال 
مردم اولين موضوعي است كه ما نمايندگان مجلس 
پيگير آن هس��تيم و براي ما نيز مهم نيست كه بستر 
فراهم شده براي سلب امنيت مردم از طريق نرم افزار و 
پيام رسان خارجي فراهم شده باشد يا داخلي؛ در شرايط 
عادي ما دنبال هر نرم افزار و مجموعه اي كه به مردم 
خدمات بهتري ارايه دهد، خواهيم بود؛ اينستاگرام و 
واتس اپ قبلًا در شرايط پيش از آشوب ها شرايط كسب 
و كار را فراهم كرده بودند به همين دليل نيز براي شان 
فضا فراهم شده بود و داشتند فعاليت مي كردند منتها 
وقتي فضايي عليه جان و م��ال مردم فراهم كردند، با 
محدوديت هايي در دسترس��ي مواجه ش��دند؛ با اين 
وجود به ياد ندارم كه تا به حال هيچ كدام از مسوولان 
دولتي، نمايندگان مجلس و شوراي امنيت ملي براي 
جلوگيري از فعاليت اين نرم افزارها تصميمي گرفته 
باش��ند. باقري در پايان با بيان اينكه »بعد از بازگشت 
شرايط به حالت عادي گذش��ته به صورت مشروط، 
براي ادامه فعاليت اينستاگرام و واتس اپ منعي وجود 
ندارد«، گفت: از نظر من چنانچه اينستاگرام و واتس اپ 
قرارداد و تفاهمنامه اي امضا كنند و شروط جمهوري 
اسلامي ايران را بپذيرند و متعهد به پذيرش مسووليت 

شوند، منعي براي فعاليت آنها وجود نخواهد داشت.

      آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای
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تعادل |
علي رغم جابه جايي سالانه صدها ميليون تن بار در 
جاده هاي كشور و گسترش سيستم هاي هوشمند 
حمل ونقل جاده اي در سال هاي اخير، ناوگان باري 
فرسوده ايران، بهره چنداني از اين هوشمندسازي 
و مزيت ه��اي باربري آنلاين نبرده اس��ت. هرچند 
بازارگاه ه��اي الكترونيك��ي و س��امانه هاي حمل 
بار اينترنتي، طي س��ال هاي اخير ب��ه تدريج رونق 
يافته اند ام��ا حمل ونقل بار ج��اده اي هنوز بر مدار 
س��نت مي چرخد. واقعيت هاي اين عرصه، روايتگر 
چالش هاي متعدد و وجود قوانيني است كه نه تنها 
گره ها را باز نكرده، بلكه بعضا پيمودن اين مسير پر 

پيچ و خم را پيچيده تر كرده است. 

چالشسرمايهگذاري
بازارگاه هاي الكترونيك��ي حمل ونقل، فراهم كننده 
بستر اقتصادي تبادل خدمات بين حمل كنندگان و 
مشتريان حمل ونقل كالا در وب هستند و از طريق اين 
سيستم هاي مبتني بر وب، مشتريان مي توانندحمل 
بار را مطمئن و راحت انجام دهند. با اين همه، به دليل 
وجود مشكلات ريشه اي در عرصه حمل ونقل و ترانزيت 
جاده اي طي دهه هاي گذش��ته، اي��ن عرصه هنوز به 
خوبي پا نگرفته و كارايي و اثربخشي آن، منوط به حل 
معضلات پيشين اس��ت. غلامحسين اميري، معاون 
اسبق دفترترانزيت وحمل ونقل بين المللي سازمان 
راهداري، با بيش از سه دهه فعاليت در اين حوزه، در 
گفت وگو با »عيار آنلاين« مي گويد: »مش��كل عمده 
حمل ونقل، عدم امنيت س��رمايه گذاري است كه از 
دهه 1360 ش��روع شده و تاكنون ادامه دارد. تا زماني 
كه دولت و مجلس اين مس��ائل را حل وفصل نكنند، 

حمل ونقل بار پيشرفت نخواهد كرد.« 

چالشقوانين
در اين رابطه، يكي از مش��كلات حمل ونقل جاده اي 
بار به حوزه قواني��ن و دس��تورالعمل هاي اين حوزه 
برمي گردد. در اين زمينه، طبق دس��تورالعمل نحوه 
فعالي��ت و بهره ب��رداري از ش��ركت هاي حمل ونقل 
بزرگ مقايس هوش��مند، اين شركت ها بايد در قالب 
يك ش��ركت حمل ونق��ل بين ش��هري كالا با مجوز 
توأمان فعاليت سراسري و بازارگاه الكترونيكي حمل 
بار با توجه به الزامات اين دستورالعمل تشكيل شوند. 
نكته قابل توجه اينكه بند الف ماده 3 اين دستورالعمل، 
حداقل تعداد وس��يله نقليه باري ملكي براي فعاليت 
شركت حمل ونقل هوش��مند را 100 دستگاه با عمر 

5 سال كمتر از سن فرسودگي، تعيين كرده است. 
كارشناس ارشد ترانزيت و حمل ونقل بين المللي در اين 
زمينه معتقد است قوانين مصوب حوزه حمل بار كه به 
شركت هاي حمل ونقل ابلاغ شده، كارساز نيست و اگر 
موثر بود تا الان نتيجه مي داد. در اين زمينه، طي 40 
سال گذشته، دستورالعمل هاي مختلفي صادر شده 
اما چون بدون توجه به امنيت س��رمايه گذاري بوده و 
مسوولان در اين مصوبات، تنها تعداد كاميون ها يا متراژ 
ترمينال هاي بار را كم  و زي��اد كرده اند، اين مصوبات، 

مشكلي را حل نكرده است.
 به گفته اميري، در صورت امنيت س��رمايه گذاري، 
نيازي به تعيين تعداد وسيله حمل بار نيست بلكه 
هر ش��ركت با توجه به تواناي��ي اش، ده ها يا صدها 
كاميون با ترمين��ال بزرگ براي خود تهيه مي كند. 
الان اگر كسي سرمايه گذاري كند و ترمينال بزرگ 
داشته باشد، نهادهاي امنيتي به سراغ وي مي روند 
و مدام مي پرسند از كجا آورده اي؟! با اين وضعيت، 

اين دور تسلسل ادامه خواهد داشت. 

چالشتخلفات
موضوع تخلفات شركت هاي حمل ونقل بار از جمله 
تخلفات صدور بارنامه و دس��تكاري در ارقام آن براي 
افزايش س��ود شركت هاي بابري، از ديگر چالش هاي 
ح��وزه جابه جاي��ي كالاس��ت. اميري، فع��ال حوزه 
حمل ونق��ل و ترانزيت، ضمن تايي��د برخي تخلفات 
توسط شركت هاي حمل ونقل بار، دليل پنهان كاري ها 
در اين زمينه را نحوه برخورد مميزان مالياتي مي داند 
و تصريح مي كن��د: مميزان، مالي��ات را مطابق ميل 
خود تعيين مي كنند و اصلا كاري به ميزان فعاليت و 
پيمايش ندارند. سيستم مالياتي باعث شده، واقعيت ها 
پنهان شود. اگر ماليات بر اساس عملكرد شركت هاي 
حمل ونقل اخذ شود، آمارها و گزارش ها نيز به درستي 
ارايه مي شود. هيچ كدام از شركت هاي حمل ونقل، از 
سيس��تم مالياتي، اعم از داخلي يا بين المللي راضي 

نيس��ت. علاوه بر س��ازمان امور مالياتي، س��ازمان 
تامين اجتماعي نيز برخورد مناسبي با شركت هاي 

حمل ونقل در حوزه مسائل بيمه اي ندارد.

چالشبارنامه
معاون اس��بق دفتر ترانزيت و حمل ونقل س��ازمان 
راهداري ب��ا بيان اينكه ش��ركت حمل ونقل، وظيفه 
سنگين صدور بارنامه از مبدأ تا مقصد را برعهده دارد، 
معتقد اس��ت صدور بارنامه، برابر با مسووليت پذيري 
است. اين مسووليت نبايد با توسعه باربري سنتي به 
هوش��مند از بين برود. ضمن اينكه در صورت ايجاد 
مشكل براي بار يا نرسيدن آن به مقصد، مجازات هايي 
مانند حبس و پرداخت جريمه چندبرابري وجود دارد. 
وي با مقايسه حمل بار داخلي و بين المللي مي افزايد: 
»در حوزه ترانزيت، بارنامه حمل ونقل بين المللي صادر 
مي شود. اين بارنامه بايد موردتاييد بانك مركزي باشد. 
ضمن اينكه الان بارنامه هاي فياتا به عنوان يك سازمان 
بين المللي در حوزه حمل ونقل مدنظر هستند.در اين 
رابطه، شركت هاي حمل ونقل بين المللي، مي توانند 
ه��م فورواردر باش��ند و هم كرير، اگ��ر بخش كرير 
داشته باش��د، وقتي بار روي كاميون مي رود، سند 
حمل CMR مخصوص حمل جاده صادر مي شود. 
به طور كلي حمل بار ترانزيت بين الملل، نظام مند و 

منظم تر از حمل ونقل بار بين  شهري است.«

چالشواسطهها
افزايش واس��طه ها، از ديگ��ر چالش هاي حوزه حمل 
بار جاده اي به صورت سنتي است. اين در حالي است 
كه عضويت ش��ركت هاي حمل ونقل كالا، رانندگان 
حرفه اي و صاحبان كالا در ب��ازارگاه الكترونيكي بار، 
به كاه��ش دلالان اين حوزه و رون��ق چرخه اقتصاد 
حمل بار جاده اي كمك مي كند. در اين رابطه، اميري 
كه از س��ال ها قبل تاكنون سابقه مديرعاملي شركت 
حمل ونقل بين المللي را در كارنامه خود دارد، با اشاره 
به وضعيت حمل بار طي دهه هاي گذشته خاطرنشان 
مي كن��د: »قبل از انقلاب، ش��ركت هاي حمل ونقلي 
بزرگ داراي ده ها يا صدها كاميون داشتيم. آن زمان 
هيچ واس��طه اي به دنبال تهيه بار ب��راي راننده نبود 
و خودش دنبال ب��ار مي رفت ام��ا الان به خاطر عدم 
سرمايه گذاري، مصادره ش��ركت هاي بزرگ و عملا 
از بين رفتن اين ش��ركت ها، ناوگان باري به س��مت 
خودمالكي سوق پيدا كرده، بنابراين راننده ارتباطي 
با شركت حمل ونقل داخلي ندارد و از طريق سيستم 
اعلام بار اقدام مي كند و در نهايت به س��مت دلال ها 
مي  رود. يك روز بار، زياد اس��ت، دلالي روي كاميون 
انجام مي ش��ود و يك روز، كاميون زياد و بار كم است، 

دلالي بر روي بار صورت مي گيرد.«
وي ادامه مي دهد: »قبلا ش��ركت ها مي دانس��تند چند 
كاميون در اختيار دارن��د و براي آن، بازاريابي مي كردند 
اما الان اقدامات بر اس��اس سيستم اعلام بار است.ضمن 
اينكه برخي راننده نماها، بارها را به سرقت مي برند. مثلا 
ب��ه بندرعباس مي روند و چن��د روز در نوبت مي مانند تا 
اصطلاحا بار شيرين تر را بر دارند. امكان نظارت روي آنها، 

با توجه به سيس��تم اعلام بار وجود ندارد.« معاون اسبق 
دفتر ترانزيت و حمل ونقل سازمان راهداري اضافه مي كند: 
»برخلاف دستورالعمل هاي قبلي كه تاحدودي حاشيه 
امن براي كالاهاي ترانزيت وجود داشت، هم اكنون براي 
اين كالاها دربندرعباس، سيس��تم اعلام بار برقرار شده 
وشركت هاي ترانزيت كننده را نه تنها باصاحب كالا، دچار 
مشكل كرده، بلكه مس��ووليت را آنها درمقابل گمركات 
كش��ور، نيز با معضلات عديده ازجمله نرس��يدن باربه 
گمرك مقصدداخلي يا گمرك مرزخروجي مواجه ساخته 
و همين امر، يكي ازعوامل قاچاق در حوزه ترانزيت است.

چالشهوشمندسازي
با توجه به مشكلات حمل بار س��نتي، اپليكيشن ها و 
بازارگاه هاي حمل ونقل، طي سال هاي اخير، گسترش 
يافته اند. افزايش بهره وري، ش��فافيت و كارآمدي امور 
حمل كالا، دسترسي س��ريع تر به ظرفيت حمل ونقل 
ب��ار، يكپارچگي رانن��دگان در يك سيس��تم متحد از 
اهداف اين بازارگاه ها هستند.در اين رابطه، حمل ونقل 
هوش��مند و س��ريع بار، زمان بندي بهتر رسيدن بار به 
كاميون، بهب��ود كيفيت ارايه خدم��ات، صرفه جويي 
اقتص��ادي و افزايش درآمد رانندگان ن��اوگان باري، از 
مزيت هاي باربري آنلاين اس��ت.علاوه ب��ر مزيت اين 
سيستم هوشمند براي شركت ها و رانندگان، مشتريان 
نيز درب��اره كاميون موردنظر وبه��اي حمل ونقل كالا، 
حق انتخاب پيدا مي كنند. عضو كميسيون حمل ونقل 
كميته ايراني اتاق بازرگاني بين المللي، درباره توس��عه 
سيستم هاي هوشمند حمل ونقل بار جاده اي بر اساس 
دستورالعمل ها و قوانين موجود، بر اين باور است كه »اين 
اتف��اق رخ نمي دهد و اينها همه روي كاغذ باقي خواهد 
ماند.« به گفته وي، تا زماني كه ارتباط كاميون و راننده با 
شركت باربري بيشتر نشود و از همديگر جدا باشند، اين 
اپليكيشن ها و سيستم هاي هوشمند، تاثيرگذاري لازم 
را نخواهند داش��ت واگر نقش شركت هاي حمل ونقل، 
ناديده گرفته شود، تبعات منفي بيشتري خواهد داشت. 

البته همه اينها، وابسته به امنيت سرمايه گذاري است.

چالشخودمالكي
به گفته اميري، وضعيت موج��ود بيانگر ناكارآمدي 
دستورالعمل ها و قوانين مصوب، درباره تغيير سيستم 
خودمالكي به ش��ركت مالكي اس��ت و بعد از سال ها، 
همچن��ان آمار بي��ش از 80 درص��دي كاميون هاي 
خودمالك، خودنمايي مي كن��د. در اين رابطه، دولت 
و مجلس بايد زمينه سرمايه گذاري را طي اين سال ها 
فراهم مي كردند، در حالي الان شركت هاي حمل ونقل، 
جرأت س��رمايه گذاري در اين عرصه را ندارند. وي با 
انتقاد از نبود امنيت س��رمايه ها مي گويد: »اين همه 
س��اختمان و برج ساخته مي شود، كس��ي سراغ آنها 
نمي رود، اما مدام به فعالان حوزه حمل  ونقل مي گويند 
از كج��ا آورده ايد؟! اگر امنيت س��رمايه گذاري وجود 
داشته باشد، شركت هاي حمل ونقل هوشمند كالا در 
مقياس بزرگ نيز ايجاد مي شوند و امكان برآورد سالانه 

فعاليت ها، امكانات و اثربخشي اقدامات وجود دارد.«

اشتباهبزرگ:حكايت،همچنانباقي...
معاون اس��بق دفتر ترانزيت و حمل ونق��ل بين المللي 
س��ازمان راهداري از يك »اشتباه بزرگ« طي سال هاي 
گذشته س��خن مي گويد: »ارايه تس��هيلات براي دادن 
كاميون ب��ه رانن��دگان به ج��اي تقوي��ت و حمايت از 
ش��ركت هاي حمل ونقل.« اين فعال حوزه حمل ونقل 
معتقد اس��ت دولت، مس��بب اصلي خودمالكي شدن 
رانندگان و تبعات ناش��ي از آن است. اميري، تلاش هاي 
انجام شده براي تشكيل كنسرسيوم در حوزه حمل ونقل 
يا اقدامات نهادهايي مانند اتاق بازرگاني به عنوان پارلمان 
بخش خصوصي و س��اير تش��كل هاي صنف��ي را براي 
تاثيرگذاري در اين عرصه، ناكام مي داند و معتقد اس��ت 
گوش ش��نوايي براي اين موضوع در دولت وجود ندارد.

اكنون با قوانيني مانند لزوم واگذاري سهام 30 درصدي 
بازارگاه ها به شركت هاي حمل بار، وجود حداقل بيش از 
300 هزار وسيله نقليه عمومي باري خودمالك و چالش 
ش��كاف  ارتباطي بين رانندگان و شركت هاي حمل بار، 
حكايت توسعه باربري آنلاين در ايران همچنان باقي است.
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بازارموزدرانحصار
چندفردخاصاست

نايب ريي��س اتحاديه فروش��ندگان ميوه و س��بزي 
خاطرنش��ان كرد: بازار موز در انحصار چند فرد خاص 
است و آنها تعيين مي كنند كه قيمت موز كيلويي چند 
شود؛ تجربه نشان داده است بعد از اتمام ماه هاي محرم 
و صفر و افزايش مهماني ها و دورهمي ها ميزان مصرف 
موز بالا مي رود و اين احتمال وجود دارد كه در هفته هاي 
آينده نرخ موز بالاتر از نرخ فعلي شود.اسماعيل مراديان 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا، با اشاره به ركود 
در بازار ميوه و تره بار، گفت: انتظار مي رود در هفته هاي 
آينده بازار ميوه و تره بار تكان بخورد و اين بازار از شرايط 
ركود خارج شود؛ قيمت ميوه نسبت به تورم موجود در 
كشور در شرايط نرمال اس��ت. وي با اشاره به منطقي 
بودن نرخ گلابي، افزود: در سنوات گذشته تعداد قابل 
توجه��ي از درختان گلابي س��وخت و از بين رفتن از 
اين رو نرخ آنها در سال هاي گذشته همواره نسبت به 
ساير ميوه ها بالاتر است در حال حاضر گلابي كيلويي 
50 تا 70 هزار تومان عرضه مي شود.اين فعال صنفي با 
بيان اينكه بازار سيب زميني در شرايط حاد است، افزود: 
سيب زميني جزو ضروريات سبد خانوارهاست از اين رو 
نرخ آن براي خريداران اهميت دارد؛ قيمت تمام شده 
سيب زميني براي كشاورزان بالاست اما نبايد در اين 
ميان از شيطنت هاي دلال ها غافل شد. سيب زميني 
در ميدان اصلي كيلوي��ي 10 تا 15 هزار تومان عرضه 
مي ش��ود و در واحدهاي صنفي ب��ه كيلويي 20 هزار 
تومان هم مي رسد.به گفته وي؛ صادرات خيار به عراق 
آغاز شده است. مراديان با اشاره به نرخ انواع صيفي جات 
در ميدان اصلي تهران، گفت: كدو كيلويي 7 تا 13 هزار 
تومان، بادنجان كيلويي 5 تا 13 هزار تومان، هويج 6 تا 
10 هزار تومان، فلف��ل دلمه اي 15 تا 25 هزار تومان و 
گوجه فرنگي 8 تا 10 هزار تومان است. كم آبي در ميزان 
توليد سبزيجات در سال جاري تاثير گذاشت از اين رو 
شاهد افزايش قيمت سبزي در بازار بوديم.وي با بيان 
اينكه قيمت موز از كيلويي 35 هزار تومان به كيلويي 
50 هزار تومان رسيده است، افزود: بازار موز در انحصار 
چند فرد خاص است آنها تعيين مي كنند كه قيمت موز 
كيلويي چند شود؛ تجربه نشان داده است بعد از اتمام 
ماه هاي محرم و صفر و افزايش مهماني ها و دورهمي ها 
ميزان مصرف موز بالا مي رود و اين احتمال وجود دارد 
كه در هفته هاي آينده نرخ موز بالاتر از نرخ فعلي شود.

نايب رييس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي با اشاره 
به نرخ انواع نوبرانه ها، گفت: نارنگي شيرين كيلويي 10 تا 
25 هزار تومان، سيب زرد و قرمز كيلويي 10 تا 30 هزار 
تومان، انار شيراز 10 تا 30 هزار تومان در ميدان عرضه 
مي شود. كيوي در بازار موجود است اما از آنجايي كه هنوز 
سفت هستند خريدار چنداني ندارد. ميوه هاي شليل 
انجيري، شليل شمس، آلو و هلو جزو ميوه هاي آخر فصل 
هستند و عرضه آنها در 2 هفته آينده متوقف خواهد شد. 
مراديان با بيان اينكه كشاورزان به دنبال توليد ميوه هاي 
مردم پسند هستند، گفت: ميزان استفاده سم و كود در 
سال هاي اخير از سوي كش��اوزان افزايش پيدا كرده 
است از اين رو طعم و بوي ميوه هاي مانند سابق نيست.

افزايش۲۰تا۳۰درصدي
قيمتبرنجپرمحصول

رييس اتحاديه برنج فروش��ان بابل خاطرنش��ان كرد: 
متقاضيان براي خريد برنج از شهرستان ها كاهش پيدا 
كرده است. در سنوات گذشته حدود 30 تا 40 درصد 
برنج به دست آمده از شهرهاي شمالي خارج مي شد اما 
امسال كمتر از 10 درصد محصول از شهرهاي شمالي 
خارج شده است.حسن تقي زاده در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادي ايلنا، خبرهاي مبني بر ورود وزارت كشاورزي 
در زمينه كشت قراردادي برنج را در حد شعار دانست 
و افزود: كشت قراردادي در وزارت كشاورزي به هياهو 
شباهت دارد چراكه با هيچ كشاورزي قرارداد منعقد نشد 
و كشاورزان كود، سم يا بذري از اين وزارتخانه دريافت 
نكردند.اين فعال اقتصادي با بيان اينكه كشاورزان براي 
فروش برنج هاي طارم و هاش��مي مقاومت مي كنند، 
گفت: تمايل براي خري��د برنج هاي پرمحصول مانند 
فرج، ندا و شيرودي از سوي سرمايه گذاران در شهرهاي 
ش��مالي افزايش پيدا كرده اس��ت و اين افراد به دليل 
پايين بودن نرخ اين ارقام برنج اقدام به خريد و دپو آنها 
مي كنند.وي با اشاره به افزايش نرخ برنج هاي پرمحصول 
در بنكداري هاي شمال كشور، افزود: شيرودي از كيلويي 
37 هزار تومان به كيلويي 45 هزار تومان رسيده است 
به عبارتي مي توان گفت نرخ انواع برنج هاي پرمحصول 
حدود 20 تا 30 درصد افزايش قيمت را تجربه كردند.

به گفته تقي زاده؛ برن��ج طارم در بنكداري كيلويي 90 
هزار تومان است و مصرف كننده حداكثر بايد كيلويي 
10 هزار تومان اين برنج را خريداري كند و اگر بالاتر از 
اين نرخ باشد فروشنده گران فروشي كرده است.رييس 
اتحاديه برنج فروشان بابل با بيان اينكه فروشگاه هاي 
زنجيره اي تمايلي براي خريد و دپو برنج هاي پرمحصول، 
طارم و هاشمي از خود نشان نمي دهند، گفت: متقاضيان 
براي خريد برنج از شهرستان ها كاهش پيدا كرده است 
در سنوات گذشته حدود 30 تا 40 درصد برنج به دست 
آمده از شهرهاي شمالي خارج مي شد اما امسال كمتر از 
10 درصد محصول از شهرهاي شمالي خارج شده است. 
اين فعال اقتصادي ادامه داد: به صورت شفاهي قيمت 
دس��توري برنج كيلويي 85 هزار تومان اعلام شده 
است از اين رو فروشگاه ها رغبتي براي خريد برنج از 
خود نشان نمي دهند چرا كه برنج طارم در بنكداري 
كيلويي 90 هزار تومان است و اگر با اين نرخ خريد 
كنند بايد بيشتر از 90 هزار تومان عرضه كنند كه در 
اين صورت جريمه هاي سنگين تعزيرات حكومتي 
پيش روي آنها خواهد بود. تقي زاده با بيان اينكه برنج  
دم سياه گرگان در 2 هفته آينده به دست مي آيد و 
در اين صورت شاهد افت بيشتر قيمت برنج خواهيم 
بود، گفت: موجودي برنج فراوان است و كشت دوم از 
ماه 8 وارد بازار خواهد شد و افزايش محصول بالاست 
و پيش بين��ي افزايش قيمت  بالات��ر از اين مطرح 

نيست چراكه قيمت ها در حال حاضر بالا است.

خبرهايخوشصادراتي
برايتوليدكنندگانكشاورزي

معاون س��ازمان توس��عه تجارت از همكاري لازم براي 
تامين زيرساخت هاي مهم توس��عه تجارت و صادرات 
خبر داد. مهدي ضيغمي هفتم مهرماه در جمع فعالان 
اقتصادي بخش كشاورزي در جنوب كرمان گفت: در 
قانون جديد تعهد ارزي حوزه كش��اورزي را بايد اصلاح 
كنيم تا چالش هاي بخش هاي متعدد در زمينه صادرات 
مرتفع شود. وي افزود: ابتداي فعاليت دولت سيزدهم 
شش رايزن تجاري داش��تيم كه در حال حاضر به 22 
رايزن رسيده و بيشترين تمركز را روي اوراسيا گذاشتيم 
تا بتوانيم تعرفه ها را كاهش بدهيم.ضيغمي مصوبات 
تعهدات ارزي را مثبت ارزيابي كرد و افزود: روي صادرات و 
ميزان رد تعهد ارزي اقدامات خوبي انجام شده تا جايي كه 
به 70 درصد ايفاي رد تعهد خواهد رسيد.معاون سازمان 
توسعه تجارت با اشاره به اينكه مجوز پايانه صادراتي اعطا 
شده، در ادامه تامين كانتينرهاي يخچالي را نيز يادآور شد 
و گفت: واردات كانتينرهاي يخچالي زمينه صادرات را 
فراهم مي كند.وي افزود: برگزاري دوره هاي آموزشي براي 
صادركنندگان محصولات فسادپذير در جنوب كرمان 
ضرورت دارد. ضيغمي همچنين نبود فضاي نمايشگاهي 
را از ديگر زيرساخت هايي برشمرد كه راه اندازي آن روند 

صادرات محصولات كشاورزي را تسريع خواهد كرد.

كفوسقفقيمتخودروهاي
مزايدهايگمركاعلامشد

معاون س��ازمان اموال تمليكي با بيان اينكه در مجموع 
هزار و 40 خودرو در س��ايت ستاد دولت بارگذاري شده 
اس��ت، گفت: كمترين قيمت پايه 670 ميليون تومان 
و ب��راي خودروهاي س��راتو و بالاترين قيمت مربوط به 
خودروهاي پورشه ماكان با رقم 7 ميليارد و 200 ميليون 
تومان است. س��عيد غلامي معاون جمع آوري و فروش 
سازمان اموال تمليكي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
خبرگزاري تس��نيم، در پاسخ به س��والي در خصوص 
جزييات خودروهايي كه در مزايده فوق العاده س��ازمان 
اموال تمليكي به فروش خواهند رسيد، گفت: در مجموع 
هزار و 40 خودرو در سايت سازمان اموال تمليكي و سامانه 
تداركات دولت بارگذاري شده است. اين هزار و 40 خودرو 
در 9 استان كشور قرار دارند كه شامل استان هاي بوشهر، 
خوزس��تان، مازندران، هرمزگان، ته��ران، گيلان، قم، 
آذربايجان شرقي و فارس مي شود.وي افزود: امكان بازديد 
اين خودروها از امروز فراهم شده است و تا روز 12 مهر ماه 
امكان بازديد و ارايه پيش��نهاد نيز وجود خواهد داشت. 
ارزش قيمت پايه گذاشته شده اين خودروها در مزايده 2 
هزار و 37 ميليارد تومان است و پيش بيني مي شود با اين 
ارزش تعيين شده پايه، متقاضيان با قيمت هاي بالاتري 
اي��ن خودروها را خريداري كنن��د. غلامي در خصوص 
پايين ترين و بالاترين قيمت تعيين شده براي خودروهاي 
موجود در مزايده گفت: كمترين قيمت پايه اي كه بر روي 
سايت قرار گرفته اس��ت، 670 ميليون تومان و مربوط 
به خودروهاي سراتو موجود در بوشهر است. همچنين 
بالاترين قيمت نيز به خودروهاي پورشه ماكان با رقم 7 
ميليارد و 200 ميليون تومان است.وي ادامه داد: با توجه 
به اطلاعاتي كه از استان ها دريافت كرديم مردم بازديدها را 
آغاز كردند و به انبارهاي مختلف از جمله بوشهر، مازندران، 
تهران و خوزستان مراجعه و از خودروها بازديد كردند. اين 
موضوع نيز ناش��ي از اطلاعاتي است كه در سامانه ستاد 
آمده اس��ت. در حال حاضر امكان مشاهده خودروها 
حتي بدون ثبت نام در سامانه تداركات دولت فراهم 
شده است.معاون جمع آوري و فروش سازمان اموال 
تمليكي با بيان اينكه امكان مشاركت آحاد مردم در 
اين مزايده فراهم است، گفت: با توجه به فضاي رقابتي و 
شفافي كه ايجاد شده است، مشاركت بيشتر مردم منجر 
به افزايش رقابت و رعايت حقوق مردم و دولت خواهد 
شد. بنابراين هماهنگي هاي لازم براي تسهيل ثبت نام 

و شركت افراد در مزايده تا حد امكان انجام شده است.

چرا حمل ونقل بار هنوز بر مدار سنت مي چرخد؟ 

هفتچالشهوشمندسازيتجارتجادهاي

سامانه
پيامكي
روزنامه
تعادل
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خبرروز

شناسايي۳۵۲  بيمار جديد كوويد ۱۹ و فوت ۵  بيمار ديگر
مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت در اطلاعيه اي آخرين وضعيت كرونا در كشور را اعلام كرد.تاكنون ۶۵ 
ميليون و ۸۴ هزار و ۹۵ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۴۸۴ هزار و ۹۴ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۲۱۷ هزار و ۱۲۸ نفر، دُز س��وم 
و بالاتر واكس��ن كرونا را تزريق كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۴ ميليون و ۷۸۵ هزار و ۳۱۷ دُز 
رسيد. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون و ۵۴۸ هزار و ۳۲۰ نفر و مجموع جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۴ 
هزار و ۴۲۱ نفر رسيد. در حال حاضر صفر شهرستان در وضعيت قرمز، ۲۰ شهرستان در وضعيت نارنجي، ۲۲۹ شهرستان 

در وضعيت زرد و ۱۹۹ شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند.

ادامهازصفحهاول

 چرا كودكان 
در خيابان رها مي شوند

در واقع به جرات مي توانيم بگوييم كه اكثر كودكان 
رها شده كه در سطل هاي زباله پيدا مي شوند، حاصل 
رابطه نامشروع هستند. معمولا دختر و پسرهايي كه 
ناخواسته بچه دار مي شوند براي اينكه آبروي شان 
نرود، جنين يا كودك خود را در س��طل زباله يا كنار 
خيابان رها مي كنند چون اگر كودك حاصل رابطه 
مشروع باشد مادر در بيمارستان مي تواند اعلام كند 
كودك را نمي خواهد تا مسوولان بيمارستان، نوزاد 
را تحويل بهزيستي دهند. اگر مادر در بيمارستان هم 
اين كار را نكند معمولا كودك را در ملاءعام مي گذارد 
و از دور تماشا مي كند چه كس��ي او را برمي دارد به 
همين دليل اكثر نوزاداني كه در س��طل هاي زباله 
رها مي ش��وند از رابطه هاي نامشروع هستند. هيچ 
كش��وري در دنيا آمار دقيقي از تعداد اين كودكان 
رها شده ندارد طبيعتا در ايران هم آماري در دست 
نيست چرا كه بسياري از اين موارد پنهان هستند.
اما ماجرا فقط رابطه نامش��روع نيست، دسته ديگر 
اين خانواده ها كساني هستند كه به دليل مشكلات 
فراوان از جمله مسائل مالي، فقر، تعداد فرزندان زياد 
و... مجبور مي شوند كودك خود را سر راه بگذارند. در 
واقع اين خانواده ها چون توان پرداخت هزينه هاي 
معيشتي يك بچه جديد را ندارند، به اميد زندگي بهتر 
او را در خيابان و محله هاي بالاي شهر رها مي كنند 
تا شايد فرد اين بچه را به سرپرستي بگيرد و شرايط 
زندگي بهتري براي او فراهم كند. همين مساله است 
كه در بحث جواني جمعيت بايد م��ورد توجه قرار 
بگيرد. ما نمي توانيم با جلوگيري از فروش وس��ايل 
ضد بارداري يا جلوگيري از آزمايش هاي غربالگري 
جمعيت را افزايش دهيم، جمعيتي كه بدون پشتوانه 
به دنيا بيايد نمي تواند براي جامعه مفيد باشد و همين 
مس��اله مي تواند به افزايش كودكان س��ر راهي هم 
منجر شود. مساله ديگر نوع نگاهي است به اين افراد و 
خانواده هايي كه فرزند خود را رها مي كنند مي شود. 
در واقع همه به كودكان رها شده ترحم مي كنند اما 
بايد به خانواده و مادري هم كه مجبور شده اين كار را 
انجام دهد نگاه كرد و ديد چه عاملي باعث شده اين 
مادر بتواند فرزند خود را در خيابان رها كند. نبايد او 
را قضاوت كنيم، هر مساله اي ممكن است باعث بروز 
چنين اتفاقي شود. بيش از همه فقر و ارتباط نامشروع 
در اين ماجرا دخيل هس��تند. در مواردي هم بوده 
كه چون فرزند يا فرزندان قبلي از س��وي پدري كه 
اعتياد دارد مورد آزار و اذيت قرار گرفته اند، مادر تنها 
به اين دليل كه فرزند ديگري را به اين وضعيت دچار 
نكند ترجيح مي دهد او را در خيابان رها كند، چرا كه 
فكر مي كند پيدا كردن او توسط پليس و فرستادن 
آن به بهزيستي مي تواند امن تر از خانه اي باشد كه 
در آن م��ورد آزار و اذيت قرار مي گي��رد. در واقع اگر 
مي خواهيم با چنين پديده اي مواجه نباشيم يا حتي 
آمار آن را كاهش دهيم بايد دلايل متعدد اين امر را 

مورد بررسي قرار داده و درصدد رفع آنها بر بياييم.

رويداد

تعيين شهريه مدارس غيردولتي به رتبه بندي گره زده شده است

اين روزها اخبار مربوط به طرح رتبه بندي مدارس 
و ش��هريه ها و ... بس��يار داغ شده اس��ت، بماند كه 
بسياري از معلمان از نحوه اجرايي شدن رتبه بندي 
راضي نيس��تند و خيل��ي از آنها اي��ن روش را تنها 
زمان خريدن براي دولت مي دانند تا پرداخت هاي 
معلمان را به تعويق بيندازد، اما مس��اله ديگري كه 
باعث شده تا بس��ياري از اوليا هم سرگردان شوند، 
مساله رتبه بندي و تاثير آن بر شهريه مدارس است، 
در حال حاضر بسياري از مدارس منتظر هستند تا 
در نهايت با اعلام نتايج رتبه بندي معلمان، رتبه هر 
مدرسه مشخص ش��ده و به اين صورت آنها بتوانند 
شهريه مناسب با رتبه تعيين شده را از دانش آموزان 
دريافت كنند، مس��اله اي كه قطعا ن��ه تنها به نفع 
مردم نيست كه باعث مي شود هزينه هاي تحصيلي 
دانش آموزان يك بار ديگر س��ير صعودي داش��ته 
باش��د. در واقع باز هم اصل ۳۷ قانون اساسي است 
كه ناديده گرفته مي شود و به اين ترتيب باز هم اين 
دانش آموزان و اوليا آنها هس��تند ك��ه از اين ماجرا 
ضرري تازه را متحمل مي ش��وند. در واقع افزايش 
تعداد مدرس��ه هاي پولي در كش��ور باعث شده تا 
آموزش و پرورش ديگر نتواند نظارت لازم و كافي بر 
آنها داشته باشد و به اين ترتيب مدارس به بهانه هاي 
مختلف مي توانند از اولياي دانش آموزان طلب پول 
كنند و البته طبق هيچ قانوني هم نمي توان مانع اين 
كار شد. مس��اله اينجاست كه حتي مدارس دولتي 
هم از آنجايي كه بودجه مورد نياز خود از آموزش و 
پرورش را دريافت نمي كنند، براي تامين هزينه هاي 
مدرسه به پول گرفتن از دانش آموزان روي مي آورند 
و به اين ترتيب كلا مساله آموزش رايگان براي همه 

اقشار جامعه منتفي به نظر مي رسد. 

    هر چه رتبه بالا تر شهريه بيشتر
مساله قابل توجه اين اس��ت كه اگرميزان شهريه ها 
به طرح رتبه بندي معلمان گره زده ش��ود، كه گويا بر 
اساس اعلام رييس سازمان مدارس و مراكز غير دولتي 
و مش��اركت هاي مردمي، اين اتفاق رخ داده اس��ت، 
هر چه ربته مدرس��ه اي بالاتر باشد مي تواند شهريه 
بيشتري را از دانش آموزان طلب كند و اين امر كاملا 
قانوني خواهد بود. حال با توجه به اين مس��اله ممكن 
است برخي از اين مدارس به دليل رتبه هاي بالايي كه 
كسب مي كنند شهريه هاي بيشتري از دانش آموزان 
بخواهند و به همين واسطه برخي دانش آموزاني كه 
ديگر تمكن مالي ندارند بايد از اين مدارس بيرون رفته 
و در مدارس ديگري ثبت نام كنند. اينجاست كه مساله 
گره خوردن تحصيل و كيفي��ت آن به پول مي تواند 
براي آينده جامعه نه تنها مفيد نبوده كه خطر آفرين 
هم باشد، چه بسيار دانش آموزان با استعدادي كه در 
مدارس دولتي از خدمات آموزشي با كيفيتي پايين 
بهره مند مي شوند و ممكن اس��ت كه استعدادشان 
هيچگاه مورد شناسايي قرارنگيرد، همانطور كه رتبه 
بندي هاي كنكور طي سال هاي اخير بر اين مساله مهر 
تاييد زده است و چه بسيار افرادي كه تنها با پرداخت 
هزينه هاي بالا از كيفيت بالاي خدمات آموزشي بهره 
مند مي شوند اما در نهايت نفعي به جامعه نمي رسانند.

    رتبه بندي مدارس غيردولتي
ريي��س س��ازمان م��دارس و مراك��ز غيردولت��ي و 
مش��اركت هاي مردمي گفت: رتبه بن��دي مدارس 
غيردولتي براساس شاخص هاي آموزشي و پرورشي 
انجام مي ش��ود و تعيين ش��هريه اين مدارس هم به 
رتبه بندي گره زده ش��ده اس��ت.احمد محمود زاده 

درباره رتبه بندي م��دارس غيردولتي اظهار كرد: ۴۳ 
شاخص در اسناد بالادستي از جمله مصوبات شوراي 
عالي آموزش و پرورش و سند تحول بنيادين داريم كه 
براين اساس شاخص هاي آموزشي و پرورشي مشخص 
شده است.وي افزود: مجموعه اين  شاخص ها در حوزه 
آم��وزش و پرورش در س��امانه مش��اركت بارگذاري 
مي ش��ود و هر مدرسه متناس��ب با اين مشخصه ها، 
عددي را به خود اختصاص مي دهد كه براساس آن عدد 
مدارس در رتبه هاي مختلف از جمله رتبه يك، دو و سه 
قرار مي گيرند.معاون وزير آموزش و پرورش ادامه داد: 
در حال بارگذاري شاخص ها هستيم تا رصد و پايش 
مدارس غيردولتي توسط اين شاخص ها انجام شود. 
براساس اين رتبه بندي، به مدرسه اي كه حوزه آموزش 
و پرورش فعاليت مناسبي نداشته باشد از مدير منطقه 
يا اس��تان خواهان بهبود عملكرد مدرس��ه براساس 
شاخص هاي آموزشي، پرورشي و فرهنگي مي شويم.

    افزايش شهريه بستگي به رتبه مدرسه دارد
محمودزاده خاطرنشان كرد: همچنين در حوزه مديريتي 
هم ش��هريه مدارس غيردولتي به شاخص هاي درنظر 
گرفته شده و رتبه بندي ها گره زده مي شود و افزايش و 
كاهش شهريه مدارس غيردولتي به رتبه مدارس بستگي 
پيدا مي كند. از برخورد و حمايت هاي سازمان از مدارس 
هم بواسطه اين رتبه بندي انجام مي شود، اگر مدرسه اي 
متناسب با آيين و ش��اخص ها حركت مي كند، رتبه را 
افزايش مي دهيم. براس��اس اعلام محمودزاده، حدود 
۱۲.۱۳ درصد معادل ۲ ميليون دانش آموز كش��ور در 
۱۷ هزار مدرسه غيردولتي كشور تحصيل مي كنند 
و ۲۰ هزار مركز آموزش��ي شامل آموزشگاه هاي زبان، 
كلاس هاي كنكور، تقويتي و غيره در كشور وجود دارد.

گليماندگار|
 در ش��رايطي كه بازنشستگان حتي براي 
هزينه هاي معيش��تي خود هم با مش��كل 
مواجه هس��تند، ناكارآمدي بيمه تكميل��ي آنها هم به 
معضلي تازه برايشان بدل ش��ده است، بيمه آتيه سازان 
حافظ مدت هاست كه ديگر خدمات درماني بسياري از 
بازنشستگان را به طور كامل پوشش نمي دهد، اين در حالي 
است كه بنا به گفته رييس مركز تحقيقات سالمندي، ۹۰ 
درصد از سالمندان كشور يك بيماري مزمن، ۷۲ درصد دو 
بيماري مزمن و ۵۰ درصد نيز سه بيماري مزمن دارند. در 
اين شرايط كه هزينه هاي درماني نيز مانند ساير مايحتاج 
زندگي قيمت هاي نجومي دارد، چه كسي بايد پاسخگوي 
نياز بازنشستگان به مساله درمان باشد. بيمه هاي تامين 
اجتماعي كه بخش بسيار اندكي از هزينه هاي درماني را 
پوشش مي دهند، بيمه تكميلي هم كه ديگر مثل سابق 
فعال نيست، سوال اينجاس��ت كه بازنشستگان در اين 
ش��رايط چطور بايد براي درمان بيماري هاي خود اقدام 
كنند در حالي كه توان پرداخت هزينه هاي سرس��ام آور 
درمان را ندارند. بسياري از آنها رنج درد را به جان مي خرند 
ام��ا ترجيح مي دهند كه ب��ه دنبال درم��ان نروند چون 
نمي توانند هزينه هاي آن را پرداخت كنند. مس��اله اين 
است كه فرد بازنشسته كه بهترين سال هاي عمر خود را 
صرف خدمت به مملكت كرده و جواني اش را براي پويايي 
جامعه خود هزينه كرده چرا الان كه نياز به مراقبت دارد 
بايد تنها رها شود.  مسوولان حوزه بهداشت و درمان كه 
مدام در حال تكذيب كردن افزايش نرخ خدمات درماني و 
داروها هستند، يا مسوولان بيمه ها كه مدام در حال شكوه 
و ش��كايت از دولت در مورد عدم پرداخت به موقع بدهي 
خود به اين سازمان هستند، چرا هيچ كدام در اين زمينه 
چاره اي نمي انديشند، چرا دولتمردان نبايد در اين شرايط 
سخت اقتصادي به فكر فراهم آوردن شرايطي مناسب و 

مطلوب براي درمان بازنشستگان باشند. 

   حاشيه امنيت براي بيمه آتيه سازان
خسرو عادلي، كارشناس بيمه درباره دلايل ناكارآمدي 
بيمه هاي تكميلي بازنشس��تگان به »تعادل« مي گويد: 
نارسايي بيمه تكميلي ريشه در دو عامل دارد؛ اول ساختار 

معيوب نظارت��ي وزارت بهداش��ت و تعرفه گذاري هاي 
ناعادلانه در بخش سلامت و دوم تعامل نامناسب و بيمارِ 
صندوق بيمه گذار پايه يعني تامين اجتماعي و بيمه گذار 
تكميلي كه براي كارگران بازنشس��ته آتيه سازان حافظ 
است كه البته به همه اينها مصائب ناشي از خصوصي سازي 
درم��ان و كالايي كردن بهداش��ت هم اضافه مي ش��ود. 
در ش��رايط كنوني بخش قابل توجهي از بازنشستگان و 
مستمري بگيران تحت پوشش بيمه تكميلي آتيه سازان 
حافظ از اين بيمه راضي نيستند، به همين دليل خواهان 
عدم انعقاد قرارداد كانون با ش��ركت بيمه آتيه س��ازان 
حافظ هستند. ش��ركت آتيه س��ازان حافظ، وابسته به 
سازمان بيمه سلامت ايران اس��ت. اين شركت در سال 
۱۳۸۲ تأسيس ش��د. اين بيمه طرف قرارداد مهم ترين 
ارگان هاي دولت��ي همچون وزارت آم��وزش و پرورش، 
صندوق بازنشستگي كش��ور، كانون بازنشستگان بيمه 
تامين اجتماعي، شهرداري ها و ادارات دولتي و غيردولتي 
سراسر كشور است! با اين تفاسير جيب بيمه آتيه سازان 
حافظ لبريز اس��ت اما دست و دلش براي پوشش بيشتر 
بازنشستگان و مستمري بگيران نمي رود. او مي افزايد: از 
آنجايي كه بنا به صلاحديد برخي مسوولان قرار داد 
بستن با شركت هاي جديد دردسرهاي خاص خودش 
را دارد، آتيه س��ازان حافظ براي خود حاشيه امني را 
متصور است كه باعث مي شود، چندان به شكايت ها 
و اعتراض هاي��ي كه از س��وي بازنشس��تگان مطرح 
مي ش��ود، توجه نكند. اگر مس��وولان رده بالا به اين 
نتيجه مي رسيدند كه اين شركت عملا كارايي مناسبي 
براي بازنشستگان ندارد و بايد با شركت تازه اي قرار 

داد ببندند شايد مشكل تا اين حد لاينحل نمي شد.

   از برگزاري مناقصه 
براي »بيمه تكميلي« استقبال مي كنيم

اما در شرايطي كه بيمه تكميلي آتيه سازان حافظ همچنان 
به فكر حفظ حاشيه امنيت خود است، رييس كانون عالي 
بازنشستگان كارگري از برگزاري مناقصه بيمه تكميلي 
در آبان ماه خبر مي دهد. به گفته مروتي اين خبر مي تواند 
پاياني بر روال عرفي نادرس��ت سال هاي گذشته باشد، 
روالي كه هر سال با يك بيمه گذار ثابت قرارداد مي بندند و 

منافع بازنشستگان ديده نمي شود. او افزود: ما بازنشستگان 
از برگزاري مناقصه بيمه تكميلي در آبان ماه اس��تقبال 
مي كني��م؛ اميدواريم اين مناقصه و ورود ش��ركت هاي 
بيمه گذار ديگر، بتواند تا حدودي كاستي ها و نواقص بيمه 
تكميلي بازنشس��تگان كارگري را برطرف كند. از سوي 
ديگر بازنشستگان با بيمه تكميلي از اساس مخالفند اما 
حالا كه چاره اي نيست و بايد حتما بيمه تكميلي داشته 
باشيم، انتظار داريميك قرارداد منصفانه با سطح پوشش 
خدمات گس��ترده با ش��ركتي بسته ش��ود كه مي تواند 
نيازهاي درماني بازنشس��تگان را برطرف كند.مروتي با 
بيان اينكه س��ال هاي متوالي با يك بيمه گذار خاص 
قرارداد مي بستند و اهميتي به نارضايتي بازنشستگان 
نمي دادند؛ مي گويد: توقع داريم در حين مناقصه و بعد 
از آن، اطلاعات به صورت شفاف در اختيار جامعه هدف 
قرار گيرد؛ بازنشستگان بايد بدانند كه چرا يك شركت 
خاص به عنوان بيمه گذار انتخاب شده و چه مزيتي بر 
ديگر شركت كنندگان در مناقصه داشته است؛ جامعه 

هدف حق دارد در جريان تصميم گيري ها قرار بگيرد.

   قانون اجرا نمي شود
احمد دلبري، رييس مركز تحقيقات س��المندي اما در 
اين زمينه به تعادل مي گويد: متاسفانه بيمه هاي تكميلي 
بازنشستگان به قانون هيچ توجهي ندارند و اصلا تلاشي 
هم براي اجراي آن نمي كنند، طبق قانون سازمان تامين 
اجتماعي موظف به پرداخت صفر تا صد خدمات درمان 
بيمه شدگان است. در واقع بازنشستگان تامين اجتماعي 
نبايد هيچ هزينه اي براي درمان پرداخت كنند، اما نه تنها 
اين مساله اتفاق نيفتاده كه از سويي ديگر هر ماه از حقوق 
اين بازنشستگان مبلغ قابل توجهي به عنوان بيمه تكميلي 
كسر مي شود كه البته آن هم در نهايت به نفع بازنشستگان 
نيست و باز در شرايط دشوار درماني آنها بايد بسياري از 
هزينه ها را از جيب خودشان پرداخت كنند.  او مي افزايد: 
از ابتدا هم خيلي از فعالان كارگري از همان ابتدا مطرح 
شدن ورود بيمه هاي تكميلي با آن مخالفات كردند و بر 
اين بارو بودند كه تامين اجتماعي بايد طبق قانون عمل 
كند و تمام هزينه هاي درماني بازنشستگان را بپردازد، 
اما با اين وعده كه بار سنگين هزينه هاي درماني از روي 

دوش بازنشستگان برداشته مي شود، اين طرح اجرايي 
شد و در نهايت نتيجه چيزي نشد كه انتظار مي رفت و 
حالا هر روز تعداد بيشتري از بازنشستگان تنها به اين 
دليل كه ديگر توان پرداخت هزينه هاي درماني خود 

را ندارند، از چرخه درمان خارج مي شوند. 

   كارگران هم نااميد شده اند
هوشنگ مروتي، فعال صنفي نيز در اين رابطه به تعادل 
مي گويد: مگر مي شود فردي تمام عمر كار كند، حق بيمه 
پرداخت كند و درست در زماني كه نياز به گرفتن خدمات 
درماني دارند به حال خود رها شود. خيلي از بازنشستگان 
دوران س��المندي ش��ان را با درد و رنج سپري مي كنند 
چون توان پرداخت هزينه هاي درماني را ندارند، اين در 
حالي است كه بسياري از آنها حتي توان تامين هزينه هاي 
معيشتي خود را هم ندارند. چه كس��ي بايد به اين افراد 
رس��يدگي كند. چرا دولت بدون توج��ه به اين وضعيت 
درصدد سر و سامان دادن به اوضاع بازنشستگان برنمي آيد.

او مي افزايد: بس��ياري از كارگران وقت��ي امروز وضعيت 
بازنشستگان را مي بينند، نااميد مي شوند، آنها هم ديگر 
دلش��ان نمي خواهد كه تمام توان خود را براي كارشان 

بگذارند، چرا كه مي بينند در نهايت تنها و بي پشتوانه رها 
مي شوند. اما نكته مهم اين است كه تنها بازنشستگان تامين 
اجتماعي با چنين مشكلاتي دست و پنجه نرم مي كنند و 
ديگر بازنشستگان كشوري و لشكري چنين مشكلاتي را 
ندارند. چرا بايد بين بازنشستگان و ارايه خدمات درماني 
به آنها تبعيض قائل شد؟ تمام اين افراد در حرفه و سمتي 
كه بوده اند نهايت تلاش خود را براي پيش��برد كشور به 
 كار بس��ته اند، حالا بايد برخي از آنه��ا از تمامي امكانات

 بهره مند باشد و تعداد بي شمار ديگري كه تحت پوشش 
بيمه تامين اجتماعي هستند از بسياري امكانات محروم 
بمانند. اين فعال صنفي مي گويد: فلسفه مهم بيمه    هاي 
اجتماعي اين است كه فرد در دورانِ كهنسالي از آرامش 
بيشتري برخوردار باشد، اما در اينجا با وجودِ مستمري 
ناچيز، افراد مجبورند بعد از بازنشس��تگي كار كنند تا 
بتوانند از پسِ هزينه هاي زندگي بربيايند؛ ما ش��رايط 
آرامي براي بازنشستگان خود فراهم نكرده ايم. مروتي 
در ادامه به قانون الزام اش��اره مي كند و مي گويد: طبق 
قانون الزام، صفر تا صد خدمات درمان بايد رايگان باشد، 
اما عدم اجرايي شدنِ اين قانون و ضعفِ سازمان تأمين 
اجتماعي در ارايه خدم��ات درماني و كاهشِ كميت و 

كيفيت اين خدمات در طول سال ها سبب شد كارگران 
و بازنشستگان به بيمه هاي تكميلي روي بياورند. اينكه 
با وجودِ بيمه هايتكميلي و هزينه هاي س��نگيني كه 
بابتِ اين بيمه ها پرداخت مي ش��ود بازهم نمي توان از 
پس هزينه هاي درمان برآمد جاي تأس��ف بسيار دارد.  
او با اش��اره به ادعاي بيمه آتيه س��ازان حافظ در مورد 
۱۵۰۰ميليارد تومان زيان انباش��ته و عدم پايبندي به 
تعهداتش مي گويد: هزينه اين زيان را بازنشستگان نبايد 
پرداخت كنند. آنها به اندازه كافي هزينه بي تدبيري ها را 
داده اند. از يك طرف سازمان تأمين اجتماعي نمي تواند 
قانون الزام را اجرايي كند چون به دليلِ بدهي كلان 
خود از دولت نمي تواند اعتبارات لازم را فراهم كند و 
از طرفي ديگر بيمه آتيه سازان حافظ مي گويد زيان 
انباشته دارد و نمي تواند به تعهدات خود پايبند باشد.

وضعيت وقتي درست مي شود كه هر كس به تعهدات 
خود عمل كند. دولت بايد بدهي خود به سازمان تأمين 
اجتماعي را پرداخت كند، سازمان تأمين اجتماعي 
بايد به تعهدات خود عمل كند و قانون الزام را اجرايي 
كند. به گفته قامتي؛ پرداختِ صفر تا صدِ هزينه هاي 

درمان، يك حق است و بايد آن را مطالبه كرد.

گزارش

بازنشستگان كارگري از چرخه درمان حذف مي شوند

افزايشهزينههايدرمانوبيتوجهيبيمهها

خانه نشيني معلولان با افزايش هزينه دست و پاي مصنوعي
مديركل توانبخش��ي جمعيت هلال احمر گفت: 
اگر بيمه هاي پايه همچن��ان خدمات ارتز و پروتز 
را پوش��ش ندهن��د، با افزايش چش��م گير هزينه 
دست و پاي مصنوعي و ارتزهاي كمك  حركتي، 
معلولي��ت افراد منج��ر به خانه نش��يني و خروج 
آنها از مش��اغل كنوني و بازار كار مي شود. پيمان 
پيشگاهي مديركل توانبخشي اين جمعيت گفت: 
در اغلب كش��ورهاي دنيا، حت��ي جوامع درحال 
توس��عه، بيمه ه��اي پايه خدمات توانبخش��ي از 
جمله تهيه ارتزه��ا و پروتزهاي كمك حركتي را، 
سال ها پيش تحت پوش��ش قرارداده اند؛ چراكه 
بازگشت توان خواه به زندگي عادي برابر با اشتغال 
او و جلوگيري از پرداخ��ت هزينه هاي بلندمدت 
درماني توس��ط بيمه هاس��ت. او ادامه داد: اما در 
كش��ور ما بيمه هاي پايه حاضر ش��ده اند؛ سال ها 
هزينه ه��اي درمان��ي و از كارافتادگي معلولان را 
بپردازند ولي از پوشش خدمات توانبخشي امتناع 
كنند. بيمه هاي پايه بي آنكه به صدمات روحي و 
جسمي خانه نشيني توجه كنند؛ توان خواهان را 
از بازگش��ت به محيط كار و جامعه دور مي كنند.

پيشگاهي افزود: جمعيت هلال احمر با ۶۰ سال 
تجربه توانبخش��ي در اي��ران به عن��وان اولين و 
بزرگ ترين ارايه كنن��ده خدمت به توان خواهان، 
در حال حاضر ۱۹۶ واحد توانبخش��ي در سراسر 

كشور دارد كه بخشي با عنوان مددكاري در كنار 
آنها فعال است. بخش هاي مددكاري با همكاري 
سازمان داوطلبان هلال احمر و همچنين خيران 
حوزه س��لامت در كشور، بس��ياري از هزينه هاي 
افراد كم بضاعت و مستضعف را پرداخت مي كنند.

مديركل توانبخشي هلال احمر افزود: اما افزايش 
كم سابقه قيمت تجهيزات پزشكي و توانبخشي 
در س��ال هاي اخير بين كمك ه��اي مالي خيران 
در بخش ه��اي م��ددكاري و تقاض��اي معلولان 
جسمي حركتي ش��كافي ايجاد كرده كه ممكن 
است در سال ۱۴۰۱ به دره اي عميق تبديل شود. 
پيش��گاهي تاكيد كرد: خدمات توانبخشي مراكز 
هلال احمر به خص��وص در تامين ارتز و پروتز در 
حال حاضر با كيفيت مطلوب و بس��يار ارزان تر از 

بخش خصوصي به توان خواهان ارايه مي شود.

رويخطخبر

سنددار شدن ۹۱ درصد »اراضي ملي« تهران تا پايان مهر
مديركل منابع طبيعي استان تهران ضمن اشاره 
به آخرين وضعيت ايجاد بوستان هاي روستايي، از 
اتمام كاداستر حدود ۹۱ درصد اراضي ملي تهران 
خب��ر داد.رضا بياني در خص��وص اقدامات انجام 
ش��ده براي ايجاد بوستان هاي روس��تايي اظهار 
كرد: در سال گذش��ته از ۵۶ محدوده درخواست 
ش��ده براي ايجاد بوستان هاي روستايي حدود ۹ 
محدوده درخواستي به سرانجام رسيدند. در حال 
حاضر احداث بوستان روستايي در ۱۱ شهرستان 
كه مس��احت هر كدام حدود يك هكتاراست، در 
دس��تور كار قرار گرفته اس��ت و باقي نقاطي كه 
طي سال گذش��ته مشخص ش��ده بودند نيز در 
سال جاري انجام خواهد شد. او درباره گونه هاي 
گياهي كه در اين بوس��تان ها كش��ت مي شوند، 
گفت: با توجه به نوع پوشش گياهي منطقه، نوع 
اقليم، ميزان بارندگي منطقه و خاك آن محدوده، 
از گونه هاي بومي كه نياز آبي كمتري براي رشد 
دارند، اس��تفاده مي كنيم. از جمله اين گونه ها به 
بادام، گردو و در بعضي مناط��ق نيز به زالزالك و 
سنجد مي توان اشاره كرد. نهال هاي اينگونه هاي 
درختي را به صورت رايگان در اختيار دهياري ها 
و ش��وراياري هاي روس��تا قرار مي دهيم. با رشد 
درختان، اين بوستان ها به روستا تبديل مي شود و 

مورد استفاده قرار مي گيرد. بياني درباره كاداستر 
اراضي ملي استان تهران اظهاركرد: محدوده هايي 
كه در آنها كاداستر انجام شده، طي سال گذشته 
شناس��ايي ش��ده بودند ول��ي امس��ال تلاش ما 
اين اس��ت كه اين اقدام��ات را بتواني��م در تمام 
شهرستان ها تكميل كنيم.مديركل منابع طبيعي 
استان تهران افزود: در اس��تان تهران حدود ۹۱ 
درصد كاداستر به اتمام رسيده است. اين اقدامات 
چه در مرحله سند تك برگ و در مراحل اصلاحات 
هندسي انجام ش��ده و در اختيار ثبت قرار گرفته 
ودر حال صدور سند است.بياني در پايان تصريح 
ك��رد: ما تلاش مي كنيم كه ت��ا پايان مهرماه كل 
كاداس��تر تهران به جز پرونده ها و پلاك هايي كه 

بحث قضايي دارند را به اتمام برسانيم.
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